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جشنواره فیلم برلین فهرست فیلم های بخش رقابتی هقتاد 
و دومین دوره این رویداد ســینمایی را اعــام کرد. »کارلو 
شاتریان« و »ماریت ریســنبیک« مدیران جشنواره فیلم 
برلین فهرست فیلم های بخش رقابتی هفتاد و دومین دوره 
این رویداد سینمایی را اعام کردند که با رقابت فیلم هایی 
سینماگران سرشناس چون »ریتی پان«، »داریو آرجنتو«، 
»کلر دنیس« و »پائولو تاویاتی« برای کسب خرس طایی 
بهترین فیلم همراه است. فهرســت کامل فیلم های بخش 

رقابتی برلین ۲۰۲۲ از این قرار است: 
»AEIOU - الفبای ســریع عشــق« به کارگردانی »نیکولت 

کربیتز«
»آکاراس« به کارگردانی »کارلا سایمون«
»دو لبه تیغه« به کارگردانی »کلر دنیس«

»با جین تماس بگیر« به کارگردانی »فیلیس ناگی«
»قطعه ای از آسمان« به کارگردانی »مایکل کخ«
»این نوع تابستان« به کارگردانی »دنیس کوت«

»همه چیز درست خواهد شد« به کارگردانی »ریتی پان«
»لئونورا آدیو« به کارگردانی »پائولو تاویانی«

»خط« به کارگردانی »اورسولا مایر«
»قبل، حالا و بعد« به کارگردانی »کامیا اندینی«
»مسافران شب« به کارگردانی »میخائیل هرس«

»ریمینی« به کارگردانی »اولریش سیدل«
»رابیه کورنــاز علیه جــورج دبلیو بوش« بــه کارگردانی 

»آندریاس درسن«
»ردای جواهرات« به کارگردانی »ناتالیا لوپز گالاردو«
»فیلم رمان نویس« به کارگردانی »هونگ سانگسو«

»یک سال، یک شب« به کارگردانی »ایساکی لاکوستا«
»بازگشت به غبار« به کارگردانی »لی رویجون«

»پیتر فون کانــت« به کارگردانی »فرانســوا اوزون« )فیلم 
افتتاحیه(

*همچنین فیلم »جمعه می بینمــت« به کارگردانی میترا 
فراهانی به عنوان محصول کشــور فرانســه کــه روایتی از 
مکاتبات میان ابراهیم گلستان ســینماگر پیشتاز ایرانی و 
»ژان لوک گدار« از پیشــگامان موج نوی سینمای فرانسه 
است نیز در بخش »مواجهه« )ENCOUNTERS( جشنواره 
برلین به نمایش گذاشته خواهد شــد. پیش از این نیز فیلم 
ســینمایی»روز ســیب« به کارگردانی محمــود غفاری و 
تهیه کنندگی الهه نوبخت در بخش  »نسل ها« پذیرفته شده 
بود و محمد رضا فرزاد با فیلم »معمولا« و آذر سیار سینماگر 
ایرانی-فناندی با »خانه من« محصــول فناند در بخش 
FORUM EXPANDED, »تا فردا« ساخته علی عسگری  و  به 
تهیه کنندگی نیکی کریمی، به جشنواره فیلم برلین ۲۰۲۲ 

راه یافته  بودند. 

رقابت ۱۸ فیلم برای خرس 
جشنواره برلین ۲۰۲۲

ستاره منصوری: برای تشریح اهمیت متاورس شاید بهتر است چند قدم به عقب 
برگردیم و به بررســی چند مورد بپردازیم.با شــروع کرونا تغییرات زیادی در سبک 
زندگی افراد در تمام دنیا به وجود آمد که از مهمترین آنها می توان به آموزش از راه 

دور و یا انجام کارهای اداری از منزل و به شکل دور کار اشاره کرد.

 متاورس در دنیای واقعی
آموزش از راه دور سال  هاست که وجود دارد اما این شیوه تحصیل خیلی محبوب 
نبود، به طوری که حتی درجه ارزش آن نسبت به آموزش حضوری در سطح پایین تری 
قرار داشــت. با شــیوع کرونا به ناچار تمام آموزش ها به سیستم آموزش مجازی و یا 
همان از راه دور تغییر یافتند و چه بســا اکنون بســیاری از افراد این نوع سیستم را 

به شیوه قبلی ترجیح می دهند.
در مورد دور کاری نیز دقیقا قضیه از همین قرار است. تا قبل از کرونا دورکاری 
کاما ناکارا و غیرمطلوب می نمود. شــرکت  ها مجبور بودند فضای کاری زیادی را به 
نیروی کار تخصیص دهند که بر بار هزینه ها بشــدت می افزود. کرونا شرکت  ها و به 
طور کلی نیروی کار را مجبور کرد که این شــیوه کار کردن را تغیر دهند و در واقع 
فرهنگ جدیدی را در این حوزه پایه ریزی کرد، اتفاقی که اگر کرونا وجود نداشت در 
زمان کنونی هرگز رخ نمی داد.به نظر می رسد موارد اشاره شده تنها قدم های ابتدایی 
در راه پیوند خوردن با دنیای مجازی باشد.در صورتی که شیوه آموزش به طور کلی 
به آموزش از راه دور تغییر کند، دانشــگاه ها ظرفیت چند برابری پیدا خواهند کرد 
و بســیاری از افراد در تمام دنیا فرصت حضور در کاس های آنها را خواهند داشت، 
بدون اینکه هزینه های بالا برای نقل مکان و یا زندگی در یک کشور دیگر را بپردازند 
یا مشــکاتی مانند گرفتن ویزا را در پیش رو داشــته باشند . استاد در هر شرایطی 
و در هرکجای این دنیا می تواند به تعداد بســیاری از دانشــجویان متصل شود و در 
واقع مفهوم مکان و گاها زمان حذف خواهد شد. در این شرایط قدم های اولیه برای 
پیوســتن به متاورس رقم خورده است. شرایطی را فرض کنید که فرد بدون نیاز به 
خارج شدن از خانه آماده حضور در کاس می شود و حتی آواتار محبوب خودش را 
طراحی کرده و تحت آن ظاهر در کاس حضور میابد، کاسی متشکل از هزارن نفر 
از تمامی کشورهای دنیا است.این مورد در بسیاری از موارد دیگر غیر از آموزش نیز 
وجود دارد و این تنها مثالیســت از آنچه در آینده احتمال وقوع ان توسط متاورس 
بســیار بالا اســت. بحث آموزش از این جهت بیان شده است که شرایط پذیرش آن 

در حد بالایی قرار دارد.
این موضوع در بسیاری از موارد دیگر مثل کنسرت، کار کردن، سرگرمی و .... وجود 
دارد و می تواند بسیاری از هزینه ها را کاهش دهد. هزینه هایی مثل فضا، رفت و آمد و 
حمل و نقل و..... . این موضوع برای کمک به محیط زیست نیز اهمیت بالایی دارد.

بنابراین متاورس تنها محدود به رمزارزها و کوین های آن نخواهد بود و می تواند 

در آینده راه خود را در دنیای واقعی به راحتی باز کند.

 متاورس در دنیای کریپتوکارنسی
در حال حاضر متاورس ســعی دارد راه خود را از طریق کریپتوکارنسی باز کند و 
شرکت های فعال در حوزه شبکه های اجتماعی پیشرو در این موضوع هستند مانند 
شــرکت فیس بوک.از جمله پروژه هایی متاورســی که تا کنون به شدت مورد توجه 
قرار گرفته اند می توان به دســنترالند و ســند اشاره کرد. اولین چیزی که در دنیای 
واقعی و مجازی به آن نیاز است مکانی برای ساخت و ساز است، پس بسیاری از افراد 
اقدام به خرید زمین در این فضا پرداخته اند و از انجایی که شرکت های بزرگ مانند 
بایننس، مایکرواســتراتژی و ... زمین هایی برای ساخت مکانی برای خود در پلتفرم 
سند خریده اند، توکن این پروژه مورد توجه افراد قرار گرفت و قیمت زمین های آن 
رشد زیادی را تجربه کردند.حضور شرکت های مهم، محدود بودن تعداد این زمین ها، 
وضعیــت بنیادی قوی این پروژه ها، ظرفیت برای حضــور تعداد بالای کاربر، تعداد 
توکن های محدود و ... از جمله مواردی بود که ســبب توجه به ســند و دسنترالند 

شده است و آینده مطلوبی را برای آنها رقم زده است.

 چرا گیم در متاورس اهمیت دارد؟
اما به نظر می رسد که متاورس در دنیای کریپتوکارنسی راه خود را بیشتر از طریق 
گیم باز خواهد کرد.در این زمینه پروژه هایی که VR قوی تری دارند و شبیه سازی آن 
به دنیای واقعی نزدیک تر است، مطلوب تر و پرطرفدارتر خواهد و کاربرهای بیشتری 
را جذب خواهد کرد. از طرف دیگر هرچه ظرفیت کاربر بیشــتری داشــته باشد به 
اعتبار آن افزوده خواهد شد.به دلیل محبوبیت بازی های کامپیوتری در عصر حاضر 
و ایجاد کسب درآمد از طریق آنها، متاورس به راحتی جای خود را در این حیطه باز 
خواهد کرد. از طرف دیگر بازی ها در دنیای کریپتوکارنســی امکان خلق و یا خرید 
ابزارهایی را ایجاد کرده اند که می توان آنها را در غالب NFT مورد معامله قرار داد و 
از ین طریق نیز مجددا کســب سود کرد.حتی اگر دنیای کریپتو نیز دچار نوسانات 
شــدیدی شــود اما حوزه گیم  احتمالا جایگاه خود را حفظ خواهد کرد و به سمت 
گســترش یافتن پیش خواهد رفت. بنابراین سرمایه گذاری در این زمینه از رمزارزها 

شاید منطقی به نظر برسد.

اینکه چگونه یک پروژه قوی در این زمینه را شناســایی کنیم یک مبحث دیگر 
اســت که از حوصله این گزارش خارج خواهد بود. هدف از این مطلب بیان اهمیت 
متاورس در دنیای واقعی و نیز رمزارزهاســت که به نظر می رســد سهم مهمی را در 
آینده خواهد داشــت و احتمالا زمینه حضــور آن از طریق باکچین و کریپتو رقم 

خواهد خواهد خورد.

در چه کوین هایی در متاورس سرمایه گذاری کنیم؟در چه کوین هایی در متاورس سرمایه گذاری کنیم؟

مرتضی قدیمی
 تحلیلگر اقتصادی

قیمت برق کلید توسعه تجدیدپذیرها

بدون واقعی کردن قیمت برق و گاز، رســیدن بــه اهدافی همچون ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر به هیچ وجه امکان پذیر نخواهد بود.

یکی از عوامل کلیدی برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر در یک کشــور، 
قیمت حامل های انرژی شامل برق و گاز است. از همین رو در این یادداشت به 
اهمیت قیمت برق به عنوان پیش نیاز توســعه نیروگاه های خورشیدی اشاره 
کرده و نشــان می دهیم که بدون واقعی کردن قیمت برق و گاز، رســیدن به 
اهدافی همچون ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر به هیچ وجه امکان پذیر 

نخواهد بود.
 اگر به کشــورهایی که نیروگاه های خورشــیدی در آنها توسعه پیدا کرده، 
نگاهی داشــته باشیم، مشخص می شــود از یک طرف، تعرفه برق مشترکان 
خانگی به تدریــج افزایش پیدا کرده )یارانه انرژی کم شــده( و از طرف دیگر 
قیمت تجهیزات نیروگاه های خورشــیدی و به تبع آن قیمت تمام شده برق 
خورشیدی خانگی به مرور کاهش پیدا کرده اســت. این دو شاخص در یک 
نقطه )در یک زمان( به هم رســیده اند که به آن، »نقطه برابری شبکه« گفته 
می شــود. از این رو در ژاپن، نقطه برابری شــبکه برای مشترکان خانگی در 
حدود ســال ۲۰۱۴، در چین حدود ســال ۲۰۱۷ و در آلمان نیز حدود سال 
۲۰۱۱ اتفاق افتاده اســت.در هر کدام از این کشــورها، قبل از اینکه به نقطه 
برابری شبکه برسیم، قیمت تمام شده برق خورشیدی خانگی گران تر از تعرفه 
برق شبکه بوده است. بنابراین برای مشترک خانگی به صرفه نخواهد بود که 
نیروگاه خورشیدی نصب کرده و برق خورشیدی را در خانه مصرف کند. از این 
رو دولت ها در این کشورها سیستم خرید تضمینی برق خورشیدی راه اندازی 
کرده اند تا تمام برق خورشیدی را با قیمت مناسب خریداری کرده و مشترکان 
خانگی نیز برای مصارف خود کماکان از برق شبکه استفاده کنند که در ایران 

نیز تاکنون به همین منوال اتفاق افتاده است.
با توجه به گران تــر بودن نرخ خرید تضمینی برق تجدیدپذیرها نســبت به 
تعرفه برق شــبکه، دولت ها  باید این مابه التفاوت را از محلی تامین کنند. در 
ایران و بعضی کشورهای دیگر، این ما به التفاوت از محل عوارض روی قبوض 
برق تامین شده اســت )۱۰ درصد عوارض برق در ایران(. در بعضی کشورها 
مانند ایران این مابه التفاوت به میزانی اســت که کشور را برای پرداخت خرید 
تضمینی نیروگاه ها دچار کســری بودجه و نهایتا دچار چالش کرده است. از 
همین رو تا زمانی که قیمت برق در این کشــورها واقعی نشــود، این کسری 

بودجه ادامه خواهد یافت.
وقتی در یک کشور تعرفه برق مشترکان خانگی به مرور افزایش و قیمت برق 
خورشیدی به مرور کاهش می یابد، این دو شاخص در یک نقطه به هم رسیده 
و کشور به نقطه برابری شبکه می رسد. از این زمان به بعد، برای مردم به صرفه 
خواهد بود که نیروگاه خورشــیدی خانگی روی سقف خانه های خود نصب 
کنند و برق آن را در خانه )به صورت خودتامین( مصرف کنند. از این زمان به 
بعد، دیگر نیاز به سیستم خرید تضمینی نیست. )البته برای خرید مازاد برق 
خورشیدی در روز یا تهاتر برق خورشیدی و برق مصرفی، هنوز خرید تضمینی 
نیاز است، ولی بسیار محدودتر می شود.( به عبارتی می توان گفت نقطه برابری 
شبکه، نقطه رهایی و اســتقال انرژی های تجدیدپذیر از حمایت های دولت 
است.برای اینکه وضعیت ایران را مشخص کنیم، ابتدا باید به دو سوال پاسخ 
دهیم. سوال اول اینکه قیمت تمام شده برق خورشیدی خانگی چقدر است؟ 
با یک مثال شروع می کنیم. هزینه ســرمایه گذاری یک نیروگاه خورشیدی 
خانگی در ایران حدود ۱۰۰ میلیون تومان است. وقتی یک خانه دار ، نیروگاه 
خورشیدی روی ســقف خانه خود نصب می کند، این نیروگاه برای ۲۰ سال 
برق تولید می کند. با یک محاســبه اقتصادی می توان قیمت تراز شــده برق 
خورشیدی را به دست آورد. در این یادداشت برای ساده سازی فرض می کنیم 
که قیمت تمام شــده برق خورشیدی خانگی برابر با نرخ خرید تضمینی برق 
خورشــیدی خانگی یعنی همان یک هزار و ۴۵۶ تومان به ازای هر کیلووات 

ساعت مصوب وزارت نیرو است.
اکنون ســوال دیگری مطرح می شود و آن اینکه تعرفه برق مشترکان خانگی 

در ایران چقدر است؟
تعرفه برق مشــترکان خانگی تا فاصله ۱۰۰ کیلووات ساعت در ماه، برابر ۹۱ 
تومان، فاصله ۱۰۰ تا ۲۰۰ کیلووات ساعت در ماه نیز برابر ۱۰۶ تومان است. 
این میزان به صورت پلکانی بیشتر شده تا جایی که برای فاصله بیشتر از ۶۰۰ 
کیلووات ســاعت در ماه به ۶۵۳ تومان رسیده و سپس روی ۶۵۳ تومان ثابت 
مانده است. البته این تعرفه در سال جاری برابر با تعرفه متوسط تجدیدپذیر، 
۸۲۰ تومان در نظر گرفته شد.سه مسیر برای رسیدن دو شاخص تعرفه برق 
شبکه خانگی و قیمت تمام شده برق خورشیدی خانگی به یکدیگر وجود دارد. 
مسیر اول این است که در سال آینده توانیر تعرفه برق مشترکان خانگی بسیار 
پرمصرف را برابــر با نرخ خرید تضمینی خورشــیدی کوچک مقیاس )برابر 
۱۴۵۶ تومان به ازای هر کیلووات ســاعت( تعیین کند. مسیر دوم مربوط به 
قانون مانع زدایی از صنعت برق است که در آن برای مشترکان پرمصرف )بیش 
از دو برابر الگوی مصــرف( تعرفه برق به نرخ خرید تضمینی برق تجدیدپذیر 
مقیاس کوچک در نظر گرفته شود. مســیر سوم مربوط به بند )ی( تبصره ۸ 
قانون بودجه ۱۴۰۰ اســت. در آیین نامه این قانون که اکنون در هیات وزیران 
در حال تصویب است، تعرفه برق مشترکان پر مصرف بر اساس الگوی پلکانی 

اصاح می شود و به قیمت برق واقعی نزدیک می شود.
اجرای ســه مورد فــوق، این امیدواری را ایجاد می کند که مســیر توســعه 
نیروگاه های خورشــیدی در ایران در صورت واقعی شــدن قیمت برق برای 

برخی مشترکان، تا حدودی هموار شود.
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  ۳۵۰ میلیــارد ریــال کالا در ســومین حــراج حضــوری 
ــد ــه ش ــی فروخت ــوال تملیک ــازمان ام س

 مدیرعامل ســازمان اموال تملیکی گفت: ۱۵۰ پارتی کالا به ارزش تقریبی 
۳۵۰ میلیارد ریال در سومین حراج حضوری سازمان اموال تملیکی فروخته شد.

از سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، »سید عبدالمجید اجتهادی« 
در این باره اظهار داشت: ۲۵ استان در این حراج کالا داشتند که ردیف کالاهای 
۲۲ اســتان دارای پیشــنهاد بودند. همچنین در این حراج ۴۷۰ پارتی کالا به 
ارزش پایه کارشناسی ۸۵۰ میلیارد ریال عنوان شد و قیمت کالاهای به فروش 

رفته ۳۳ درصد بالاتر از قیمت پایه کارشناسی بوده است.
این مقام مسوول ادامه داد: سومین حراج حضوری اموال منقول تحت اختیار 
این سازمان به شماره ۱۴۰۰۰۳، در ۲ روز نخست هفته جاری )۲۵ و ۲۶ دی ماه( 
با حضور اعضای هیات مدیره و هیات عالی نظارت در مرکز همایش های دانشکده 

تربیت بدنی دانشگاه تهران برگزار شد.
وی بیان داشت: همان طور که انتظار می رفت طبق روند ۲ حراج قبل، شاهد 
استقبال گسترده  از سومین حراج این سازمان بودیم، به طوری که بخش عمده ای 

از کالاها دارای پیشنهاد قیمت بودند.
اجتهادی تاکید کرد: به منظور توســعه و تســریع در فروش کالا به شــکل 
بهینه تر، این ســازمان در نظر دارد مزایده های الکترونیک به صورت فوق العاده 
و مزایده های موضوعی مانند لوازم یدکی خودرو و دیگر کالاها را نیز در آینده 

ای نزدیک برگزار کند.

 از وزیر اقتصاد در خصوص افزایش ناعادلانه مالیات کرمان سوال 
می شود

 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به پیگیری یک 
ماه قبل کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص جلوگیری از افزایش غیر عادلانه 
میزان مالیات اســتان کرمان اظهار کرد: هفته آینده سوال مصوب کمیسیون 

اقتصادی مجلس از وزیر اقتصاد در صحن علنی مجلس خوانده می شود.
به نقل از روابط عمومی دفتر ارتباطات مردمی نماینده مردم کرمان و راور، 
دکتــر محمدرضا پورابراهیمی در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: از یک ماه قبل 
موضوع افزایش غیر عادلانه میزان مالیات استان کرمان در دستور کار کمیسیون 
اقتصادی قرار گرفت و در نشست با رئیس سازمان برنامه و بودجه وزیر اقتصاد 
و رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با حضور استاندار کرمان این موضوع مطرح 

شد و مورد گلایه شدید قرار گرفت.
پورابراهیمی با اشاره اینکه افزایش میزان مالیات استان کرمان به یکباره با 
رشــد ۱۲۸ درصدی افزایش پیدا کرده است افزود: این افزایش میزان مالیاتی 
اســتان کرمان غیر کارشناسی و غیر قابل قبول است این موضوع  باعث فشار 
زیاد مالیاتی به اصناف، تولیدکنندگان و صنایع استان کرمان می شود که باید 

هر چه سریعتر اصلاح شود
وی با اشاره به تشکیل صندوق های توسعه استانی و اختصاص مازاد درآمد 
مالیاتی به آن افزود: با افزایش غیر عادلانه میزان  مالیات اســتان کرمان  عملا 
اضافه درآمد مالیاتی برای اســتان ایجاد نمی شــود و ایــن موضوع غیر قابل 

قبول است
پورابراهیمی با اشــاره به مکاتبه بــا رئیس جمهور در خصوص افزایش غیر 
عادلانه درآمد مالیاتی استان کرمان افزود: همزمان با طرح سوال از وزیر اقتصاد 
در هفته آینده در صحن علنی مجلس مبنی بر افزایش میزان مالیات اســتان 
کرمان این موضوع از طریق رئیس جمهور در حال پیگری است که خبرها حاکی 
از اصلاح ارقام مندرج در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ برای مالیات استان کرمان 

متناسب با میانگین افزایش درآمدهای مالیاتی کشور می باشد.

 ابلاغ آیین نامه مربوط به فهرست خدمات آموزشی، پژوهشی و 
ورزشی معاف از مالیات و عوارض

بــا امضای معاون اول رئیس جمهور، آیین نامه اجرایی جزء )۱۴( بند )ب( 
ماده )۹( قانون مالیات بر ارزش افزوده در خصوص فهرست خدمات آموزشی، 

پژوهشی و ورزشی معاف از مالیات و عوارض، ابلاغ شد.
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیئت دولت، هیئت وزیران در جلســه 
مــورخ ۲۶ دی ۱۴۰۰، در اجرای جــزء )۱۴( بند )ب( ماده )۹( قانون مالیات 
بر ارزش افزوده و در راســتای ارایه مشوق های قانونی لازم به منظور افزایش 
فعالیت های آموزشی، پژوهشی و ورزشی در بخش های گوناگون با هدف رشد 
و توسعه اقتصادی و اجتماعی و کاهش هزینه  های فعالین این بخش ها و ترویج 
ورزش همگانی در جهت تأمین هرچه بیشتر سلامتی جسمی و روانی عمومی، 

آیین نامه اجرایی مربوط را به تصویب رساند.
به موجــب آیین نامه فوق، ارایه خدمات پژوهشــی )تحقیقاتی و فناوری( 
و آموزشــی توســط مدارس، مراکز فنی و حرفه ای، دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی، مراکز و مؤسســات آموزشی و پژوهشی و مراکز پژوهش فناوری و سایر 
مراکز و مؤسسات و اشخاص دارای مجوز از مراجع ذیصلاح قانونی و نیز انجمن 
های علمی که از وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشکی، آموزش و پرورش و حوزه عملیه قم مجوز دریافت کرده اند 
و همچنین ارایه خدمات ورزشــی توســط فدراسیون ها و هیأت های ورزشی، 
مؤسســات، مراکز، اتحادیه ها و باشگاه های ورزشــی و اشخاص دارای مجوز 

از وزارت ورزش و جوانان، مشمول معافیت موضوع این آیین نامه می باشند.

 تشــکیل کمیته مبارزه با فساد و ســلامت اداری در صندوق 
بازنشستگی فولاد

 مدیرعامل صندوق بازنشســتگی فولاد از تشــکیل کمیته مبارزه با فساد 
و ســلامت اداری در این صندوق خبر داد و گفت: شــفافیت و مبارزه با فساد 

سرلوحه برنامه های صندوق است.
به گزارش روز چهارشنبه از صندوق بازنشستگی فولاد، »حسین عامریان« در 
این باره اظهار داشت: در راستای شفافیت هر چه بیشتر فعالیت های صندوق و 
شرکت های تابعه و مبارزه با فساد هیچ خط قرمزی نخواهیم داشت. همچنین 
همه تلاش ما بر شــفافیت در تصمیمات ســازمانی و مبارزه با هرگونه تعارض 

منافع اشخاص حقیقی یا حقوقی با منافع صندوق فولاد استوار خواهد بود.
وی ادامه داد: پیرو ابلاغ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر ایجاد واحد 
مستقل بازرسی، ارزیابی عملکرد و پاسخ گویی به شکایات در همه سازمان های 
تابعه وزارتخانه، این اداره کل نیز در ستاد صندوق بازنشستگی فولاد تشکیل و 

به طور رسمی فعالیت خود را از تاریخ یکم دی ماه آغاز کرده است.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی فولاد اظهار داشت: موضوع نظارت و بازرسی 
در صندوق از اهمیت زیادی برخوردار است و به همین دلیل تصمیم گرفته شد 

بازرسی به صورت یک واحد مستقل از حراست تشکیل شود.
وی گفت: نگاه بازرســی معطوف به پیشگیری و اصلاح روش های ناکارآمد 
اســت و این اداره کل به عنوان چشــمان مدیریت صندوق به منظور صیانت از 

مجموعه فعالیت خواهد کرد.
عامریان با اشــاره به انتصاب »محمدعلی نوده« به عنوان مدیرکل بازرسی، 
ارزیابی عملکرد و پاســخ گویی به شــکایات صندوق بازنشستگی فولاد، وی را 
مدیری پاک دست و دارای سوابق مدیریتی ارزنده در بخش های بازرسی سازمان 
ها دانســت و گفت: به مدیران عامل شرکت های تابعه ابلاغ کرده ام با این اداره 

کل نهایت همکاری را به عمل آورند.
وی گفــت: ما فرصت آزمــون و خطا نداریم. هر چند نگاه من به آینده و نه 
گذشته است اما اگر در جایی منافع ذی نفعان صندوق تضییع شده باشد به طور 

حتم در جهت احقاق حق ایشان اقدام خواهم کرد.

سیدمحمد قیصری  -   ایده روز  | عزم 
ســفر رییس جمهوری به روسیه، آغازگر دور 
جدید همکاری های راهبردی به شمار می رود 
که ضمن بازسازی روابط منطقه ای و جبران 
کم کاری های دولت سابق به تقویت مناسبات 
اقتصادی و گسترش مراودات تجاری با اتحادیه 

اوراسیا منجر خواهد شد.
توسعه مناسبات با کشــورهای منطقه و 
همســایگان و تمرکز بر گســترش مراودات 
اقتصادی و تجاری با آنها جزو سیاســت های 
محوری دولت سیزدهم است. افزایش حدود 
۴۰ درصدی حجم صادرات در ماه های اخیر 
نشــان دهنده عزم این دولت برای توســعه 

همکاری های اقتصادی است.
در این بین، روســیه به عنوان پهناورترین 
کشــور جهان و شــریک راهبــردی ایران از 
ظرفیت ویژه ای برای توسعه مناسبات اقتصادی 
برخوردار است که در سال های اخیر نسبت به 

آن غفلت شده بود.
حمل و نقــل، ترانزیت، توســعه میادین 
هیدکربوری، صادرات گاز، ســواپ، صادرات 
خدمات فنی و مهندسی و صادرات محصولات 
کشاورزی از جمله حوزه هایی است که ظرفیت 
همکاری دو کشور در آن بخش ها وجود دارد.

بر این اساس، رییس جمهور کشورمان صبح 
امروز با هدف گســترش مناسبات سیاسی و 

اقتصادی با روسیه، عازم مسکو شد.
»آیت الله سید ابراهیم رئیسی« در سفر به 
مســکو که با دعوت رسمی رییس جمهوری 
فدراسیون روســیه انجام شده، با »ولادیمیر 
پوتین« رییس جموری روسیه دیدار خواهد 
کرد. حضور و ســخنرانی در نشست عمومی 
مجلس دوما،   دیدار با ایرانیان مقیم روســیه 
و نشست هم اندیشی با فعالان اقتصادی روس 
از دیگر برنامه های رییس جمهور در این سفر 

دو روزه است.
در این راستا، با هدف بررسی ابعاد همکاری 
های دو کشــور در بخش اقتصادی و تبیین 
فرصت ها و موانع پیش روی توسعه مناسبات، 
میزگرد »ســفر آیت الله رییســی به روسیه؛ 
فرصت ها و ظرفیت ها« بــا حضور »مجتبی 
یوسفی« نایب رییس گروه دوستی پارلمانی 
ایران و روسیه و عضو هیات رییسه مجلس و 
»کامبیز میرکریمی« نایب رییس اتاق بازرگانی 
مشــترک ایران و روسیه برای در خبرگزاری 

جمهوری اسلامی )ایرنا( برگزار شد.
کارشناســان در این نشست خاطر نشان 
کردند که در دولت گذشــته به ظرفیت های 
منطقــه ای در بخش اقتصــادی توجه لازم 
صورت نگرفت که باعث فرصت سوزی شد، اما 
در دولت سیزدهم توسعه مناسبات اقتصادی 
با همسایگانی که مرزهای خشکی و دریایی 
با کشــورمان دارند در دستور کار قرار گرفت 
که بــه افزایش درآمدهای غیر نفتی و بهبود 

صادرات منجر شد.
به نظر کارشناســان، ســفر آیت الله سید 
ابراهیم رییسی به روسیه می تواند سرآغازی 
برای دور جدید گسترش مناسبات راهبردی 
باشد که که به افزایش مراودات اقتصادی دو 
کشور و همچنین افزایش صادرات به روسیه و 

اتحادیه اوراسیا منجر خواهد شد.
به نظر کارشناســان، ســفر آیت الله سید 
ابراهیم رییسی به روسیه می تواند سرآغازی 
برای دور جدید گسترش مناسبات راهبردی 
باشد که که به افزایش مراودات اقتصادی دو 

کشور و همچنین افزایش صادرات به روسیه و 
اتحادیه اوراسیا منجر خواهد شد.

»مجتبی یوسفی« نائب رئیس گروه دوستی 
پارلمانی ایران و روسیه در این میزگرد به وجود 
ظرفیت های گسترده در مناسبات دو کشور 
اشاره کرد و گفت: ظرفیت های منطقه ای زیادی 
در تعامل اقتصادی ایران و روسیه وجود دارد 

که باید از این فرصت ها بهره برد.
وی خاطــر نشــان کــرد: در دولت قبل 
کدورت هایی با شرکایی چون چین و روسیه 
اتفاق افتاد و دچار چالش هایی شدیم که اکنون 

در حال بازسازی است.
نائب رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
روسیه گفت: در دولت گذشته به ظرفیت های 
منطقه ای توجه نمی کردیم، اما اکنون افزایش 
مبادلات با همسایگان و کشورهای منطقه در 

دستور کار قرار دارد.
عضو هیات رییســه مجلس با بیان اینکه 
کارهای خوبی در وزارت امور خارجه در بخش 
اقتصادی صورت گرفته اســت، گفت: حجم 
مراودات اقتصادی در مــاه های اخیر و پس 
از روی کار آمدن دولت ســیزدهم نشان می 
دهد که گفتمان وزارت امور خارجه به سمت 

موضوعات اقتصادی رفته است.
یوسفی با تاکید بر لزوم سرمایه گذاری در 
صنعت انرژی و برق، گفت: اقداماتی برای جذب 
سرمایه گذاری خارجی در صنعت برق و تقویت 

زیرساخت های انرژی انجام شده است.
وی ادامــه داد: در ایــن راســتا، دریافت 
تسهیلات پنج میلیارد دلاری از روسیه برای 
اجــرای پروژه های نیروگاهی، نیرو و حمل و 
نقل که قبلا متوقف شده بود، دوباره به جریان 

افتاده است.
نائب رئیس گروه دوســتی پارلمانی ایران 
و روسیه با اشاره به مزیت های امضای توافق 
نامه های بلندمدت همکاری با سایر کشورها، 
گفت: ظرفیت ها و فرصت های زیادی در قالب 
همکاری منطقه ای و همچنین کشورهایی مانند 

روسیه و چین وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه برخی افراد در واکنش 
به توافق همکاری بلند مدت با چین، چالش 
هایی را مطرح می کنند، خاطر نشان کرد: از 
طریق همکاری با چین در بخش حمل و نقل 
و کریدورهای منطقه ای و بین الملی می توان 

جلوی تحریم های ظالمانه را گرفت.
یوســفی با تاکید بر اینکه اگر برنامه های 
بلندمــدت و ظرفیت هــا را در نظر بگیریم، 
بسیاری از مشکلات حل می شود گفت: این ها 

جزء برنامه بلند مدت اســت، در برنامه ششم 
توسعه اعلام شد که هر سال معادل ۱۰ درصد 
از فروش نفت به توســعه حمل و نقل ریلی 

اختصاص یابد تا کریدورها ایجاد شود.
وی با اشاره به برنامه بلند مدت مجلس در 
تعامل ایران با روســیه، اظهار داشت: در حال 
حاضر امکان بهره گرفتن از کریدور شمال به 

جنوب و شرق و غرب وجود دارد.
نائب رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
روســیه اظهار کرد: در رای اعتماد به وزرا در 
مجلس، توجه به برنامه های وزرا برای استفاده 
از ظرفیت های منطقه ای را در نظر گرفته ایم.

وی گفت: همچنین در مجلس به تسهیل 
در کسب و کارها و صدور مجوزها توجه شده 
است، ضمن اینکه در موضوعاتی چون عبور از 
خام فروشی با وضع قوانین مالیاتی به دنبال 
جلوگیــری از صدور مواد خــام و حمایت از 

تولید بوده ایم.
نائب رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
روسیه خاطرنشان کرد: یکی از ظرفیت های 
ما توجه به نیازهای کالایی روســیه علاوه بر 

موضوعات ریلی و لجستیک است.
یوســفی با تاکید بر اینکه اخیرا در تولید 
محصولات کشاورزی، به دلیل سوء مدیریت 
در اســتانداردها، دقت لازم نشد و مشکلاتی 
مانند برگشــت خوردن محصــولات رخ داد، 
گفت: در این زمینه، بخشی از صادرکنندگان 
دچار مشکل شــدند که مجلس و دولت این 
موضوع را پیگیری کردند تا تکلیف مقصران 

اصلی مشخص شود.
نائب رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
روسیه اضافه کرد: در پایین دست پتروشیمی، 
خام فروشــی وجود دارد که باید این روند را 
اصلاح کــرده و جلــوی آن را گرفت. باید با 
صادرات محصولات تکمیلی، اقدام به کسب 

ارزش افزوده بیشتر کرد.
رشد ۶۰ درصدی صادرات به روسیه پس 
از امضای توافقنامه تجارت ترجیحی با اوراسیا

»کامبیز میرکریمی« نایــب رییس اتاق 
بازرگانی مشــترک ایران و روسیه نیز در این 
نشست به جزییات مراودات اقتصادی تهران و 
مسکو اشاره کرد و گفت: مهم ترین اتفاق بین 
ایران و روسیه که در سه سال گذشته افتاده، 
امضا و اجرای موافقت نامه »تجارت ترجیحی 
بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا« بوده 
که قرار است در آینده توافقنامه تجارت آزاد 

نیز به امضا برسد
وی با بیان اینکه در گذشــته تراز تجاری 

ایران و روســیه یک به ۳ به نفع روسیه بوده 
است، اظهار داشــت: روابط اقتصادی ایران و 
روسیه در سال های پس از فروپاشی شوروی، در 
جا می زد و حجم تجارت نیز بین ۱.۲ میلیارد 

دلار تا ۱.۷ میلیارد در نوسان بود.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران 
و روسیه اظهار داشت: از سال ۹۸ که معاهده 
تجارت ترجیحی بین ایران و اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا امضا شد روســیه در مرکز مبادلات 
تجــاری این اتحادیه با ایــران قرار گرفت به 
طوری که شاهد رشد ۶۰ درصدی در صادرات 

ایران بودیم.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه گفت: از زمان امضای معاهده تجارت 
ترجیحی بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا، 
شــاهد رشــد ۶۰ درصدی صادرات ایران به 

روسیه بودیم.
میرکریمی افــزود: بدین ترتیب، صادراتی 
که ۲۷۰ میلیون دلار بود ناگهان ۴۶۰ میلیون 
دلار شد و سال بعد در اوج کرونا در سال ۹۹ 
که مرزها بسته و محدود بود به ۵۰۵ میلیون 

دلار رسید.
وی ادامه داد: امســال جهش ۴۰ درصدی 
را شاهد بودیم بر اساس آمارها تا آذرماه بالای 
۴۶۰ میلیون دلار صادرات داشته ایم که پیش 
بینی می شود تا پایان امسال از ۷۰۰ میلیون 

دلار عبور کند.
میرکریمــی گفت: هیچ کشــوری را پیدا 
نمی کنید کــه با کشــورهای اطرافش یک 
درجه ای از یکپارچگی اقتصادی را نداشــته 
باشد. این یکپارچگی اقتصادی از کوچکترین 
موافقنامه هــای ترجیحــی تــا بزرگتریــن 
اتحادیه هــای اقتصادی و گمرکی را شــامل 

می شود.
  نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و روســیه به تقویت زیرساخت های ایران در 
منطقه اشاره کرد و گفت: در چند سال گذشته 
یک ســری زیرساخت های سخت افزاری هم 
ایجاد شد که از جمله آنها، کریدور شمال به 

جنوب بود.
وی با بیان اینکه گمرک برخی تسهیلات را 
فراهم کرده است، افزود: بر اساس آن، واردات 
برخی کالاها از جمله گوشت تازه امکان پذیر 
شــد. همچنین به دلیل جهش در صادرات، 

ظرفیت گمرکی افزایش یافت.
نایب رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران 
و روســیه با بیان اینکــه ایران رتبه پنجم در 
تامین محصولات کشاورزی و لبنی روسیه را 

دارد، گفت: موانع و مشکلاتی همچنان وجود 
دارد که مهم ترین مانعی که امسال به وجود 

آمد، فنی است.
میرکریمی خاطرنشــان کرد: متاســفانه 
منطقه دریای خزر هنوز برای بخش خصوصی 
در صادرات جذاب نیست و باید زیرساخت ها 

فعال شود.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه ادامه داد: سهم صادراتی ما در منطقه 
اوراسیا پایین است که نشان می دهد هنوز در 
ابتدای راه هستیم، البته امتیازات خوبی گرفتیم 
و در واردات محصولات آب بر نیز موفق بوده ایم.

وی اضافه کرد: در حال حاضر نیز سرمایه 
گذاری عظیمی در پتروشیمی شده است که 
نشان می دهد روابط ایران و روسیه وارد مراحل 
جدی شده و اقدامات مثبت زیرساختی شکل 
گرفته است، در حوزه روابط بانکی نیز اتفاقات 

خوبی رخ داده است.
میرکریمی وجود موانع فنی را یک موضوع 
جدی دانست و بیان کرد: باید موانع صادراتی 
برداشــته شود، باید به ســمت بهبود فضای 
کســب و کار و بهبود شرایط صادرات برویم 
چرا که روسیه کشور بزرگی است و ظرفیت های 

گسترده ای در آن کشور وجود دارد.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه با بیان اینکه مشکل دیگر در موضوع 
برندسازی است، تاکید کرد: باید به شناخت 
بازار و بازاریابی دست یابیم و هیات های تجاری 

را جذب کنیم.
میرکریمــی افزود: اکنون، ســرمایه های 
خصوصی سرگردان هستند و سرمایه گذاری 
بلنــد مدت صورت نمی گیــرد در حالی که 
امکانــات وســیعی وجــود دارد و می توان 
برندســازی و تبلیغات کرد و بازار را در دست 
گرفت. وی با تاکید بر اینکه مشکلات جدی 
در تعامــلات تجــاری خارجی وجــود دارد، 
گفت: تولیدکنندگان ما با مقررات بین المللی، 
بهداشتی و استانداردها آشنا نیستند؛ با وجود 
اینکه در قراردادهای تجاری جزو منزوی ترین 
کشورها هســتیم، اما بسیاری از مشکلات و 
کمبودها را به گردن صادرات و صادرکنندگان 

می اندازند.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه به راهکارهای افزایش مبادلات تجاری 
با روسیه اشاره کرد و گفت: شعب بانک هایی که 
برای تجار دو طرف، ال. سی )اعتبار اسنادی( 

باز می کند باید افزایش یابد.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه به راهکارهای افزایش مبادلات تجاری 
با روسیه اشاره کرد و گفت: شعب بانک هایی که 
برای تجار دو طرف، ال. سی )اعتبار اسنادی( 

باز می کند باید افزایش یابد.
وی با اشاره به حجم پایین تجارت دریایی 
بین دو کشور، اضافه کرد: باید صادرات از طریق 
کانتینرهای یخچــال دار افزایش یابد؛ بخش 
اعظم صادرات ایران به این کشــور مربوط به 
محصولات کشــاورزی و لبنی است که برای 
جلوگیری از فاسد شدن آنها باید از کانتینرهای 

یخچال دار استفاده شود.
میرکریمی خاطر نشــان کرد: در صورت 
امضای توافــق تجارت آزاد بین دو کشــور، 
شمار کالاهای دارای تعرفه حداقلی به هزاران 
کالا می رســد کــه برای اجرایی شــدن این 
توافق و دســتیابی به بازارهای صادراتی باید 

زیرساخت های لازم فراهم شود.

سفر رییس جمهور به مسکو، سرآغاز مراودات راهبردی اقتصادی

وزیر تعاون،کار و رفــاه اجتماعی اعلام کرد: احیای 
کارخانه های تعطیل شده و راه اندازی خط های تولید 

به طور جدی در دستورکار وزارت مردم قرار دارد.
به گزارش روز چهارشنبه از وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی،» حجت الله عبدالملکی« در  بازدید از شرکت 
کارخانجات تولیدی تهران گفت: شــرایط کارخانه های 
تعطیل شده بررسی می شود و با برنامه مشخص و دقیق، 

دوباره آن ها را به چرخه تولید کشور باز می گردانیم.
وی ، با اشاره بر تاکیدات رهبری درخصوص تسریع 
جهش تولید در کشور، تصریح کرد: دولت سیزدهم با عزم 
جدی پیگیر احیای صنایع تولیدی در سراسر کشور است.

گفتنی است کارخانجات »تولیدی تهران« )سهامی 
عام(، از قدیمی ترین برندهای صنعتی کشــور، در سال 
۱۳۳۶ به ثبت رســیده و با ظرفیت ۱۷ هزار و ۲۰۰ تن 

در ۱۲ واحد تولیدی در سال ۱۳۳۹ آغاز به کار کرد.
این شــرکت در اوایل دهه هفتاد با یک هزار و ۵۰۰ 
نفر نیرو به تولید انواع پتو، منسوجات، فوم و ابر، ژرسنج 
)چــرم مصنوعی(، ملامین، ســفره و کف پوش و دیگر 
محصولات با پایه PVC مشغول بوده و همچنین در اوایل 
دهه ۸۰ با وارد کردن دســتگاه تولید چرم مصنوعی از 
ایتالیا بــرای اولین بار در ایران، تولید چرم مصنوعی را 

نیز به تولیدات خود افزود.

از اوایــل دهه ۹۰ ضعف ســاختار مدیریتی، روزآمد 
نشدن واحدها، نبود صرفه اقتصادی و فقدان توان رقابت 
با صنایــع کوچک تر از نظر قیمــت، به تدریج به توقف 
فعالیت واحدهای تولید فوم و ابر، نســاجی، پتوبافی و 

ملامین سازی منجر شد.
حضــور نیروی کار مازاد در کنار ســوءمدیریت ها و 
تخلفــات و تبانی های مدیران وقــت کارخانه، به تدریج 
به کاهش سوددهی و در نهایت، زیان ده شدن کارخانه 
از ســال ۱۳۹۲ منتهی شــد و در ادامه با افزایش زیان 
انباشــته )به میزان ۶۰ میلیارد تومان(، مجمع شرکت 
در ســال ۱۳۹۴ تصمیم به تعطیلی کل کارخانجات و 

بازخرید نیروها گرفت. 
 در چند ماه اخیر احیای دوباره کارخانجات تولیدی 
تهران در دستور کار قرار گرفته و با توجه به زیرساخت 
قدرتمند و ظرفیت مناسب برای فعالیت این کارخانه، امید 
می رود با اقدام به موقع صندوق بازنشستگی کشوری و 
حمایت دستگاه های ذیربط و جلوگیری از تکرار اشتباهات 
گذشــته، در آینده نزدیک شاهد احیای این کارخانه و 

بازگشت آن به مسیر رونق و اشتغال باشیم.
در این مراســم، معاونان و مشاوران وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، مدیران عامل سازمان ها و صندوق های 

تابعه حضور داشتند.

احیای کارخانه های تعطیل شده در دستور کار دولت قرار دارد

معاون حقوقی و پارلمانی وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: 
تا شب عید هیچ پرونده تسهیلاتی در بانکهای استان مرکزی 

معطل نخواهد ماند.
هادی قوامی ۲۹ دیماه در جریان ســفر به شهرستان 
شازند در جمع خبرنگاران اظهار کرد: این سفر با درخواست 
نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی و دغدغه 

های موجود برای این شهرستان انجام گرفت.
وی با اشاره به پرداخت تسهیلات خرد و دیگر وامها از 
محل سهمیه ای که در کانال ها و اشکال مختلف به استان 
مرکزی و شهرستان شازند تخصیص داده شده، گفت: بنا 
شــد در این استان این وام ها پرداخت شود و تا شب عید 
پرونده مراجعه کنندگانی که جهت اخذ تسهیلات از کانال 
های مختلف به بانک ها معرفی می شوند در بانک ها معطل 

نخواهد ماند تا نیاز مردم برآورده شود.
قوامی با اشــاره به ظرفیت های موجود در شهرستان 
شازند، بیان کرد: شازند تولیدکننده آب استان است، میزان 
بارندگی قابل توجهی دارد. سهم استان از بند الف تبصره 
۱۸، ۷۰۰ میلیارد تومان است و بهمراه منابع بانکی به دو 
هزار میلیارد تومان افزایش می یابد. ســهم مردم شازند از 
این تبصره و منابع، حداقل ۲۰۰ میلیارد تومان با نرخ سود 
۹ درصد اســت و می توان پروژه هــای موثر را در بخش 
کشــاورزی، گردشگری و صنعت شهرستان توسط بخش 
خصوصی به انجام رساند که پرداخت این تسهیلات بزودی 

آغاز می شود.

وی در خصوص زیرساخت های موجود در شهرستان 
شازند، افزود: شهرستان ظرفیت ایجاد یک بندر خشک را 
دارد و با توجه به اینکه متولی آن چند دستگاه است، قطعا 
وزارت اقتصاد و دارایی و گمرک ایران به سهم خود پیگیری 
لازم را خواهند داشــت و امید است با پیگیری مجموعه 
مســئولان استان و شهرســتان و کمک وزارت اقتصاد و 
دارایی، صنایع بزرگ مســتقر در این شهرستان از جمله 
پالایشگاه بتوانند از طریق بندر خشک و خط ریلی موجود 
در منطقه صادرات فرآورده به کشورهای همسایه همچون 

عراق، پاکستان، ترکیه و ... را داشته باشند.

معاون وزیر اقتصاد و دارایی در ادامه به پرداخت عوارض 
آلایندگی به روستاها از سوی صنایع اشاره کرد و گفت: در 
بحث عوارض، سهم استان و شهرستان قابل توجه است و 
باید عوارض روستاها از طریق زیرساخت های مالی موجود 
در روستاها از جمله پست بانک به خود روستاها اختصاص 
یابد تا در طول زمان صرف آبادانی روستا شود و حتی در 
مواقعی صرف پرداخت تسهیلات و رفع نیازهای اقتصادی 
و اجتماعی شــود.  در حاشیه این سفر سرپرست معاونت 
اقتصادی اســتانداری مرکزی نیز اظهار کرد: سهم استان 
مرکزی از نرخ رشد اقتصادی هشت درصدی کشور در سال 

۱۴۰۱ برابر با ۷.۲ درصد است و در این سفر با حضور بانک 
ها تلاش شد که سهم بانک ها در رشد اقتصادی که در لایحه 
بودجه سال آتی ۵۴ درصد تعیین شده است بررسی شود.

حســن میرزاخانی تصریح کــرد: بانک ها مکلفند که 
تســهیلات مورد تقاضای مردم در سطح شهرستان های 
استان را پیگیری کنند و تا آخرین روز از سال نیز نسبت 

به پرداخت تسهیلات اقدام داشته باشند.
وی افزود: مسلما سرمایه گذاری هایی که انجام میگیرد 
می تواند سهم استان در نرخ رشد اقتصادی کشور را رقم 
بزند، همچنین در صادرات محور کردن تولیدات استان و 

شهرستان شازند اثرگذار خواهد بود.
سرپرست فرمانداری شازند نیز در این سفر بیان کرد: 
در این سفر شاخص های توسعه یافتگی و توسعه نیافتگی 
شهرســتان مورد بررسی قرار گرفت و در واقع این سفر و 
جلسات پیرو آن شرایط تمرکززدایی بر سرمایه های بانکی 

و مالی شهرستان را به دنبال داشت.
رمضانی افزود: ســفر این نوید را داشــت که در بحث 
اعتبارات مالی و درآمدی حتما متمرکز گرایی در شــازند 
خواهیم داشــت که در کاهش نرخ بیکاری و روند توسعه 
شهرستان تاثیر خواهد داشت و تلاش می کنیم براساس 
آنچه در برنامه ششــم توسعه تدوین شده است و با توجه 
به خاصیت برنامه هفتم برنامه های خوبی را در شهرستان 
شــازند داشته باشیم و این امر با مشارکت مردم می تواند 

پیشرفت خوبی داشته باشد.

تا شب عید هیچ پرونده تسهیلاتی در بانکهای استان مرکزی معطل نخواهد ماند
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ســیدمحمد قیصری  -   ایــده روز  | 
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
بخشی از مشــکلات مربوط به تعهدات ارزی 
صادرکنندگان بعد از ســه ســال بلاتکلیفی 

حل می شود.
 به نقل از ســازمان توسعه تجارت ایران، 
علیرضــا پیمان پاک با اشــاره بــه مصوبات 
پیشــنهادی کمیته اقدام ارزی که در کمیته 
ماده ۲ چهاردهمین جلسه شورای هماهنگی 
اقتصادی مصوب شده اســت، اظهار کرد: بر 
اساس این مصوبات بخشی از مشکلات مربوط 
به تعهدات ارزی صادرکنندگان بعد از ســه 
سال بلاتکلیفی حل می شود. صادرکنندگان 
به مقصد کشــورهای عراق و افغانســتان در 
بازه زمانی ۲۲ فروردین ماه ۱۳۹۷ لغایت ۱۶ 
مرداد ماه ۱۳۹۷ که تاکنون اطلاعات پروانه های 
صادراتی خود را در سامانه جامع تجارت ثبت 
نکرده اند، تا پایان سال ۱۴۰۰ مهلت خواهند 
داشــت تا نسبت به ثبت اطلاعات در سامانه 

جامع تجارت اقدام کنند.
رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران 
گفت: به سایر صادرکنندگان سال ۱۳۹۷ به 
غیر از صادرکننــدگان مندرج در بند مذکور 
)بند یک(، تا پایان ســال جاری مهلت داده 
شــد با مراجعه به ســازمان توسعه تجارت و 
ارائه درخواست همراه با مستندات و با تأیید 
مراتب توسط کمیته مربوطه، نسبت به ارتقای 
بازگشت ارز به چرخه اقتصادی تسریع کنند.

پیمان پاک افزود: صادرکنندگانی که نسبت 

به فروش ریالی کالاهای صادراتی خود به سایر 
کشورها غیر از عراق و افغانستان در بازه زمانی 
۲۲ فروردین ماه ۱۳۹۷ لغایت ۱۶ مرداد ماه 
۱۳۹۷ اقــدام کرده اند، می توانند پس از ارائه 
مســتندات به دبیرخانه کمیته اقدام ارزی با 
تأیید کمیته و ثبــت اطلاعات فروش ریالی 
خود در سامانه جامع تجارت، متناسب با ثبت 
صورت گرفته، نسبت به ارتقای نسبت ایفای 

تعهدات خود اقدام کنند.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ادامه 
داد: صادرکنندگان سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، 
تا پایان سال ۱۴۰۰ مجازند به منظور ارتقای 

درصد برگشت ارز به چرخه اقتصادی با یک یا 
ترکیبی از روش های متنوع تعیین شده و رفع 

محدودیت های مربوطه تسریع و اقدام کنند.
دارای  افزود: صادرکننــدگان  پیمان پاک 
تعهدات ارزی ســال ۱۳۹۷ که قبل از ابلاغ 
فهرســت اولویت های کالایــی وزارت صمت 
بــرای واردات در مقابل صادرات اقدام به ثبت 
سفارش کرده باشند، در صورت ارائه درخواست 
و مســتندات به دبیرخانه کمیته اقدام ارزی 
مستقر در ســازمان توسعه تجارت و با تأیید 
کمیته، مجاز به ایفای تعهدات ارزی از محل 
صادرات سال یاد شده به میزان تعهدات ارزی 

ایفاء نشده سال ۱۳۹۷ هستند. در راستای رفع 
مشکلات صادرکنندگان دارای تعهدات ارزی 
ایفا نشده کمتر از پنج هزار یورو، این دسته از 
صادرکنندگان تا تاریخ ابلاغ این مصوبه )۲۸ 
دی ماه ۱۴۰۰(، از رفع تعهدات ارزی تا مبلغ 

مذکور معاف هستند.
معــاون وزیر صمت گفت: فــروش ریالی 
کالاهای صادرکنندگان کالا به کشور عراق به 
منظور بازسازی عتبات عالیات )طرف قرارداد 
ستاد بازسازی عتبات عالیات و یا شرکت های 
مورد تأیید ستاد( به میزان مورد تأیید ستاد 
عتبــات و کمیته اقدام ارزی با ثبت اطلاعات 

مربوطه در ســامانه جامع تجــارت و انجام 
اقدامات لازم، مشــمول رفــع تعهدات ارزی 

صادراتی می شود.
پیمان پاک افزود: در مواردی که واگذاری 
و فــروش پروانه صادراتی بــه واردکنندگان، 
منجر به انتقال ارز و واردات نشده باشد، پس 
از طــرح موضوع در کمیته اقدام ارزی، تأیید 
آن و با اعلام مراتب به سازمان امور مالیاتی به 
منظور اقدامات مقتضی، در مقابل ایجاد تعهد 
ارزی متناظر برای صادرکننده، از تعهدات ارزی 

واردکننده کسر می شود.
معاون وزیر صمت گفت: کمیته اقدام ارزی 
که با عضویت کلیه دستگاه های ذیربط در حوزه 
تجارت خارجی کشور متعاقب تفویض اختیار 
پیگیری ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگان 
به وزارت صمت در ســازمان توسعه تجارت 
ایران تشکیل شده است، وظیفه بررسی و حل 
مشکلات موردی و خاص صادرکنندگان که در 
بسته سیاستی برگشت ارز حاصل از صادرات 
سالهای ۱۴۰۰ - ۱۳۹۷ به آن پرداخته نشده 

است را بر عهده دارد.
پیمان پاک افزود: لذا بر اساس مکاتبات انجام 
شده با دبیرخانه کمیته اقدام ارزی )دفتر توسعه 
خدمات بازرگانی این سازمان(، تلاش برای حل 
مشکلات موردی صادرکنندگان پس از طرح 
در جلسات متعدد کمیته اقدام ارزی منتج به 
مصوبات پیشنهادی شــد که جهت ابلاغ به 
کمیته موضوع ماده ۲ چهاردهمین جلســه 

شورایعالی هماهنگی اقتصادی ارجاع شد.

حل مشکلات مربوط به تعهدات ارزی صادرکنندگان بعد از ۳ سال بلاتکلیفی

رییس کل بانک مرکزی با تاکید بر لزوم تحول در نظام 
بانکی و کنترل تورم گفت: اصلاح قوانین و مقررات بانکی 
در راستای تسهیل دسترسی مردم به خدمات بانک ها در 

دستور کار جدی بانک مرکزی است.
صالح آبادی در اولین نشست هم اندیشی با صاحبنظران 
اقتصادی و اساتید که با موضوع راهکارهای کنترل تورم و 
ثبات قیمت ها برگزار شد، با بیان اینکه برگزاری این نشست 
ها با هدف استفاده از نظرات نخبگان اقتصادی کشور تداوم 
خواهد داشت، اظهار کرد: هدایت تسهیلات بانکی به سمت 
بخش های مولد در حوزه اقتصادی، اولویت کنونی شکبه 
بانکی باید باشد و با اصلاح نظام بانکداری و ایجاد تحول 
در آن و نیز توجه بیشتر به اصول بانکداری اسلامی باید 

در این مسیر گام برداریم.
رییس کل بانک مرکزی با اشــاره به تاکیدات رییس 
جمهوری در خصوص تسهیل دسترسی مردم به خدمات 
بانکی،  ادامه داد: پرداخت تسهیلات خرد به مردم بر اساس 
اعتبارسنجی و نیاز کمتر به طی تشریفات موجود توسط 

بانکها باید انجام شود.
وی خاطرنشــان کرد: کفایت ســرمایه بانکها، اصلاح 

ناتــرازی نظام بانکی در کنار عدالــت بانکی و تحول در 
فرآیندها از دیگر مباحث مورد پیگیری بانک مرکزی در 

راســتای اصلاح نظام بانکی با هدف کنترل خلق پول و 
نقدینگی است.

قائم مقام بانک مرکزی نیز در این نشست با بیان اینکه 
ریشه تورم در عدم تعادل ها در عرضه و تقاضای اقتصاد 
و نیز عملکرد سیستم بانکی است، گفت: بازتعریف اقتصاد 
مقاومتی در بخش بانکی و اصلاح نظام بانکی در راستای 
رفع ناترازی بانک ها و اصلاح روند چرخش پول در سیستم 
بانکی برای کنترل تورم ضروری است. صاحبنظران حاضر 
در نشست نیز به ارائه دیدگاهها و پیشنهادات خود در مورد 

رفع مشکلات نظام بانکی پرداختند.
مدیریت ریسک یکپارچه در بانکها، نظارت هوشمند 
بانک مرکزی بر سیســتم بانکی، لزوم ورود ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادی کشــورو راهکارهای موجود، 
تعریف ابزارهای جدید در سیســتم بانکی، لزوم توجه به 
حکمرانی ریال و تاکید بر عدم اســتقراض دولت از بانک 
مرکزی از جمله مهمترین موارد مطرح شــده توســط  

صاحبنظران اقتصادی در این جلسه بود.

تاکید رییس کل بانک مرکزی بر کنترل تورم

  سردی زمستان به بیت کوین رسید
بیت کوین همچنان در کانال زیر ۴۲ هزار دلار دست و پا می زند زیرا ترس شدید 
بازار رمزارزها را فرا گرفته است و تحلیلگران به افت تا ۳۸ هزار دلار اشاره می کنند.

 به نقل از کوین تلگراف، تحلیلگران هشدار می دهند که بیت کوین ممکن است 
قبل از یک شکست نهایی به ۳۸ هزار دلار کاهش یابد.

بسیاری از دارندگان رمزارز که از عدم موفقیت پایان سال ۲۰۲۱ ناامید شدند 
انتظار شروعی تازه در سال ۲۰۲۲ دارند اما از نظر تاریخی ماه ژانویه معمولا برای 
بیت کوین ضعیف و کاهش سرعت پیشرفت نقدینگی جهان و انتظارات پوشش 

محدودتر اولین عرضه منفی برای بیت کوین است.
بر اساس گزارش دلفی دیجیتال، بازار ارزهای دیجیتال با ضعف مواجه شد زیرا 
ارزش بیت کوین کاهش یافت و فشار اضافی را بر بازار ارزهای دیجیتال وارد کرد.

دلفی دیجیتال به کاهش رشد نقدینگی جهانی و انتظارات سیاست سخت تر 
به عنوان منبع اصلی مخالف برای بیت کوین اشــاره و تاکید کرد که این عوامل 
همچنین منجر به ضعف در بازار ســهام شده است و به نظر می رسد به شدت با 

قیمت همبستگی دارد.
دلفی دیجیتال گفت: یکی دیگر از منابع شناســایی شــده، کمبود نقدینگی 
 در بازارهــای دائمــی و آتــی همراه با کاهش بهــره باز بیت کویــن در دو ماه 

گذشته بود.
در بیشــتر موارد، انقباض قیمت، ناشی از مشکلات نقدینگی در بازار فیوچر 
 بــود که باعث یک ســری انحلال ها شــد و ضعــف قیمت اولیــه بیت کوین را 

تشدید کرد.
در حال حاضر، شاخص ترس و طمع بازار رمزارزها، ترس بیش از حد را در میان 
معامله گران به ثبت رسانده است و تعدادی از بازرگانان هشدار می دهند که ارزش 
بیت کوین ممکن است به سرعت به زیر آخرین نوسان ۳۹ هزار دلاری خود برسد.

ارزش کل بازار ارزهای دیجیتال در حال حاضر به ۱.۹۷۶ تریلیون دلار و نرخ 
تسلط بیت کوین ۴۰ درصد است.

 مردم چقدر در بانک ها پول دارند؟ 
میزان سپرده ها و تسهیلات بانکی تا پایان مهرماه سال جاری نسبت به سال 

گذشته معادل ۴۵ و ۴۶.۶ درصد افزایش یافته است.
 براساس گزارش بانک مرکزی از وضعیت کل مانده سپرده ها و تسهیلات ریالی 
و ارزی بانک ها و مؤسسات اعتباری به تفکیک استان در پایان مهرماه سال جاری، 
مانده کل ســپرده ها به رقم ۴۸۳۹ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان رســیده است که 
نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل ۴۵ و ۲۴.۹ درصد 

افزایش را نشان می دهد.
همچنین،  بالاترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده ۲۵۸۹ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به اســتان کهگیلویه و بویراحمد 

معادل ۱۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان است.
علاوه براین، مانده کل تســهیلات در این زمــان ۳۵۴۷ هزار میلیارد تومان 
اســت که نســبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل ۴۶.۶ و 

۲۷ درصد افزایش داشته است.
طبق این گزارش،  بیش ترین مبلغ تســهیلات نیز مربوط به استان تهران با 
مانده ۲۲۵۴ هزار میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به اســتان کهگیلویه و 

بویر احمد معادل ۶۱۲ هزار میلیارد تومان است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی ۸۱.۴ درصد است که 
نســبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال قبل، به ترتیب ۱.۶ و ۱.۲ درصد 
افزایش را نشان می دهد که نسبت مذکور در استان تهران ۹۵.۳ درصد و استان 

کهگیلویه و بویراحمد ۱۰۶.۲ درصد است.
در این گزارش، یکی از علل مهم بالا بودن رقم تسهیلات و سپرده ها در استان 
تهران استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها و مؤسسات تولیدی سایر استان ها 
در استان تهران بیان شده و عمده فعالیت های بانکی آنها از طریق شعب بانک ها 

و مؤسسات اعتباری استان تهران انجام می شود.

 کدام سهام سراشیبی سقوط را طی می کند؟
شــاخص های سهام ایالات  متحده با کاهش شدید سهام های فناوری به دلیل 
افزایش بازدهی خزانه داری باز شدند اما گلدمن ساکس با از دست دادن انتظارات 

سود با نزول سهام در بین بانک های بزرگ ظاهر شد.
به نقل از عرب  نیوز، گلدمن ســاکس گفت: سود سه ماهه چهارم آن نسبت 
به ســال قبل ۱۳ درصد کاهش یافته اســت که دلیل آن آماده  شدن بانک برای 

پرداخت بسته  های سنگین حقوقی به کارکنان است.
ســهام مایکروسافت نیز پس از اینکه اعلام کرد که شرکت سازنده بازی های 
ویدیویی اکتیویژن بلیزارد را به قیمت ۶۹ میلیارد دلار خریداری می کند، سقوط 

کرده است.
میانگین صنعتی داوجونز با ۲۵۰.۰۵ واحد یا ۰.۷۰ درصد کاهش به ۳۵۶۶۱.۷۶ 

واحد رسید.
شــاخص ســهام اس اندپی ۵۰۰ با ۳۰.۶۱ واحد کاهش یــا ۰.۶۶ درصد به 
۴۶۳۲.۲۴ واحد و نزدک مرکب با ۲۱۱.۹۲ واحد یا ۱.۴۲ درصد کاهش در شروع 

به ۱۴۶۸۱.۸۳ واحد رسید.
ســهام های فناوری حســاس به نرخ، تحت فشــار قرار گرفتند زیرا بازدهی 
خزانه داری دو ســاله که انتظارات نــرخ کوتاه مدت را دنبال می کند، برای اولین 
بــار از فوریه ۲۰۲۰ از یک درصد عبور کرد. افزایش بازده اوراق قرضه معمولا بر 
ســهام فشار وارد می کند زیرا سرمایه گذاران تخصیص دارایی های خود را دوباره 

ارزیابی می کنند.
در اواخر هفته، هیئت متشکل از اعضای سنای ایالات  متحده قرار است لایحه ای 
را با هدف مهار فروشگاه های برنامه  های کاربردی شرکت هایی از جمله اپل و آلفابت 
کــه به گفته برخی قانون گذاران کنتــرل بیش از حد بر بازار  اعمال می کنند را 

مورد بحث و بررسی قرار دهد.
نظرســنجی ماهانه دویچه بانک نشان داد که اکثر پاسخ دهندگان بر این باور 
بودند که سهام فناوری ایالات متحده در حباب به سر می برد زیرا سرمایه گذاران 

نسبت به حرکات سیاست تند و بازدهی بالاتر، بدبین هستند.

 سهام رنو صعودی است؟
عملکرد خوب برندهای با ارزش تر رنو به کاهش افت کلی فروش سالانه گروهی 
این خودروساز فرانسوی در سراسر جهان کمک کرد زیرا تمرکز آن بر مدل های 

سودآورتر نتیجه بخش خواهد بود.
به نقل از رویترز، فروش گروه خودروسازی رنو در سرتاسر جهان برای سومین 
ســال متوالی در سال ۲۰۲۱ کاهش یافت و علت آن مشکلات مربوط به عرضه 

تراشه های مورد استفاده در خودروها بود.
فروش برند رنو ۵.۳ درصد کاهش و ســهام رنو حدود ۲ درصد افزایش یافت 
اما لوکا دی مئو، مدیر عامل رنو گفت: فروش خودروهای ســواری و خودروهای 
سبک با ۴.۵ درصد کاهش به دو میلیون و ۶۹۶ هزار و ۴۰۱ دستگاه رسیده است.

رنو در بیانیه ای اعلام کرد: سیاســت فروش آغاز شده در سه ماهه سوم سال 
۲۰۲۰ منجر به افزایش سهم فروش در سودآورترین کانال ها می شود.

فابریــس کامبولیو، رئیس تجاری برنــد رنو گفت: انتظار دارد برند رنو از نظر 
درآمد خالص به ازای هر مدل در سال ۲۰۲۲ افزایش یابد.

رنو می گوید که در پنج کشــور اصلی اروپایی )فرانسه، آلمان، اسپانیا، ایتالیا 
و بریتانیا( ســهم فروش به مشتریان خرده فروشی را به میزان ۵۸ درصد داشته 
اســت که نسبت به ســال ۲۰۱۹ و پیش از شــروع همه گیری بیش از ۶ واحد 

افزایش یافته است.

پس از ماه ها کشــمکش بر سر نحوه اعمال مالیات بر 
خانه های خالی، سازمان امور مالیاتی اعلام کرد که نسبت 
به محاسبه مالیات واحدهای مسکونی خالی اقدام کرده و 
نتایج آن در درگاه الکترونیک این سازمان منتشر شده است. 
از طرف دیگر طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، نخستین 
فهرست قطعی خانه های خالی به تعداد یک میلیون و ۱۷۰ 

هزار واحد به سازمان امور مالیاتی معرفی شد.
 بــه فاصله یک روز مانده به پایان مهلت قانونی وزارت 
راه و شهرســازی مبنی بر معرفی فهرست اولیه واحدهای 
خالی از سکنه، این وزارتخانه اعلام کرد که اطلاعات یک 
میلیون و ۱۷۰ هزار واحد خالی از سکنه را به سازمان امور 
مالیاتی معرفی کرده است. همزمان، سازمان امور مالیاتی در 
اطلاعیه ای اعلام کرد »بر اساس اطلاعات دریافتی از وزارت 
راه و شهرسازی )سامانه ملی املاک و اسکان کشور موضوع 
تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های  مستقیم( نسبت 
به محاسبه مالیات واحدهای مسکونی خالی موضوع ماده ۵۴ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم مصوب ۱۳۹۴.۴.۳۱ اقدام 
نموده و نتایج حاصل از آن در درگاه الکترونیکی ســازمان 

منتشر نموده است«. 
بر اساس این اطلاعیه که در بخش درگاه ملی مالیات 
سازمان امور مالیاتی منتشر شده »کلیه مالکان واحدهای 
مسکونی می  توانند جهت مشاهده وضعیت مشمولیت واحد 
یا واحدهای مسکونی خود و اطلاع از میزان مالیات متعلقه و 

پرداخت آن، به درگاه ملی خدمات الکترونیک سازمان امور 
مالیاتی کشور به نشانی MY.TAX.GOV.IR  مراجعه نمایند. 
حسب مقررات جزء ۲ بند ط تبصره ۶  ماده واحده قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور، مهلت پرداخت این مالیات 
تا پایان بهمن ماه سال جاری )۱۴۰۰/۱۱/۳۰( تعیین شده 
است. در صورت عدم پرداخت مالیات تعیین شده در مهلت 
مقرر، نسبت به صدور برگ مطالبه اقدام خواهد شد. ابلاغ 
اوراق مطالبــه مالیات، اعتراض به آن و مراحل دادرســی 
مالیاتــی تابع مقررات قانون مالیات های مســتقیم مصوب 

۱۳۹۴.۴.۳۱ می باشد«.
دو اقدام اخیر نشــان می دهد که بالاخره دو دستگاه 
مذکور پس از ۹ ماه در حال دستیابی به مفاهمه در بحث 
مالیات بر خانه های خالی هســتند. چند روز قبل محمود 
محمودزاده معاون وزیر راه و شهرسازی گفته بود که حدود 
دو هفته قبل جلســه ای با مسئولان سازمان امور مالیاتی 
داشتیم و این هماهنگی صورت گرفت تا بر اساس فهرستی 
که تا ما تا پایان دی ماه به آنها ارایه می دهیم موضوع مالیات 
خانه های خالی محقق شــود. قبل از آن نیز پیامکهایی از 

سرشماره V.Maskan به برخی مالکان مبنی بر اینکه ملک 
شــما به عنوان خانه خالی شناسایی شده، ارسال و از آنها 
خواسته شده بود وضعیت املاک خود را در سامانه املاک 

و اسکان به نشانی amlak.mrud.ir تعیین کنند.
البته به نظر می رسد هنوز نقاط اختلاف وجود دارد؛ به 
طور مثال ســازمان امور مالیاتی تا پیش از این به مواردی 
همچون نادرســت بودن کدهای پستی، مشخص نبودن 
مالک و زمان خالی بودن واحدها که توســط وزارت راه و 
شهرسازی استخراج شده بود ایراداتی وارد کرد. به همین 
دلیل شنیده می شود از بین یک میلیون و ۱۷۰ هزار واحد 
معرفی شده، فقط حدود ۱۲ هزار واحد از نظر سازمان امور 

مالیاتی، قابلیت اعمال مالیات را خواهد داشت.
چند روز قبل داوود منظور ـ رییس سازمان امور مالیاتی 
ـ ضمن تاکید بر عزم این سازمان بر اخذ مالیات از واحدهای 
خالی، تمایل نداشتن دولت قبل به اخذ مالیات از مرفهان، 
عدم تصویب آیین نامه اجرایی در دولت قبل، ناهماهنگی 
بین دستگاهها و شیوع کرونا را از دلایل عدم اجرای قانون 

مالیات بر خانه های خالی عنوان کرده بود.
فهرســت نهایی شــده خانه های خالی که ازدیروز در 
اختیار سازمان امور مالیاتی قرار می گیرد، آخرین فهرست 
نهایی خانه های خالی نیست و وضعیت پالایش اطلاعات 
سکونتی خانوارها همزمان در وزارت راه و شهرسازی برای 
تهیه فهرست دوم و سوم خانه های خالی ادامه خواهد داشت.

تفاهم دو دستگاه بر سر مالیات خانه های خالی

سایه سنگین چند ابهام بر سر بورس!
یک تحلیلگر بازار سرمایه ضمن بررسی وضعیت این 
بازار و ابهاماتی که بورس با آن ها مواجه است، بر این باور 
اســت که رفتار دولت با بازار سرمایه باعث بی اعتمادی 

سهامداران به این بازار می شود.
ولید هلالات  با تاکید بر اینکه همچنان رفتار دولت 
باعث ســلب اعتماد از بازار سرمایه می شود، اظهار کرد: 
یکی از رفتارهایی که به بی ثباتی بازار دامن زد این بود 
که ســقف نرخ گاز در ۱۰ مصوبه ای که یکشنبه توسط 
هیات دولت تصویب شــد نبود و فقط اعلام کردند که 
فرمــول حال حاضر برای تعیین قیمــت گاز ادامه پیدا 
می کند. قیمت گاز در حال حاضر حدود ۳۰ سنت یعنی 
حدود ۷۰۰۰ در هر مترمکعب است درحالی که قرار بود 

سقف ۵۰۰۰ تومان باشد.
وی ادامه داد: ســقف ۵۰۰۰ تومانی برای قیمت گاز 
به صورت علنی اعلام شده بود و اینکه در مصوبه نیست 
باعث بدبینی بازار می شود. به طور کلی هر زمانی بورس 
در فضای انتظار باشد دچار رکود می شود و فضای رکود 
هم قطعا باعث نمی شــود سهم ها متعادل باشند، بلکه 
 باعث می شود فروشنده های اندک بتوانند قیمت سهم را

پایین ببرند.

این تحلیلگر بازار سرمایه در مورد ابهاماتی که پیش 
روی بازار ســرمایه قرار دارد توضیح داد: یکی از ابهامات 
پیش روی بازار همان سقف قیمت گاز است که برخلاف 
چیزی که انتظار میرفت در مصوبه دولت آورده نشــده 
اســت. همچنین بازار در انتظار گــزارش های ۹ ماهه 
شــرکت ها است. از طرف دیگر  مذاکرات هم در جریان 

اســت و مشخص نیســت تکلیف قیمت دلار و رویکرد 
در مذاکرات به چه صورت باشــد. این ابهامات در کنار 
برخی اتفاق های جهانی قرار گرفته است. از جمله اینکه 
پتروشــیمی ها نه تنها تحت تاثیر قیمت گاز در لایحه 
بودجه هستند بلکه برخی قیمت های جهانی هم وارد فاز 
اصلاحی شــد و در مجموع روی این صنعت تاثیر منفی 

گذاشتند. هلالات در ادامه در مورد شرط بهبود وضعیت 
بازار نیز اظهار کرد: این فضا به شرطی بهتر می شود که 
یک منبع نقدی شروع به خرید سهم های ارزنده در بازار 
کند. منظورم نقش حمایتی نیست، بلکه تفاوتی بین سهم 
های ارزنده با سهم های دیگر قائل شود و نمادهایی که به 
نظر ارزنده هستند را به شکل ملموسی بخرد تا هیجان 

خرید در بازار ایجاد شود.
وی ادامــه داد: البته برای بهبــود وضعیت بازار باید 
ابهامات نیز برطرف شود. بهترین اتفاق مثبت روند رو به 
کاهــش نرخ بهره بین بانکی و به نظر من بدترین اتفاق 

کاری است که دولت در قبال بازار انجام می دهد.
بر اســاس این گزارش، در حالی که چندی پیش ۱۰ 
پیشــنهاد از سوی دولت برای اصلاح لایحه بودجه ارائه 
شــده بود که امکان ترسیم آینده مثبت بازار سرمایه را 
فراهــم می کرد، هیات دولت در آخرین مصوبه خود زیر 
بار ۱۰ پیشــنهاد اولیه نرفته و با عدم تعیین سقف برای 
قیمت گاز، برخی صنایع از جمله پتروشیمی ها را به سمت 
زیان ده بودن هدایت کرده است که تاثیر این تصمیم در 
 وضعیت نزولی روز گذشــته بازار سرمایه به خوبی قابل 

مشاهده است!

 سازمان خصوصی سازی آگهی عرضه »فارس« را پس گرفت
رئیس کل ســازمان خصوصی ســازی، در نامه ای به رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، از انصراف سازمان خصوصی سازی از عرضه بلوک ۱۵ درصدی سهام هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس خبر داد. حسین قربانزاده، رئیس کل سازمان 
خصوصی سازی، در نامه ای به رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، از انصراف سازمان خصوصی سازی از عرضه بلوک ۱۵ درصدی سهام هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس خبر داد. سازمان خصوصی سازی دلیل انصراف از درخواست خود برای 
واگذاری ۴۳ میلیارد و ۵۰ میلیون سهم معادل ۱۵ درصد از کل سهام پتروشیمی خلیج فارس را انقضای مهلت مقرر جهت ارسال تقاضا و بررسی اهلیت متقاضی، از سوی سازمان خصوصی سازی عنوان کرده است. در این نامه به وصول تنها 
یک تقاضا برای واگذاری سهام هلدینگ خلیج فارس اشاره شده که امکان وصول رقابت جهت تأمین منافع دولت و بیت المال را مخدوش می سازد. بلوک ۱۵ درصدی سهام مدیریتی شرکت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس شامل ۴۳ میلیارد 
و ۵۰ میلیون سهم به ارزش کل پایه ۵۵.۷ هزار میلیارد تومان بصورت ۳۰ درصد نقد و اقساط ۴ ساله است که طبق آگهی منتشره شده اخیر از سوی سازمان خصوصی سازی هر ۶ ماه یکبار باید پرداخت شود.این بلوک مدیریتی قرار بود 

به قیمت تابلوی بورس به علاوه ۳۰ درصد اضافه ارزش یا ترینیوم عرضه شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
پنجشنبه  1400/10/30

شماره : 1292

مجموع بستری مبتلایان کرونا در استان اردبیل به ۷۶ نفر کاهش یافت

رئیس حوزه هنری اســتان بوشــهر گفت: هنر و فرهنگ زنجیر به هم 
پیوســته است که برای رشد این حوزه ها باید اقتصاد هنر در استان جدی 

گرفته شود.
 امید پارســایی فر روز چهارشنبه در بازدید نماینده مردم بوشهر، گناوه 
و دیلم از حوزه هنری اســتان بوشــهر اظهار کرد: باید ســالانه یک پروژه 
مهم هنری برای این استان تعریف شود که نمونه موفق آن در استان های 
مازندران »سریال پایتخت«، کرمانشاه »نون خ« و مشهد مقدس با ساخت 
ســریال نوروزی است که توانستند بخشی مهم از ظرفیت های گردشگری 

خود را بهبود ببخشند.
پارسایی فر ادامه داد: استان بوشهر با وجود نیروگاه اتمی، پتروشیمی های 
متعدد و لقب پایتخت انرژی مطرح اســت که انتظار می رود با وجود این 
ظرفیت ها مسئولیت های اجتماعی این  سازمان ها تجمیع و تحت نظارت 

یک شورا اجرایی شود.
وی گفت: این شورا باید با حضور استاندار، نماینده مجلس و سایر مدیران 
ارشــد ذیربط بتواند در همه ابعاد جامعه پروژه های هنری کلان برای ارائه 

تصویر بهتر و جذاب تر  از استان بوشهر در سطح ملی تلاش  کند.

پارســایی فر یادآور شد: برگزاری رویداد فرهنگی و هنری هزینه بردار 
است و باید در قبال برگزاری چنین رویدادهایی نیازهای معیشتی هنرمندان 

نیز تامین شود.
وی ادامه داد: چنانچه برای مقوله فرهنگ و هنر به صورت جدی تصمیم 
گیری نشود زنگ خطر برای حوزه های متعدد در جامعه زده خواهد شد.

نماینده مردم بوشــهر، گناوه و دیلم در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
محور مقاومت در استان بوشهر مربوط به مقطعی خاص نبوده و موضوعی 
اســت که از دیرباز تا کنون با ایســتادگی ،مجاهدت و ایثار مردم اســتان 
بوشهر متبلور شــده است. عبدالکریم جمیری افزود: در این ارتباط حوزه 
هنری استان بوشهر به عنوان مجموعه  ای کارآمد توانسته با حضور کارکنان 
باسابقه، توانمند و متخصص اقدام  های چشمگیری برای معرفی نقش استان 

بوشهر در محور مقاومت به تصویر بکشد.
وی ادامــه داد: فرهنگ به گفته رهبر معظم انقلاب به منزله اکســیژن 
محسوب شده و با این تفسیر بی توجهی به این حوزه معنی و مفهومی ندارد.

جمیری افزود: هنر، مهم ترین ابزار زیباسازی فعالیت های فرهنگی است 
که بدون تردید کم توجهی به این مســاله وضعیت فرهنگی استان بوشهر 

را نگران می کند.
وی گفت: موضوع فرهنگ بویژه در اســتان بوشهر از هر لحاظ با وجود 
پیشینه و زمینه منحصر به فردی که دارد باید مورد توجه بیشتری قرار گیرد.

در این آیین از زهرا تعجب همسر شهید مسعود خلعتی، خواهر شهید 
جاوید الاثر  تیمور تعجب و از شاعران فعال حوزه هنری بوشهر تجلیل شد.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی خراسان رضوی 
گفت: رویشــگاه طبیعی دره ارغوان طرقبه در شهرستان بینالود به شماره 

۹۰۲ در فهرست میراث طبیعی ملی ثبت و به استان ابلاغ شده است.
ســیدجواد موسوی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
این اثر ثبت شده در فهرست آثار طبیعی ملی در شهرستان بینالود )طرقبه 
شاندیز(، در مسیر جاده طرقدر به سمت روستای »کلاته آهن« قرار دارد.

وی در توصیف این اثر اظهار کرد: وجود درختان ارغوان و چند چشمه 
بر زیبایی این منطقه گردشــگری افزوده اســت کــه اهالی این منطقه از 
شــاخه های درختچه های ارغوان، که از انعطاف خاصی برخوردار اســت، 
ســبدهای ویژه ای می بافند که صنایع دســتی این منطقه محسوب شده 
و به آن ســبدبافی یا ارغوان بافی گفته می شود. موسوی بیان کرد: تاریخ 
گلدهی درخت  های ارغوان در شــهر طرقبه، بسته به میزان گرمی هوا، از 
اوایل تا اواســط فروردین متفاوت اســت.  وی تصریح کرد: درخت ارغوان 
بومی مناطق شــرق مدیترانه اســت و بیشتر به صورت درختچه می روید، 
این درخت شکوفه های بنفش و برگ های قلبی شکل دارد. درختچه ارغوان 

عموما ارتفاعی بین سه تا ۶ متر دارد و اغلب، برگ ها پس از رویش کامل 
گل ها ظاهر می شوند، گل  های ارغوان را تقریبا در تمامی قسمت ها حتی 
تنه درخت می توان دید. این درختچه برای رشــد نیاز به آفتاب دارد و در 
مقابل ســرما نسبتا مقاوم است.  مدیر ثبت میراث تاریخی و طبیعی اداره 
کل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی خراسان رضوی نیز با 
اشاره به سیمای ظاهری دره ارغوان گفت: از خصوصیات بارز دره ارغوان، 
تمیزی چشمگیر و قابل توجه دره است، خوشبختانه در سال های اخیر با 
اقدام دســته جمعی یک گروه فعال محیط زیست، زباله  های درون دره و 
دشت منتهی به آن پاکسازی شده که پس از آن با همکاری گردشگران و 
افراد مربوطه، پاکیزگی دشت حفظ و تعدادی سطل زباله نیز بر روی دامنه  
های کوه تعبیه شده است.محمود طغرایی یادآور شد: حفاظت از منظر این 
دره زیبا و درختچه های ارغوان، جلوگیری از دخل و تصرفات غیرقانونی و 
اهتمام به تبدیل این عرصه به پهنه گردشگری عمومی و تفرجی، از اهداف 
ثبت آن در فهرست میراث طبیعی کشور است. مدیر ثبت میراث تاریخی 
و طبیعی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان 

رضوی در مورد نحوه دسترسی به این دره طبیعی زیبا افزود: برای رسیدن 
به ارغوان دره باید بعد از گذشتن از طرقبه به سمت منطقه طرقدر رفت و 
سپس جاده دهبار را ادامه داد، بعد از طی پنج کیلومتر از طرقدر و رسیدن 
به دوراهی دهبار-کلاته آهن، باید به ســمت چپ، یعنی کلاته آهن ادامه 
مســیر داد که پس از اندکی سراشــیبی و رسیدن به ته دره مجددا مسیر 

سربالایی می شود و اینجا ابتدای دره ارغوان است.
وی افزود: بالای دره در انتها »تخته شاه« قرار دارد و پایین دره به »پنج 
دره« یا در زبان محلی به »پینجه در« منتهی می شــود. مســیر تا ابتدای 
دره آسفالت و از آن به بعد خاکی است که حدود ۱۵ دقیقه بعد به انتهای 
دره ارغوان می رسد و ابتدای مسیر پیاده روی است. از اینجا به بعد مسیر 
مالرو بوده و باید از آب رودخانه گذشــت که در بعضی نقاط، بعد از حدود 
نیم ساعت به منطقه ای خواهیم رسید که دره کمی بازتر شده و سرتاسر 
از چمن پوشیده است، از خود شهر طرقبه تا ابتدای دره حدود نیم ساعت 
رانندگی نیاز است. تاکنون بیش از هزار و ۷۰۰ بنا، اثر تاریخی، طبیعی و 

معنوی خراسان رضوی در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

اقتصاد هنر در استان بوشهر نیازمند توجه جدی است

رویشگاه طبیعی دره ارغوان بینالود ثبت ملی شد

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات 
بهداشــتی و درمانی اســتان اردبیل مجموع 
بستری مبتلایان کرونا در این استان طی شبانه 
روز گذشــته را ۷۶ نفر اعلام کرد و گفت: روند 
نزولی شیوع کرونا در استان اردبیل ادامه دارد.

دکتر علی محمدیان اردی روز چهارشنبه در 
مصاحبه با خبرنگار ایرنا افزود: این میزان بستری 
همزمان مبتلایان کرونا در استان اردبیل ۸۲۱ 
نفر کمتر از بالاترین رکورد ثبت شــده در این 

استان و پایین ترین آمار امسال است.
وی شــمار بســتری روزانه کرونا در مراکز 
درمانی استان اردبیل طی شبانه روز گذشته را 
نیز ۱۵ نفر اعلام و بیان کرد: این میزان بستری 
روزانه مبتلایان کرونا، ۱۷۴ نفر کمتر از بالاترین 

رکورد ثبت شده در استان اردبیل است.
بنا به اعلام رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی و درمانی استان اردبیل، 
طی شــبانه روز گذشــته با صفر شدن دوباره 
فوت مبتلایان کرونا، مجمــوع جان باختگان 
بیمــاری کووید.۱۹ در این اســتان در رقم ۲ 
هزار و ۶۲۶ نفر باقی ماند. وی با هشدار نسبت 
به احتمال اوج گیری شیوع بیماری کووید.۱۹ 
در استان اردبیل اظهار کرد: شیب آرام کاهش 
شــیوع این بیماری در استان ادامه دارد. دکتر 
محمدیان اردی از بســتری شــدن ۱۵ نفر از 
مبتلایــان به کرونا در بخش مراقبت های ویژه 
مراکز درمانی اســتان اردبیل طی شــبانه روز 
گذشــته خبر داد و اظهار کرد: در شــبانه روز 
گذشــته ۲۱ نفر از مبتلایان بستری در مراکز 
درمانی این استان نیز پس از بهبودی نسبی و 

ادامه درمان در منزل ترخیص شدند.

وی اضافه کرد: هم اکنون به جز شهرستان 
پارس آباد که در وضعیت زرد شیوع کرونا قرار 
دارد، بقیه شهرستان های استان شامل بیله سوار، 
نیر، کوثر، گرمی، سرعین، خلخال، اصلاندوز، 
نمین، مشگین شــهر و اردبیل در وضعیت آبی 

شیوع قرار گرفته اند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات 
بهداشتی و درمانی استان اردبیل در ادامه اعلام 
کرد: هم اکنون شیوع بیماری کووید.۱۹ در این 
استان در وضعیت آبی قرار دارد ولی با توجه به 
شناسایی شماری مبتلا به سویه اومیکرون کرونا 

در منطقه، بیم شیوع موج ششم کووید.۱۹ در 
این استان افزایش یافته است.

وی در ادامه اعلام کرد: از ۲۲ بهمن ســال 
گذشته تاکنون یک میلیون و ۸۸۴ هزار و ۵۷۲ 
دُز واکسن کرونا برای گروه های هدف در استان 
اردبیل تزریق شده است. دکتر محمدیان اردی، 
از تزریق ۲ دُز واکسن برای بیش از ۸۰ درصد 
جمعیت هدف ساکن در استان اردبیل خبر داد 
و افزود: تاکنون ۹۱۳ هزار و سه دُز واکسن نوبت 
اول و ۷۹۹ هزار و ۳۱۹ دُز واکســن نوبت دوم 
در این استان تزریق شده است. وی اظهار کرد: 

تاکنون برای ۱۷۲ هزار و ۲۵۰ نفر از گروه های 
ســنی واجد شرایط در استان اردبیل، دُز سوم 

واکسن کرونا تزریق شده است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات 
بهداشتی و درمانی اســتان اردبیل با اشاره به 
تزریق دُز اول واکســن کرونا برای بیش از ۹۵ 
درصد از جمعیت هدف بالای ۱۲ سال ساکن 
در این اســتان گفت: امیدواریم با ادامه همین 
روند، قبل از شــیوع احتمالی موج ششم تمام 
افراد واجد شرایط دُز اول تا سوم واکسن کرونا 

را دریافت کنند.

وی همچنین بیان کرد: پس از هشــدار در 
خصوص احتمال شیوع سویه جدید اومیکرون 
ویــروس کرونا و بروز موج ششــم، همزمان با 
اختصاص محموله های پرتعداد واکسن کرونا 
و امکان واکسیناسیون بیشتر، استقبال مردمی 
از واکسیناســیون کرونا در استان اردبیل طی 

روزهای اخیر افزایش یافته است.
دکتر محمدیان اردی تاکید کرد: حتی افرادی 
که ۲ دُز واکسن کرونا زده اند و ۲ هفته از زمان 
واکسیناســیون آنها گذشته است، باید ماسک 
زده و دســتورالعمل های بهداشــتی را رعایت 
کنند چون واکسیناسیون باعث پیشگیری از 
ابتلا نمی   شــود و تنها در پیشگیری از مرگ و 

میر موثر است.
وی در ادامه با هشدار به احتمال گسترش 
شیوع کرونا در استان اردبیل اظهار کرد: همه 
شهروندان استفاده از ماسک و تزریق هر سه دُز 

واکسن کرونا را جدی بگیرند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات 
بهداشتی و درمانی استان اردبیل بر استفاده از 
ماسک، ایجاد تهویه در فضاهای سرپوشیده و 
رعایت فاصله اجتماعی و لزوم پرهیز از دورهمی، 
عادی انگاری بیماری کووید.۱۹ و نیز استفاده 
مستمر از ماسک توسط شهروندان تاکید کرد.

به گزارش ایده روز، بالاترین آمار مربوط به 
فوت بیماران مبتلا به کرونا در استان اردبیل در 
هشتم آذرماه سال گذشته با ۲۲ فوتی، بیشترین 
آمار بستری روزانه مبتلایان کرونا با ۱۸۹ نفر 
و بالاترین رکورد بستری همزمان مبتلایان نیز 
با ۸۹۷ نفر در روز ۳۱ مردادماه ۱۴۰۰ به ثبت 

رسیده است.

۱۱ هزار فرصت شغلی برای مددجویان کمیته امداد خراسان رضوی ایجاد شد

معاون وزیر بهداشت: ۷۶ درصد بیماریها در کشور غیرواگیر هستند

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراســان رضوی گفت: با پرداخت 
چهار هزار و ۸۹۱ میلیارد ریال تسهیلات اشتغال زایی از ابتدای امسال تاکنون 

۱۱ هزار فرصت شغلی برای مددجویان زیرپوشش این نهاد ایجاد شد.
رضا سلم آبادی روز چهارشنبه در حاشیه بازدید از طرحهای در دست اجرا 
و موسسات حمایتی وابسته به کمیته امداد امام خمینی )ره( گناباد طی گفتگو 
با خبرنگار ایرنا افزود: در راستای منویات رهبر معظم انقلاب و نامگذاری امسال 
به عنوان سال تولید، پشتیبانی و مانع زدایی، طی سال جاری با پرداخت هفت 
هزار و ۳۰۰ میلیارد ریال تسهیلات اشتغال زایی برای ۱۵ هزار نفر در این استان 
شغل ایجاد می شود. وی ادامه داد: یکی از مهمترین و ماندگارترین اقدامات این 
نهاد ایجاد اشتغال و کارآفرینی برای مددجویان و خانواده های زیرپوشش است 

که به خودکفایی لازم دست یابند.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراسان رضوی گفت: میزان تسهیلات 
اشتغالزایی به هر یک از مددجویان این نهاد تا شهریور ماه امسال ۵۰۰ میلیون 

ریال بود که از این تاریخ به بعد به یک میلیارد ریال افزایش یافت و این تسهیلات 
با کارمزد چهار درصد و اقساط هفت ساله به متقاضیان دارای شرایط پرداخت 
می شود. وی افزود: هر یک از کارفرمایان و متصدیان واحدهای تولیدی که برای 
افراد معرفی شده از این نهاد اشتغال ایجاد کنند، از تسهیلات کارفرمایی تا سقف 

یک میلیارد ریال به ازای هر نفر برخوردار می شوند.
ســلم آبادی ادامه داد: سقف تســهیلات کارفرمایی برای هر شهرستان در 
ســالجاری ۴۰ نفر است که برای بیشتر از این میزان باید مجوز لازم از کمیته 

امداد امام خمینی )ره( مرکز استان اخذ شود.
وی گفت: این دسته از کارفرمایان و متصدیان واحدهای تولیدی در مناطق 
محروم علاوه بر تسهیلات کارفرمایی مدت ۲ سال از سهم بیمه کارفرما که از 

سوی این نهاد پرداخت می شود، بهره مند می گردند.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراســان رضوی افزود: در راستای 
سیاستهای دولت از مجموع یک میلیون شغل که قرار است طی سال آینده در 

کشور ایجاد شود، ۵۰۰ هزار شغل مربوط به مددجویان زیرپوشش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( است.

وی افزود: بیشتر مراکز و موسسات نیکوکاری زیرپوشش این نهاد معیشت محور 
هستند و باید در کنار آن به سوی کارآفرینی خانواده های زیرپوشش پیش بروند 
تا با افزایش اشتغال مددجویان از آسیبهای اجتماعی این بخش جلوگیری شود.

۵۰۰ هزار نفر از جمعیت شــش و نیم میلیون نفری استان خراسان رضوی 
در قالب ۲۲۰ هزار خانوار زیرپوشش خدمات کمیته امداد امام خمینی )ره( این 

استان قرار دارند. 
بیش از هشت هزار مددجو در قالب چهار هزار و ۳۸۰ خانوار زیرپوشش کمیته 
امداد امام خمینی )ره( گناباد قرار دارند و ۴۳ دانشجو و طلبه، ۳۵۷ دانش آموز، 
۱۲۰ یتیم و ۲۵۰ فرزند محسنین نیز از خدمات حمایتی این نهاد برخوردارند.

مرکز شهرســتان ۹۳ هزار نفری گناباد در ۲۸۷ کیلومتری جنوب مشــهد 
واقع است.

معاون بهداشتی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ۷۶ درصد 
بار بیماری ها در کشــور به بیماری های غیرواگیر اختصاص دارد که بار مالی 

بسیار در پی دارند.
دکتر کمال حیدری روز چهارشنبه در همایش روسای دانشگاه های علوم 
پزشکی مشهد افزود: بیماری های غیر واگیر مانند دیابت، بیش فشاری خون 
و بیماریهای قلبی و عروقی سالانه بیش از ۴۴۶ هزار میلیارد تومان بار مالی 

به کشور وارد می کنند که لازم است در این زمینه چاره اندیشی شود.
وی ادامه داد: طی ســال های  ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ میزان ابتلا به دیابت در 
کشــور چهار درصد و میزان ابتلا به بیش فشاری خون هفت درصد افزایش 

داشته است.
معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: بهترین راهکار برای 
بهبود وضعیت ســلامت جامعه، گسترش خدمات بهداشتی، افزایش پوشش 

خدمات مراقبتی و افزایش دانش و آگاهی مردم در حوزه سلامت  است. 
وی با بیان اینکه چاقی و کم تحرکی از عوامل ابتلا به بیماریهای غیرواگیر 

محسوب می شــوند افزود: در حال حاضر  حدود نیمی از جوانان ۱۸ تا ۴۵ 
سال کشور تحرک کافی ندارند که آسیب های ناشی از آن در سالهای آینده 

بروز می یابد. 
دکتر حیدری ادامه داد: گســترش برنامه هــای غربالگری می تواند نقش 
موثر در شناسایی زودهنگام بیماری و ارتقای سلامت جامعه داشته باشد و 
در این راســتا می توان از ظرفیت خیران سلامت و مراکز غربالگری سرطان 

به شکل مطلوب استفاده کرد. 
وی با اشــاره به اقدامات لازم برای اصــلاح و رفع چالش های موجود در 
حوزه بهداشــت کشــور گفت: تلاش و اهتمام در تغییر روند کاهش رشــد 
جمعیت کشور و اصلاح زیرساخت های نظام شبکه بهداشت بویژه در زمینه 
سامانه های الکترونیک از مهم ترین اقدامات در این زمینه به شمار می روند.

معاون وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی افزود: کاهش نرخ رشد 
جمعیت و باروری در کشــور از دغدغه های مهم اســت چرا که سن ازدواج 
نیز در کشــور افزایش یافته و باید با توسعه مراکز آموزشی و فرهنگ سازی 

نسبت به افزایش جمعیت و توانمندی زوجین برای دوام زندگی و جلوگیری 
از طلاق اقدام کرد. 

وی با اشــاره به تاکید رهبر معظم انقلاب بر اســتفاده از دوره »پنجره 
جمعیتــی« یا ســنین فعالیت و کار ادامــه داد: دوره پنجره جمعیتی دوره 
شــکوفایی هر کشور است و تمامی کشــورهای پیشرفته ۳۵ درصد از رشد 

خود را در این دوران کسب کرده اند و باید از این فرصت استفاده کرد.  
همایش روســای دانشگاهها و دانشــکده های علوم پزشکی و معاونان و 

مدیران وزارت بهداشت تا روز جمعه در مشهد ادامه دارد. 
۶۹ مرکز آموزش عالی علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی شامل 
۵۱ دانشگاه و ۱۸ دانشکده علوم پزشکی کشور زیرپوشش وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی هستند. 
همچنیــن ۷۷۸ مرکــز تحقیقاتی، ۱۵ شــبکه تحقیقات ســلامت، ۱۵ 
پژوهشــکده ســلامت، ۱۲ پارک علم و فناوری و ۹۳ مرکز رشد فناوری در 

مجموعه دانشگاههای علوم پزشکی کشور یا در کنار آنها فعالیت دارند. 

و  برف  در  گرفتار  خودرو   ۷۲۳ به  آذربایجان شرقی  راهداران   
کولاک امدادرسانی کردند

گفت:  آذربایجان شرقی  جاده ای  نقل  و  و حمل  راهداری  مدیرکل  معاون   
راهداران استان در بارش های اخیر به ۷۲۳ خودرو گرفتار در برف و کولاک 
امدادرسانی کردند. غلامرضا رسول زاده، روز چهارشنبه در گفت و گو با ایده 
روز افزود: با تلاش راهداران گردنه صائین و راه ارتباطی اهر - کلیبر که روز 
گذشته بر اثر کولاک بسته شده بود، بازگشایی شد و هم اکنون تردد در آن ها 
با زنجیرچرخ امکان پذیر است. وی اظهار داشت: شب گذشته راهداران استان 
به ۴۶ نفر از مسافران گرفتار در برف و کولاک در راه های مختلف استان کمک 

رسانی کرده و آنان را در راهدارخانه ها اسکان دادند.
بیان  با  آذربایجان شرقی  جاده ای  نقل  و  و حمل  راهداری  مدیرکل  معاون 
برفروبی  راهداران  از سوی  استان  راه روستایی  این مدت یک هزار  اینکه در 
روستای  ارتباطی ۲۰۰  راه  راهداران  تلاش  با  گذشته  روز  گفت:  است،  شده 
که کولاک شب گذشته  بود  بازگشایی شده  برف  بارش  اثر  در  مسدود شده 
دوباره راه ارتباطی آن ها را بست. رسول زاده، ادامه داد: این روستاها بیشتر در 
مناطق کوهستانی و سخت عبور شهرستان های سراب، اهر، هشترود، ورزقان، 
چاراویماق، هوراند و کلیبر قرار دارند و تلاش می شود با فروکش کردن کولاک 
راه ارتباطی آن ها بازگشایی شود. وی یادآوری کرد: در عملیات زمستانی در 
با  استان  راه های  از  کیلومتر-باند  هزار   ۴۴ اخیر  روزهای  های  بارش   جریان 
استفاده از ۲۲ هزار تن مخلوط نمک و شن توسط گروه های راهداری، برف 
روبی و نمک و شن پاشی شد. معاون مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
آذربایجان شرقی با اشاره به پیش بینی اداره کل هواشناسی استان مبنی بر آغاز 
بارش برف از شامگاه امروز تا پایان روز پنجشنبه، از مردم و مسافران خواست 

از انجام سفرهای غیرضروری خودداری کنند.
رسول زاده، افزود: مسافران در صورت ضرورت قبل از انجام سفر از طریق 
ها  راه  وضعیت  خصوص  در  پاسخگوست،  ساعته   ۲۴ که   ۱۴۱ گویای  تلفن 
سایت  وب  و   ۱۴۱ اپلیکیشن  از  و  کسب  اطلاعات  هوایی  و  آب  شرایط  و 
ir.۱۴۱.www نیز برای آگاهی از وضعیت آب و هوایی جاده ها استفاده کنند.

به گزارش ایده روز، بر اساس گزارش اداره کل هواشناسی آذربایجان شرقی 
از روز پنجشنبه سامانه بارشی جدیدی وارد استان می شود و تا اواخر این روز 
کلیه نواحی استان را دربر خواهد گرفت و موجب بارش برف، بروز مه، وزش 

باد گاهی تا نسبتا شدید و کاهش دما می شود. 
آذربایجان شرقی دارای ۱۴۲ دهستان و ۲ هزار و ۷۰۶ روستا بوده و حدود 

یک میلیون و ۱۴۵ هزار و ۴۴۲ نفر در این روستاها سکونت دارند.
 ۹۲۲ بزرگراه،  کیلومتر   ۴۵۳ راه،  آزاد  کیلومتر   ۲۳۵ دارای  استان  این 
کیلومتر راه اصلی، ۲ هزار و ۷۵ کیلومتر راه فرعی و ۱۰ هزار و ۴۴۱ کیلومتر 

راه روستایی است.

با دمای منفی ۲۵ درجه سانتی گراد ششمین شهر سرد   سراب 
کشور شد

رییس گروه پیش بینی اداره  کل هواشناسی آذربایجان شرقی گفت: در ۲۴ 
ساعت گذشته، شهرستان سراب با منفی ۲۵ درجه سانتی گراد ششمین شهر 

سرد کشور شد.
محمد امیدفر، روز چهارشنبه در گفت و گو با ایده روز افزود: در این مدت 
»بابازشایی« در استان کردستان با ۳۰ درجه سانتی گراد زیر صفر سردترین 
شهر کشور بود و شهرهای »سقز« استان کردستان و »خیرآباد« زاهدان هر ۲ 
با منفی ۲۸ درجه، »سجاس« و »گرماب« استان زنجان به ترتیب با منفی ۲۷ 
و منفی ۲۶ درجه، »سراب« آذربایجان شرقی، »مریوان« کردستان و سنندج و 
»بوئین میاندشت« استان اصفهان هر چهار شهر با ۲۵ درجه سانتی گراد زیر 

صفر جزو سردترین شهرهای کشور بودند.
وی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت گذشته کلیبر با هفت درجه سانتی گراد 
بالای صفر گرمترین شهر استان بوده و دمای تبریز در سردترین زمان به منفی 

۱۳ درجه و در گرمترین زمان به منفی پنج درجه سانتی گراد رسیده است.
اداره  کل هواشناسی آذربایجان شرقی گفت: دمای  رییس گروه پیش بینی 
فعلی ) ۱۰ و ۴۵ دقیقه( تبریز منفی هشت درجه سانتی گراد بوده که نسبت 

به روز گذشته در همین ساعت ۲ درجه افزایش یافته است.
امیدفر، با بیان اینکه از روز پنجشنبه سامانه بارشی جدیدی وارد استان می 
شود، ادامه داد: این سامانه تا اواخر پنجشنبه کلیه نواحی استان را دربر می 
گیرد و موجب بارش برف، بروز مه، وزش باد گاهی تا نسبتا شدید و کاهش 
دما می شود.  وی یادآوری کرد: با نفوذ این سامانه احتمال اختلال در تردد، 
کولاک برف، لغزندگی جاده ای، مه گرفتگی، کاهش دید افقی، مسدود شدن 
از راه های روستایی و گردنه ها بویژه راه های مرتفع و کوهستانی و  برخی 

سقوط یا پرتاب و خسارت به سازه های سبک وجود دارد.
خواستار  آذربایجان شرقی  هواشناسی  کل  اداره   پیش بینی  گروه  رییس 
آمادگی دستگاه های نمک پاش، برف روب و امداد جاده ای بویژه در جاده 
لغو  زمستانی،  تجهیزات  و  زنجیرچرخ  به  خودروها  تجهیز  کوهستانی،  های 
و  کوهستانی  های  جاده  از  عبور  در  احتیاط  رعایت  و  غیرضروری  سفرهای 
در عملیات کوهنوردی شد. امیدفر، نسبت به محکم کردن سازه های سبک 
و تابلوهای تبلیغاتی، احتیاط در عبور از کنار ساختمان های نیمه کاره، توجه 
به توصیه های کارشناسان جهاد کشاورزی استان و رعایت صرفه جویی در 
مصرف حامل های انرژی توصیه کرد. آذربایجان شرقی منطقه ای سردسیر و 
کوهستانی است و از لحاظ تقسیم بندی های اقلیمی جزو مناطق نیمه خشک 

به حساب می آید.
آب و هوای این استان به طور کلی سرد و خشک است ولی به علت تنوع 

توپوگرافیکی از اقلیم های متفاوتی برخوردار است.
بادهای  و  و سیبری  های سرد شمالی  باد  تأثیر  تحت  همواره  استان  این 
محلی  بادهای  همچنین  اطلس  اقیانوس  و  مدیترانه  و  سیاه  دریای  مرطوب 
متاثر از کوهستان های سبلان در شرق، سهند در غرب و جنوب غربی، رشته 
کوه های قره داغ در شمال، رشته کوه های تخت سلیمان و اربط در جنوب، 

ارتفاعات بزقوش در جنوب شرق و قوشاداغ در شمال شرق استان قرار دارد.

    تکمیل پروژه تالار شهر اردبیل پیگیری می شود
پروژه  گفت:  اردبیل  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست 
به جد  تا تکمیل کامل آن  اقدام مشترک  و  برنامه ریزی  با  اردبیل  تالار شهر 
نشست  در  چهارشنبه  روز  میرجعفریان  کمال الدین  سید  می شود.   پیگیری 
پیگیری موانع و مشکلات این پروژه بیان کرد: توجه به زیرساخت ها و اصلاح 
امر  این  و  است  ضرورت  یک  اردبیل  استان  هنری  و  فرهنگی  ساختارهای 
می تواند به تقویت مسائل فرهنگی کمک کند. وی افزود: اصحاب فرهنگ و 
هنر استان اردبیل به عنوان نخبگان جامعه، نقش اساسی در توسعه این استان 
و  از ضرورت  قشر  این  فعالیت  برای  لازم  بسترهای  ایجاد  رو  این  از  و  دارند 
اهمیت چندین برابری برخوردار است.سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی 
به  کافی  توجه  بدون  بشری  در جوامع  توسعه  کرد:  اظهار  اردبیل  استانداری 
فرهنگ و هنر امکان پذیر نیست و از این رو تلاش می شود تا پروژه تالار شهر 

هر چه زودتر در اختیار علاقه مندان به فرهنگ و هنر قرار بگیرد.
پارکینگ،  برای  نیاز  مورد  فضای  اجرایی،  مدیریت  نحو  فنی،  مسائل 
محوطه سازی، مسائل مالی و دیگر موانع و مشکلات پروژه تالار شهر اردبیل در 

این نشست مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/10/30

شماره : 1292

 مدیرکل هوشمندســازی و فناوری های 
نوین شــرکت مدیریــت تولیــد، انتقال و 
توزیــع نیروی بــرق ایــران) توانیر( گفت: 
براساس برنامه ریزی انجام شده سرعت نصب 
کنتورهای هوشمند افزایش خواهد یافت، به 
گونه ای که از سال آینده ماهانه یک میلیون 
کنتور نصب خواهد شد. به گزارش ایده روز 
از شــرکت مدیریــت تولید،انتقال و توزیع 
نیــروی برق ایران، »هــادی مدقق« افزود: 
اکنون ۸۵۰ هزار کنتور هوشمند در کشور 
نصب شده که با همین میزان نیز ۵۰ درصد 
بار شبکه رویت پذیر شده است. وی ادامه داد: 
این کنتورها در سال های گذشته با اولویت 
مشترکان بزرگ صنعتی، مشترکان پرمصرف 
اداری و کشاورزی نصب شده است. مدیرکل 
هوشمند سازی و فناوری های نوین توانیر 
خاطرنشان کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام 
شده، تعداد کنتورهای نصب شده هوشمند تا 
پیک تابستان ۱۴۰۱ به ۴.۵ میلیون مشترک 
خواهد رسید که با نصب این تعداد کنتور که 
با اولویت مشترکان پرمصرف خانگی انجام 
خواهد شــد، میزان رویت پذیری شبکه به 

حدود ۷۵ درصد افزایش می یابد.
مدقق گفت: براســاس قانون و با توجه 
به اجرای مصوبه جدید دولت در باره نحوه 
محاســبات برق از ابتدای بهمن ماه جاری، 

صنعت برق موظف به نصب کنتور هوشمند 
برای همــه ۳۰ میلیون مشــترک خانگی 
است که این میزان در یک برنامه سه ساله 
انجام خواهد شد. وی، تنگناهای مالی را از 
مهمترین دلایل کندی روند نصب کنتورهای 
هوشــمند در ســال های گذشته برشمرد و 
خاطرنشــان کرد: این دستگاه ها مهمترین 
ابزار اندازه گیری هوشمند مصرف مشترکان 

اســت و می تواند به مشترکان در مدیریت 
مصرف برق کمک کند.

مدیرکل هوشمندســازی و فناوری های 
نوین توانیر ادامه داد: در حال حاضر به طور 
هفتگی، کنتور هوشــمند برای یکصد هزار 
مشترک خانگی نصب می شود که در صورت 
فعال شدن ظرفیت های داخلی تولید کنتور 
و هماهنگی هــای وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، بخش خصوصی و اپراتورهای همراه، 
برنامه نصب یک میلیون دستگاه با سرعت 

قابل دسترسی است.
مدقق درباره روند نصــب این کنتورها، 
گفت: هم اکنون شرکت های توزیع کنتورها 
را با اولویت های تعریف شده خرید و نصب 
می کنند اما در صورتی که مشترکی تمایل 
بــه نصب پیش از موعد ایــن نوع کنتورها 

داشته باشد، می تواند با ثبت درخواست در 
اپلکیشین »برق من« روال نصب را طی کند.

وی  درباره هزینه نصب کنتور هوشمند 
نیز اظهار داشــت: هزینه کنتور هوشمند و 
تعویض آن برای مشــترکان تک فاز خانگی 
حدود ۸۰۰ هزار تومان است که در اقساط 

۲۴ ماهه از آنان دریافت می شود.
به گزارش ایده روز، روز گذشته مدیرعامل 
توانیــر بیان داشــت: صنعت بــرق با هدف 
مدیریت بار تا قبل از پیک بار تابستان ۱۴۰۱ 
علاوه بر اصلاح نظام تعرفه ای به دنبال ایجاد 
تحول در بخش اندازه گیری الکتریکی است 

که بزرگترین معضل صنعت برق است.
»آرش کردی« ادامه داد: در ســال های 
قبل هدف گذاری شده بود تا همه مشترکان 
مجهز به کنتورهای هوشمند شوند و براین 
اســاس طرح »فهام« حدود ۱۰ سال پیش 
آغاز شــد، اما امسال با توجه به محدودیت 
هایی که در تابســتان برای مشترکان ایجاد 
شد مقرر شده این طرح با سرعت بیشتری 
انجام شود. وی افزود: البته در این مرحله و 
تا قبل از پیک بار تابستان ۱۴۰۱ مقرر است 
همه مشــترکان بزرگ، دیماندی و تجاری 
مشمول طرح شده تا ســال آینده بیش از 
۵۰درصد بارشبکه رویت پذیر و قابل اندازه 

گیری دقیق شود.

سهمحاکمیتیدولتدرصورتواگذاری۱۸درصدیسهامهلدینگخلیجفارسحذفمیشود
 سخنگوی کمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس 
شورای اسلامی گفت: در صورت واگذاری ۱۸ درصدی 
سهام هلدینگ خلیج فارس به بخش خصوصی، نقش 
حاکمیتی شرکت ملی صنایع پتروشیمی و توسعه گری 

دولت حذف خواهد شد.
به گزارش خبرنگارایده روز، »علی خضریان« با اشاره 
بــه نامه ۱۰۰ نماینده مجلس به رییس جمهور درباره 
جلوگیری از واگذاری ۱۸ درصدی سهام هلدینگ خلیج 
فارس به بخش خصوصی به خبرنگاران گفت: صنعت 
پتروشــیمی از جمله صنایع پایه و سرمایه بر است که 
به دلیل وابستگی به خوراک، زیرساخت هایی همچون 
فرودگاه، اسکله، نیروی انسانی متخصص، تامین مالی 
مناســب و نیاز به فناوری های خــاص، نیاز به ایفای 
نقش پررنگ دولت دارد. ســخنگوی کمیسیون اصل 
نود مجلس شــورای اسلامی افزود: در سال های اخیر 
در حالی بیش از ۳۰ درصد ســهم صادرات غیرنفتی 
ایران برای این صنعت مادر بوده است که در دهه های 
گذشــته این رقم بیــش از ۴۰ درصد بوده و نشــان 
می دهد خصوصی ســازی این صنعت در شرایط فعلی 
باعث کاهش سهم پتروشــیمی در صادرات غیرنفتی 

گردیده است.
نماینــده مردم تهــران در مجلــس تصریح کرد: 
ارزش گذاری انجام شــده برای بلوک ۱۸ درصدی این 
هلدینگ بر اســاس قیمت فعلی ســهم فارس انجام 
شده اســت و زیر ۲ میلیارد دلار برآورد می شود. این 
ارزش گذاری در شــرایطی اتفاق افتاده است که بازار 
بورس در رکود و افت شــدید به سر می برد در حالی 

کــه دولت می تواند این ســهام را در شــرایط بهتری 
واگذار نماید.

وی با تاکید بر اینکه طبق محاســبات انجام شده، 
ارزش این ســهام چندین برابر رقم تخمین زده شده 
اســت، گفت: با واگذاری سهم ۱۸ درصدی دولت که 
در حــال حاضر تحت مدیریت وزارت نفت و شــرکت 
ملی صنایع پتروشیمی است،  ابزار توسعه گری و نقش 
حاکمیتی شرکت ملی صنایع پتروشیمی از بین رفته و 
فلسفه وجودی آن زیر سوال می رود و نقش توسعه گری 
دولت در صنعت پتروشیمی کاملا حذف خواهد شد.

خضریان ادامه داد: این عامل ســبب می شــود تا 
توسعه صنعت پتروشــیمی که در برخی موارد خاص 

و اســتراتژیک بوده و جذابیتی برای ســرمایه گذاران 
بخــش خصوصی نــدارد، نیازمند ســرمایه گذاری و 
حضور جدی دولت بــرای تکمیل زنجیره مهم ارزش 
و متمایل کردن بخش خصوصی به مشــارکت در این 

سرمایه گذاری ها شود.

       بیش از ۸۰ درصد صنعت پتروشــیمی در 
اختیار صندوق های بازنشستگی است

سخنگوی کمیسیون اصل نود یادآور شد: واگذاری 
این هلدینگ به بخش خصوصی، منجر به عدم توسعه 
مطلوب صنعت پتروشــیمی و توسعه دانش بومی در 
این حوزه خواهد شــد و بخش خصوصی هم حاضر به 

قبول ریسک استفاده از دانش بومی نخواهد بود. البته 
فقط نامی از بخــش خصوصی در این واگذاری وجود 
دارد و بیش از ۸۰ درصد صنعت پتروشیمی در اختیار 
صندوق های بازنشستگی است که این واگذاری انحصار 

در پتروشیمی را بیشتر خواهد کرد.
نماینده مردم تهــران در مجلس با تاکید بر اینکه 
با واگذاری سهام ۱۸ درصدی دولت، نظارت نهادهای 
نظارتــی بر ایــن مجموعه قطع خواهد شــد، گفت: 
همچنین مفاسدی که در حال حاضر هم با آن مواجه 
هستیم، چندین برابر می شود و حقوق بیت المال تضییع 
خواهد شــد. چرا که ۴۰ درصد سهام هلدینگ خلیج 
فارس مربوط به ســهام عدالت است و سهم مهمی از 
باقیمانده ســهام مربوط به صندوق های بازنشستگی 

می باشد.
وی افزود: علیرغم اینکه حدود ۴۰ درصد سهام این 
هلدینگ در قالب ســهام عدالت به مردم واگذار شده 
است، اما بازیگران اصلی این سهم، خصولتی ها هستند. 
لذا با توجه به ترکیب کرســی های مدیریتی هلدینگ 
خلیج فارس این واگــذری می تواند باعث، انحصار در 

صنعت پتروشیمی گردد.
خضریــان خاطرنشــان کرد: در صــورت اصرار به 
واگذاری ســهام این شرکت ها دولت می تواند از سهام 
شرکت های کم اهمیت تر خود برای واگذاری استفاده 
کند یا همراه با واگذاری بیشتر سهم پتروشیمی خلیج 
فارس به مردم، می توان با تقویت شفاف سازی، از فساد 
ناشــی از آن، که از سیاست های اصلی دولت مردمی 

است، جلوگیری کرد.

برنامهریزیبراینصبماهانهیکمیلیونکنتورهوشمنداز۱۴۰۱

ــان را  ــی جازموری ــن الملل ــالاب بی ــل رود، ت ــال آب هلی  انتق
ــد ــرد می کن ــد ریزگ ــون تولی کان

یک کارشــناس منابع آب معتقد است در صورت اجرا شدن کامل طرح انتقال 
آب از هلیل رود به شــمال کرمان، این امر موجب خشک شدن تالاب بین المللی 

جازموریان شده و آن را به کانونی برای تولید ریزگرد تبدیل خواهد کرد.
»ظهیر حیدری نژاد« امروز )چهارشــنبه( در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار 
اقتصادی ایده روز افزود: خشک شدن تالاب بین المللی جازموریان در نتیجه اجرای 
طرح انتقال آب هلیل رود، این تالاب را کانون تولید ریزگردهایی خواهد کرد که پهنه 
وسیعی از کشورمان را تحت تاثیر قرار خواهد داد و آسیب های جبران ناپذیری به 
دنبال دارد. وی ادامه داد: طرح انتقال آب هلیل رود قرار است آب این رود در جنوب 
اســتان کرمان را به شمال آن منتقل کند و گرچه گفته شده این انتقال با هدف 
تامین آب شرب شمال استان کرمان است، اما در واقع مصارف غیر شرب و صنعتی 
را هدف قرار داده است. این کارشناس منابع آب گفت: در کشورمان به دلایل متعدد 
تجربه خوبی از بحث انتقال آب وجود ندارد، زیرا این امر بیش از آنکه کارشناسانه 
باشد تحت تاثیر مسائل دیگر انجام می شود؛ چنان که اکثر کارشناسان و متخصصان 

آب معتقدند در طرح انتقال آب هلیل رود هیچ کارکارشناسی انجام نشده است.
حیدری نژاد ادامه داد: هلیل رود از کوه های منطقه جیرفت سرچشمه می گیرد و 
پس از طی کردن حدود ۳۰۰ کیلومتر وارد تالاب بین المللی جازموریان می شود 
که در سال های اخیر به دلیل کاهش بارش ها روان آب هایی که به این رود وارد 
می شوند کاهش یافته است. با این وجود ساخت ۲ سد و ۲۴ بند انحرافی بر روی 
این رود انجام شده است. وی از طرح احداث سد صفا رود بر روی یکی از سرشاخه 

های هلیل رود انتقاد کرد و آن را عامل تشدید خشکی جازموریان دانست.
کارشــناس منابع آبی کشور گفت: هلیل رود در جنوب استان کرمان مشاغل 
زیادی ایجاد کرده و برخی اعتقاد دارند بین ۸۰۰ هزار تا یک میلیون شغل در جنوب 
کرمان فعالیت وابسته به این رود دارند که اگر این انتقال انجام شود، این مشاغل 

آسیب دیده و تبعات سوء زیادی به همراه خواهد داشت.
حیدری نــژاد اضافه کرد: اکنون تعدادی تونل برای انتقال آب در منطقه احداث 
شــده که اثر منفی بر آب های زیرزمینی داشــته و روند خشک شدن بسیاری از 
چشمه سارها را تشدید کرده است و نیز خشک شدن تالاب بین المللی جازموریان 
را به دنبال خواهد داشت. وی افزود: طرح انتقال آب از هلیل رود، پیوست زیست 
محیطی ندارد و برای جلوگیری از خسارت های فراوان آن باید از هم اکنون اقدام 
کرد. این طرح آسیب جدی به مشاغل پرتعداد کشاورزی منطقه جنوب کرمان وارد 

کرده است و نارضایتی عمومی را به دنبال خواهد داشت.
کارشناس مسایل آبی کشور گفت: تاکنون بیش از هشت هزار درخت گردو در اثر 
تونل هایی که برای انتقال آب حفر شده از بین رفته و این خسارتی جبران ناپذیر است.

     سوخت توزیعی کشور در ۴ مرحله مجزا کنترل می شود
 مدیر تامین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: سوخت توزیعی 
در جایگاه های سطح کشور در چهار مرحله مجزا کنترل می شود و بنزین توزیعی 

در جایگاه  های سوخت کشور استاندارد است.
به گزارش روز چهارشنبه ایده روز از شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، 
»جعفر سالاری نسب« در این باره افزود: سوخت توزیعی در جایگاه های کل کشور در 
چهار مرحله پس از تولید در پالایشگاه، در مخازن، هنگام تحویل خط و در مرحله 

آخر هم در مخزن جایگاه های نمونه گیری و کنترل می شود.
وی با اشــاره به اخبار برخی رســانه ها درباره مطابق نبودن بنزین توزیعی در 
سطح شهر تهران با استانداردهای یورو ۴ به دلیل مخلوط شدن با دیگر فرآورده ها 
در تانکرهای نفتکش، گفت: سیستم توزیع سوخت در کشور کاملًا مکانیزه است 
و فرآورده های مختلف در انبارهای نفت در خط های مختلف و کاملًا مجزا توزیع و 
بارگیری می شود. مدیر تامین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره 
سیستم توزیع سوخت از طریق نفتکش ها خاطرنشان کرد:  این سیستم کاملاً مکانیزه 
است و هر نفتکش  کارت حمل مخصوص خود را دارد که نوع فرآورده توزیعی در 
آن قید شده است و برای مثال نفتکشی که نفت کوره حمل می کند، سیستم به آن 
اجازه حمل فرآورده دیگری را نخواهد داد و در موارد استثنا و ویژه نیز باید کاملًا 
مخزن و تانکر نفتکش  شست شو و مخزن دوباره کنترل شود، سپس فرآورده جدید را 
بارگیری کند. سالاری نسب تاکید کرد: در هر انبار فرآورده یک واحد کنترل کیفیت 
وجود دارد که این واحد وظیفه کنترل اســتانداردهای محموله فرآورده نفتکش ها 
را پس از حرکت به عهده دارد. وی تصریح کرد فرآورده توزیعی در ســطح کشــور 
هنگام تحویل از پالایشگاه نیز تحت بررسی های لازم قرار می گیرد و در صورتی که 
استانداردهای لازم را داشته باشد، تحویل گرفته شده و برای ارسال به مخزن مبدا 
در انبار، ارسال می شود. مدیر تامین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
همچنین با تاکید بر اینکه خطوط انتقال نفت و نفت کوره نیز کاملاً مجزا از خطوط 
فرآورده های رنگی اســت، گفت: در مواردی محدود اگر بخواهیم از یک خط نفت 
سفید، بنزین و گازوئیل منتقل کنیم، ابتدا نفت گاز حمل می شود، سپس نفت سفید 
که ماده ای روشــن است، به خط تزریق می شود و خط از این طریق کاملًا شسته 
شده و پس بنزین ارسال می شود که در این مرحله نیز کیفیت بنزین به طور کامل 
کنترل می شود. سالاری نسب با اشاره به اینکه به هیچ عنوان خطوط نفت کوره و 
فرآورده های بنزین یکسان نیستند، افزود: درباره بنزین معمولی و بنزین یورو نیز 
این حساســیت وجود دارد و »اینترفیس« )لایه  بین ۲ فرآورده در خط لوله( خط 

طوری تنظیم می شود که این دو فرآورده با یکدیگر مخلوط نشود.
وی درباره کیفیت بنزین توزیعی در کلان شــهرها و شــهر تهران، گفت: طبق 
مصوبه دولت، همه بنزین و گازوئیل تولیدی در سطح کلان شهرها و حوزه تهران، 
دارای استاندارد یورو ۴ است و با بهترین کیفیت و مطابق استانداردهای روز اروپا 

در پالایشگاه ها تولید و در سطح جایگاه ها توزیع می شود.

  طرح توسعه پتروشیمی غدیر در ماهشهر آغاز شد
 مدیرعامل پتروشــیمی غدیر با بیان اینکه طرح توســعه پتروشیمی غدیر با 
همکاری و اقدام مشترک با شرکت فناوران وارد مرحله اجرایی شده است گفت: 
واحد کلرآلکالی با هدف خودکفایی و تولید محصول مورد نیاز صنعت پتروشیمی، 
در این طرح توسعه ای احداث می شود. به گزارش روز چهارشنبه ایده روز به نقل 
از پتروشیمی غدیر، حسین صفاری بیان کرد: احداث واحد کلرآلکالی گام مهمی 
در خودکفایی و تولید این محصول به عنوان خوراک اولیه صنعت پتروشیمی است.

وی افزود: شرکت پتروشیمی غدیر به منظور تامین وینیل کلراید مورد نیاز از ۲ 
روش کلریناسیون مستقیم و اکسی کلریناسیون استفاده کرده که خوراک مورد 
نیاز واحد اکسی کلریناسیون اتیلن )تامین از خط اتیلن غرب( و اکسیژن )تامین 
داخل مجتمع( است. مدیرعامل پتروشــیمی غدیر ادامه داد: احداث یک واحد 
کلرآلکالی افزون بر تامین کلر مورد نیاز، مزایای اقتصادی و فنی دیگری از جمله 
تولید سود کاستیک که دارای کاربردها و ارزش اقتصادی بالایی است، تولید آب 
ژاول، تولید هیپوکلریت از مازاد گاز کلر، ایمنی در تامین گاز کلر، استمرار تولید و 
کاهش وابستگی به دیگر تولیدکنندگان و خروج از محدودیت تک محصولی بودن 
شرکت پتروشیمی غدیر با تولید محصولات زنجیره کلر را در پی خواهد داشت.

وی گفت: طراحی این طرح به گونه ای است که طرح PVC۲ به عنوان طرح 
مکمل آن پیش بینی شده و می توان گفت الزام های آینده طرح PVC۲ در آن 

دیده شده است که از اقدام های مؤثر در تولید این محصول است.
وی همچنیــن بیان کــرد: مهم ترین نقطه تمایز پتروشــیمی غدیر با دیگر 
مجتمع های صنعت پتروشیمی، تولید مرغوب ترین پی وی سی کشور در آن است 
بنابراین بهبود عملکرد شــرکت از نظر کمی و کیفی بیش از دیگر مجتمع های 

پتروشیمی مورد توجه قرار می گیرد.

گرهگشاییازآرزویی۴۹ساله،دیپلماسیبرایحقابههیرمند
دیپلماسی  جدی دولت و مجلس در ماه های اخیر و باز 
شــدن ۲ دریچه بند کمال خان نشان داد عزم ها برای حل 
معضل حقابه هیرمند جزم است، حقابه ای که دشت های 
گسترده و تا به افق کشیده شده سیستان را به حال و هوای 
سال های دیرین و سرسبزی و نشاط ناشی از پرآبی و غرور 

تالاب بین المللی هامون نوید می دهد.
به گزارش ایده روز، رودخانه های فرامرزی به عنوان یکی 
از منابع آب شــیرین برای هر کشوری اهمیتی انکارناپذیر 
دارند اهمیتی که به واسطه گذر از مرزهای سیاسی منافع 
کشــورها را تامین و شرایط زیســتی مردمان شان را بهتر 
می کنند این رودخانه های فرامرزی که هیچ زمانی در جای 
جای جهان خالی از چالش نبودند در پی افزایش بحران آب 
و رشد تقاضا تعارض های زیادی میان کشورهای بالادست و 

پایین دست خود ایجاد کرده اند.
یکی از این رودخانه های فرامرزی و بین المللی هیرمند 
است این رودخانه که از کوه های بابا یغما در مرکز افغانستان 
سرچشــمه گرفته و پس از گذر از پیچ وخم های گوناگون 
یکهــزار و ۳۰۰ کیلومتری خود را بــه تالاب بین المللی 
هامون سیستان وبلوچستان می رساند آنچنان برای ایران و 
افغانستان مهم است که موقعیت خشک جغرافیایی حوضه 
آبی هیرمند و چشــمان به گود نشســته و ترک برداشته 
هامون و دشــت های اطرافش را امید زندگی تنها به آن و 
آبی است که داغ زمین های خشکیده را سرد و لحظه های 

سمج خشکسالی را بی اثر  کند.
بیشتر از سن من و خیلی از شماها موجودیت مرزهای 
بین المللی در میانه رودخانه فرامرزی هیرمند از ســوی۲ 
همسایه ایران و افغانستان پذیرفته شده اما مجموعه ای از 
موضوعات و اختلافات بر سر حقوق استفاده از این رودخانه، 
افغانســتان را گاهی بر سر عمل به توافقاتش با ایران ملزم 
و گاهی بیخیال کرده بیخیالی یا همان پایبند نبودنی که 
باعث شده در فصل های خشک و گاهی اوقات پرآبی حقابه 
کشورمان مشروط به چون و چراها شود و هامون؛ بی سامان 
و قحطی زده و مردمان سیستان؛ تشنه و رخ باخته بمانند.

همانگونــه که گفتیم حقابه هیرمنــد در پس رعایت 
نشــدن هایش از سوی کشور همســایه افغانستان چون و 
چراهای زیادی داشت مسائلی که از همان ۲۲ اسفند ۱۳۵۱ 
و بعد از امضای تفاهم نامه میان ۲ کشور در کابل شروع و در 
طی سالیان بعدش با شدت گرفتن خشکسالی های منطقه ای 
در این ۲ کشور، درگیرهای داخلی در افغانستان، تخریب 
ایستگاه های برآورد حقابه هیرمند در سد کجکی و در نهایت 

افتتاح بند کمال خان به اوج خود رسید.
به گفته کارشناســان بند کمال خان به عنوان آخرین 
و شــاید مهمترین سد راه بر سر عمل به تفاهم نامه حقابه 
هیرمند میان ایران و افغانستان شناخته می شود  این بند که 
پروژه ای مهم در افغانستان به شمار می رفت از سال ۱۳۴۵ 

خورشیدی آغاز و در پی تحولات این کشور با شدت و ضعف 
پیگیری و در سال ۱۳۹۰ با بودجه ای بیش از ۷۸ میلیون دلار 
)به گفته منابع افغانستانی(جان گرفت و در نهایت در ۲۴ 
مارس ۲۰۲۱ اشرف غنی رییس جمهور سابق افغانستان به 
قول ما ایرانی ها ربان های قرمز این بند را چید و افتتاحش 
کــرد. بعد از افتتاح این بند کمال خان نگرانی ها از دریافت 
حقابه ایران از هیرمند بالا گرفت حقابه ای که مطابق ماده 
۲۲ تفاهم نامه ایران و افغانستان و اشارات صریحش، دولت 
افغانستان را متعهد به تحویل مقداری مشخص آب در هر 
ثانیه و در مجموع بیش از ۸۲۰ میلیون مترمکعب در سال 
می کرد اما با تمام فرازو نشیب های که مسیر دستیابی به 
آب هیرمند بعد از کمال خان به روی کشورمان گشوده شد 
باز شدن ۲ دریچه این بند نشان از جدی بودن و به نتیجه 

رسیدن دیپلماسی ها بود.

        آغاز دیپلماسی  برای حقابه هیرمند
دیپلماسی فعال ایران برای حقابه هیرمند از سال ۹۳ و در 
پی سخنرانی های رییس جمهور سابق کشورمان در همایش 
بین المللی »مقابله با گرد و غبار« آغاز و در سال ۹۷ و در پی 
صحبت غیررسمی وزیر خارجه سابقمان دغدغه جدی دولت 
وقت آن زمان به شمار رفت بعد از چهارم فروردین امسال و 
افتتاح بند کمال خان و صحبت های مراسم افتتاح این بند از 
سوی مقامات پیشین افغانستان موضوع دیپلماسی حقابه 
کمی جدی تر شد و پنج فروردین امسال سعید خطیب زاده، 
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران در واکنش به اظهارات 
مطرح شــده در خصوص افتتاح بند کمال خان گفت که 
رودخانه هلمند دارای رژیم حقوقی تعریف شــده ای بوده و 
براســاس قرارداد سال ۱۳۵۱ که در مجالس قانون گذاری 
هر ۲ کشور به تصویب رسیده، حق آبه ایران کاملا مشخص 

بوده و دولت افغانستان نیز به آن متعهد است.

        دیپلماسی  بعد از روی کارآمدن امارت طالبان
دیپلماسی  آب برای حقابه هیرمند ادامه پیدا کرد تا اینکه 
اشرف غنی رییس جمهور که بند کمال خان را افتتاح کرده 
بود فرار کرد و تیر امسال طالبان در افغانستان به قدرت رسید 
بعد از به قدرت رســیدن این گروه موضوع حقابه از سوی 

کشورمان در تماس ها و رایزنی ها همچنان پیگیری شد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و نماینده 
زاهدان در مجلس شورای اسلامی در اولین اظهار نظر رسمی 
در مــورد حقابه هیرمند پس از روی کار آمدن طالبان در 
افغانستان طی یک نشست پرسش و پاسخ با مطالبه گران 
شهرستان زاهدان اشاره کرده بود که پیگیری حقابه هیرمند 
جزو اولویت های مجلس و دولت مســتقر است و در سفر 
هیات بلندپایه ایرانی که به افغانستان داشتند نیز به طور 
جد مطرح شده و طالبان هم قول همکاری لازم و تحویل 
حقابه طبق توافق را داده اما آنچه آن ها مطرح کرده اند این 
است که وضعیت ذخایر آبی این کشور نیز مساعد نیست و 

با خشکسالی مواجه هستند. 
 به گفته فداحسین مالکی این نماینده مجلس البته که 
این موضوع به توافق طرفین نرســید و مقرر شده است تا 
هیاتی مشــترک از ایران و طالبان وضعیت آبی این کشور 
را از نزدیک مشــاهده کنند تا پس از آن تصمیمات نهایی 
گرفته شــود که امیدواریم خبرهای خوبی برای منطقه به 

ارمغان آورد.

       دیپلماسی با دولت طالبان بعد از باران ها
وقتی ریزش باران در افغانســتان سرچشمه هیرمند را 
پرآب کرد منابع محلی این کشــور از پر شدن تقریبی بند 

کمال خان خبر دادند اما در روزهای نخست این خبر گویی 
قرار نبود افغانستان به تعهداتش عمل کند و مسیر آب این 
سد به سمت شوره زارهای منطقه  گودزره  هدایت و  این 

فیلم در فضای مجازی دست به دست شد.
در آن روزها مدیرکل حفاظت محیط زیست سیستان 
و بلوچستان به وضعیت بند کمال خان اشاره کرده و گفته 
بود که حدود ۵۰ درصد دریاچه سد کمال خان در افغانستان 
آبگیری شده و رسیدن این آب به سیستان در گرو همکاری 
این کشور است و در صورت انحراف آب به سمت گودزره، 

آبی به سیستان روانه نخواهد شد.
داود میرشکار با بیان اینکه تاکنون هیچ آبی از رودخانه 
هیرمند کشــور افغانستان وارد ایران نشده و تنها مقداری 
آب از طریق رودخانه های محلی وارد هامون صابوری شده 
است بیان کرد: تمامی رودهای غربی افغانستان وضعیتی 
سیلابی به خود گرفته و برخی از آنها مانند خوسپاس رود 
به تالاب هامون پوزک ریخته اند و همچنین یک سوم هامون 
صابوری در کشور افغانستان آبگیری شده و به علت شدت 
وزش باد بخشــی از این سیلاب از شمال منطقه سیستان 
وارد تالاب هامون صابوری ایران شده و تا محدوده تختک 
دردِدل پخش شــده است. وی با اشاره به اینکه همچنین 
مقداری آب دشتمال از رودهای محلی غرب هامون، وارد 
گودی سنگُل در هامون هیرمند شده است با تاکید براهمیت 
دیپلماسی آب توضیح داد: موضوع دیپلماسی آب بطور جدی 
در برنامه های کاری سازمان حفاظت محیط زیست، وزارت 
نیرو، وزارت امور خارجه و همچنین استانداری سیستان و 
بلوچســتان قرار دارد و امیدواریم حق آبه ایران از رودخانه 

هیرمند را دریافت کنیم.

     پیگیری حق آبــه هیرمند مهمترین برنامه 
مسوولان استانی و کشوری

 ۱۲ دی امسال احمدرضا لاهیجان زاده معاون محیط 
زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
گفــت که مذاکرات ایران و افغانســتان که از آن به عنوان 
دیپلماســی آب هم یاد می کنند و مسوولیت آن با وزارت 
خارجه و نیرو اســت در حال پیگیری اســت. )بعد از روی 
کارآمدن طالبان مذاکرات قبلی تا حدودی متوقف شد اما 
دوباره در حال آغاز است که پیش بینی می  شود شرایط برای 
رسیدن به توافق مهیاتر است با توجه به اینکه دولت قبلی 
افغانستان مقاومت زیادی داشت اما به نظر می رسد با این 

مجموعه مذاکرات بهتر جلو برود.(
۲۰دی امسال نیز سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه در نشست خبری به موضوع نتیجه گرفتن در 
مذاکــرات حقابه هیرمند ابراز امیدواری کرد و از گفت وگو 
های مثمر ثمر در ملاقات اخیر وزارت امور خارجه افغانستان 

خبر داد
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ایستگاه تحقیقات شتر و گونه های مرتعی خراسان جنوبی افتتاح شد

رییس ســازمان حفظ نباتات کشور گفت: سامانه سماک به همراه سامانه 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای ثبت نامه و شناسنامه دار شدن 

کشاورزان از ابتدای بهمن ماه جاری اجرایی می شود.
 »شاهپور علائی مقدم« امروز )سه شنبه( در مراسم افتتاح هشتمین نمایشگاه 
تخصصی نهاده های کشاورزی تهران که در محل بوستان گفت وگو برگزار شد، در 
جمع خبرنگاران افزود: اکنون برای محصولات انباری و سردخانه ای که معطل 

صادرات هستند دو استراتژی در نظر گرفته ایم.
رییس سازمان حفظ نباتات کشور تصریح کرد: در این شرایط برگه آنالیز 
شرط صدور محصولات صادراتی و شناسه تولیدکنندگان در سامانه سماک است.

وی اظهار داشت: این سامانه فعالیت خود را با حضور دو هزار مدیر فنی و 
۳۵ آزمایشگاه معتبر آغاز می کند.

علایی مقدم با بیان اینکه محدودیت صادراتی فلفل و سیب درختی تنها 
برای ایران نیست، گفت: روسیه طی ماه های اخیر  برای ۲۱ محصول ۱۶ کشور 
محدودیت صادراتی ایجاد کرده است و این موضوع تنها مختص به ایران نیست.

     صادرات 6 میلیون تن سبزی و صیفی طی ۹ ماه
رییس سازمان حفظ نباتات کشور گفت: طبق آمارها از ابتدای سال تا پایان 

آذرماه ۶ میلیون تن ســبزی و صیفی به کشورهای هدف صادر شده و حتی 
صادرات این ماه نسبت به ماه گذشته رشد داشته است.

وی با بیان اینکه ۹۸ درصد سموم کشور وابسته به واردات است، افزود: اکنون 
۳۵ هزارتن ســم در عرصه های کشاورزی به مصرف می رسد که اگر تقسیم 

بر جمعیت شود سرانه مصرف برای هر ایرانی ۴۰۰ گرم محسوب می شود.
رییس سازمان حفظ نباتات کشور اضافه کرد: ایران در واقع یک درصد سموم 

مصرفی دنیا را دارد پس چگونه وقتی میانگین مصرف پایین است محصولات 
ما دارای باقی مانده سموم است.

علائی مقدم با اشاره به اینکه اکنون در کشور ۸۴۰ کلینیک گیاه پزشکی 
داریم، افزود: براساس آمارها هشت هزار و ۵۰۰ فروشگاه سم داریم که بدون 

نسخه سم در اختیار تولیدکنندگان قرار می دهند.

   هشت درصد کشاورزان دارای مدرک آکادمیک
وی ادامه داد: طبق آمارها از ۴.۵ میلیون کشاورز در کشور ۳۵ درصد بیسواد، 
۳۴ درصد دارای تحصیلات ابتدایی و متوسطه، ۲۵ درصد دارای مدرک دیپلم 
و فوق دیپلم، هشت درصد دارای تحصیلات آکادمیک لیسانس، فوق لیسانس 
و دکتری هستند. علایی مقدم درباره آموزش و ترویج مصرف سموم کشاورزی 
گفت: ســم باید با نسخه کلینیک های گیاه پزشکی ارایه شود در عین حال 
کشــاورزان ما نیازمند ارتقای سطح مهارت و آموزش هستند که باید توسط 

مروجین کشاورزی انجام شود.
رییس ســازمان حفظ نباتات کشــور با تاکید بر بحث نظارت بر تولیدات 
کشــاورزی افزود: تولیدات کشاورزی نیازمند تشــدید نظارت های سازمان 

مختلف است.

مدیرکل شــیلات مازندران از صید فیل ماهی ۲۱۰ کیلوگرمی توسط 
صیادان این استان خبر داد.

 به گزارش روز ســه شنبه ایده روز از وزارت جهاد کشاورزی، » حسن 
اســحاقی « با بیان این که هدف صیادان تعاونی هــای پره، صید ماهیان 
استخوانی اســت و صید ارزشمند ماهیان خاویاری به عنوان صید ضمنی 
محســوب می شــود، در خصوص صید این گونه ارزشمند ماهی خاویاری 
گفت: صیادان شــرکت تعاونی پره متحد در منطقه رستم رود نور موفق به 

صید یک فیل ماهی به وزن ۲۱۰ کیلوگرم و طول ۳ متر که ۲۶ کیلوگرم 
خاویار داشت، شدند.

وی با تاکید بر اینکه نگاه شــیلات مازنــدران به صید ماهی خاویاری 
تجاری نیســت، دربــاره ضرورت توجه به حفاظــت از ذخایر آبزی افزود: 
اســتراتژی ما به صید ماهیان خاویاری نگاه حفاظتی و حمایتی به منظور 

تامین مولدین مورد نیاز است.
اســحاقی با اشاره به این که حفاظت و تکثیر این نوع ماهیان با ارزش 

در دریای خزر ضروری اســت، اظهار داشت: ماهیان خاویاری مولدی که 
در دریا صید می شــوند، برای تکثیر به مرکز بازسازی ذخایر شهید رجایی 

ساری انتقال داده می شوند.
وی تصریح کرد: این فیل ماهی پس از تحویل به  صورت زنده و ســالم 
با جان و آب به مرکز تکثیر و بازسازی ذخایر شهید رجایی ساری وابسته 
به اداره کل شــیلات استان مازندران که مهمترین ماموریت آن نگهداری، 

مرمت و تکثیر این گونه های نایاب است، انتقال یافت.

اجرای سامانه سماک کشاورزان از ابتدای بهمن ماه

صید فیل ماهی ۲۱۰ کیلویی توسط صیادان مازندران

 ایستگاه تحقیقات شتر و گونه های مرتعی 
خراسان جنوبی روز چهارشنبه با حضور معاون 
اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( و 
جمعی از مسوولان استان در دشت بجُد بیرجند 

به بهره برداری رسید.
این ایستگاه بخشــی از زنجیره طرح هاب 
)مرکز منطقه ای( شــتر بوده که توسط ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام )ره( در اســتان در 

حال اجرا است.
این ایستگاه که به مرکز به نژادی شتر معروف 
است، به عنوان بخش پیشران طرح هاب شتر 
فعالیت می کند و ظرفیت پرورش ۵۰۰ شــتر 

شیرده صنعتی را دارد.
ایســتگاه بجد با هدف تولید گونه های برتر 
ژنتیکی شــتر برای گله های روستایی، انجام 
تحقیقات درخصوص گونه های مرتعی بوم استان 
و توسعه آنها، تولید علوفه و شیر برای مصرف 
استان، ایجاد مرکز پیشران در نوآوری و فناوری 
در پرورش شــتر، تولید گونه های مرتعی و نیز 
ایجاد زیرساخت های پژوهشی برای دانشجویان 
و مرکز تحقیقات کشاورزی راه اندازی شده است.

معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در حاشیه افتتاح این مرکز که معاون 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار و جمعی 
از مسوولان استانی هم حضور داشتند، گفت: 
خراسان جنوبی مزیت هایی دارد که ستاد اجرایی 
از دو تا سه سال قبل تصمیم گرفت برای این 

مزیت ها سرمایه گذاری کند.
علی عســکری در جمع خبرنگاران یکی از 
این مزیت ها را زنجیره ارزش شــتر و دام اعلام 
کرد و افزود: مرکز به نژادی و اصلاح نژاد شتر، 
کشتارگاه های دام، مراکز پرورش شتر و مراکز 
قرنطینه بخشی از این پروژه ها است که برخی 
افتتاح شــده و برخی نیز بــه زودی تکمیل و 

افتتاح می شود.
وی بیان کرد: در حوزه اشتغال نیز در زمینه 
پرورش شتر و دام تاکنون ۲۵۰ میلیارد تومان 
بنیاد برکت در اســتان خراسان جنوبی هزینه 
کرده و امید است سال آینده مجموع طرح های 

اشتغالزایی دو برابر شود.
معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( اظهار داشت: امیدواریم سرمایه گذاری 
هلدینگ کشاورزی ستاد در حوزه پرورش شتر 
و دام سال آینده دو برابر شود و  این منطقه را 

به هاب شتر کشور تبدیل کنیم.
وی با اشاره به ایجاد پنج هزار فرصت شغلی 
تصریح کرد: پنج هزار طرح اشتغال در خانواده ها 
اجرایی شده و امیدواریم سال آینده این ظرفیت 

دو برابر شده و به ۱۰ هزار طرح برسد.
عسکری با اشاره به نبود سردخانه به عنوان 
یکی از مشکلات استان خراسان جنوبی گفت: 
تفاهم کردیم بنیاد برکت در این حوزه سرمایه 
گذاری کند و هلدینگ کشاورزی ستاد اجرایی 

نیز در این خصوص کمک خواهد کرد.
وی افزود: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 
)ره( برای ساخت حدود ۱۰۰ هزار واحد مسکن 
محرومان با وزارت راه و شهرسازی تفاهم نامه و 
قرارداد دارد که این طرح در خیلی از شــهرها 

آغاز شده است.
معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( گفت: در خراسان جنوبی نیز این طرح 
آغاز شد اما بنا به دلایلی که گفته شده استفاده 

از آپارتمان در این استان خیلی مرسوم نیست، 
طرح متوقف شد.

وی ادامه داد: ستاد اجرایی آمادگی دارد در 
طرح های جدید وزارت راه و شهرسازی در حوزه 

مسکن محرومان سرمایه گذاری کند.
عسکری با اشاره به طرح تامین زیرساخت های 
اشــتغال مناطق محروم و مرزی گفت: امسال 
تعهد بنیاد برکت آبرسانی به هزار و ۴۰۰ روستا 
است که تاکنون هزار و ۲۰۰ روستا آبرسانی شده 

و تا پایان سال مابقی به اتمام می رسد.
وی افزود: اولویت ما در تامین زیرساخت ها، 
آبرسانی و محرومیت زدایی در مناطق محروم 
و مرزی اســت و در این زمینه طرح ویژه ای از 
سال آینده با همکاری بنیاد برکت آغاز می شود.

معاون اجتماعی ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( عنوان کرد: یکی از مسئولیت های بنیاد 
۱۵ خــرداد نیز توجه به فرزندآوری و جمعیت 
اســت که ۵۰ نقطه در کشور به عنوان پایلوت 

انتخاب شد.
وی با بیان اینکه استان قم و خراسان جنوبی 
پایلــوت اولیه این طرح هســتند گفت: بنیاد 
برکت از خانواده هــای بالای پنج نفر حمایت 
خواهد کرد همچنین امسال ۲ هزار زوج نابارور 
تسهیلات می گیرند و سال آینده این سهمیه 

بیشتر خواهد شد.
عسکری گفت: در طرح روستای بدون بیکار 
در قالب طرح هــای اجتماع محور، بنگاه محور 
و اشــتغال خانگی امســال ۳۰۰ هزار اشتغال 
پیش بینی شده بود که بخش عمده آن محقق 
شــده و به زودی آیین شکرانه در تهران برگزار 

خواهد شد.
وی افزود: با طرح ها و برنامه هایی که دولت 
دارد ســال آینده به راحتی ۴۰۰ هزار اشتغال 

ایجاد خواهیم کرد.
طرح ایجاد مرکز منطقه ای پرورش شــتر 
)هاب( ســال ۱۳۹۸ با هــدف افزایش ارزش 
افزوده و اشتغالزایی در قالب انعقاد تفاهم نامه ای 
بین استانداری خراسان جنوبی و ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( در این استان اجرا شد.

خراســان جنوبی با دارا بودن ۳۰ هزار نفر 
شتر، دومین استان دارای جمعیت شتر است 
که براساس آخرین آمار رسمی سالانه یک هزار 
و ۲۰۰ تن گوشــت و یک هزار و ۵۰۰ تن شیر 

خام شتر در این استان تولید می شود.
با اجرای طرح هاب شتر هشت هزار فرصت 
شغلی در استان خراسان جنوبی ایجاد می شود 
و ظرفیت تولید محصولات نیز به ۲۵ هزار تن 

خواهد رسید.

رفع ممنوعیت صادرات فلفل و سیب درختی ایران به روسیه تا یک ماه آینده
رییس سازمان حفظ نباتات کشور گفت: به نظر می رسد در پی سفر رییس 
جمهور و وزیر جهاد کشاورزی ایران به روسیه، تا یک ماه آینده ممنوعیت صادرات 

فلفل دلمه ای و سیب درختی ایران به روسیه برطرف شود.
»شــاهپور علائی مقدم« روز سه شــنبه در حاشیه مراسم افتتاح هشتمین 
نمایشــگاه تخصصی نهاده های کشاورزی تهران که در محل بوستان گفت وگو 
برگزار شد، افزود: اکنون همه محصولات کشاورزی ایران به روسیه صادر می شود 
و این ممنوعیت تنها برای دو قلم فلفل دلمه ای و سیب درختی اعمال شده بود.

رییس سازمان حفظ نباتات کشور اظهار داشت: اداره حفظ نباتات و نظارت بر 
مواد گیاهی و دامی و سرویس فدرال حمایت از مصرف کنندگان کشور روسیه 
با توجه به تغییر پروتکلی که انجام شده است، قرار بود ظرف مدت ۲۰ روزی که 
آنها در تعطیلات ژانویه به سرمی بردند اطلاعات بسترهای تولید، تولیدکنندگان 
را به ویژه در بحث گلخانه ها مبادله کنند که همه اطلاعات تولید را در اختیار 
آنها بگذاریم. وی اضافه کرد: ۲۵ روز پیش یک هیات ایرانی ســفری به روسیه 
داشت و قرار شد بعد از تعطیلات ژانویه از گلخانه ها و بسترهای تولید ما بازدید 

کنند که فهرستی را در این خصوص ارایه دادیم.
علائی مقدم تصریح کرد: امروز جلســه ای با سرویس فدارل و رییس اداره 
حفظ نباتات روسیه داشتیم و توافق براین شد که بلافاصله در اولین فرصت از 
بسترهای تولید ما بازدید کنند و پس از این بازدید تمامی ممنوعیت هایی که 

به دلیل شرایط قرنطینه ای و تغییر پروتکل های آن کشور بود، برداشته شود.

        امضای ۲ تفاهم نامه با روســیه در حوزه آفتکش ها و اطلاعات 
قرنطینه ای

وی  اضافه کرد: در ســفر پیش روی رییس جمهور و وزیر جهاد کشاورزی 
کشــورمان به روســیه ما دو تفاهم نامه با روسیه خواهیم داشت که یکی نحوه 
مدیریت و اســتفاده از آفتکش ها و دیگری بحث تبادل اطلاعات قرنطینه ای 

بین دو کشور است.
رییس سازمان حفظ نباتات کشور ادامه داد: امروز متن دو تفاهم نامه نهایی 
شد و سفر رییس جمهوری و دیداری که با پوتین خواهند داشت با امضای وزرای 

کشاورزی دو  کشور نهایی می شود.

           افزایش ۱۲ درصدی صادرات محصولات کشــاورزی نسبت به 
ماه گذشته

علائی مقدم گفت: اکنون مشکلی برای صادرات محصولات کشاورزی خود 
به کشــورهای دیگر نداریم. ما در دی ماه نسبت به آذرماه ۱۲ هزار تن افزایش 

صادرات داشتیم.
رییس ســازمان حفظ نباتات کشــورافزود: پس از بازدید سردخانه های ما 

برای ســیب درختی و در بحث فلفل دلمه ای بازدید از گلخانه های ما مشکل 
برطرف خواهد شد.

علائی مقدم خاطرنشان کرد: این فاصله به دلیل تعطیلات ژانویه بوده است 
امیدواریم بازدید تا ۱۰ روز آینده انجام شود و تصمیم گیری نهایی اعلام می شود.

وی اظهارداشــت: به نظر می رســد تا یک ماه آینده ممنوعیت صادرات به 
روسیه برطرف شود.

        معدوم سازی فلفل دلمه ای در جمهوری آذربایجان تکذیب شد
رییس سازمان حفظ نباتات کشور درباره انتشار اخبار جدیدی مبنی بر معدوم 
سازی فلفل دلمه ای در جمهوری آذربایجان در فضای مجازی گفت: معدوم سازی 
و برگشت محصولات تابع پروتکل هایی است. همان گونه که صادرات محصول 

به قرنطینه نیاز دارد برگشت آن نیز به قرنطینه نیاز دارد.
وی افزود: با نامه ای که ما دیروز به قرنطینه استان های پایانه صادراتی مان 
نوشتیم هیچ گونه برگشت محصول از کشور آذربایجان نداشتیم و در بحث امحا 
نیز با سازمان حفظ نباتات آذربایجان مشخص شد، هیچ گونه گزارشی نداشته اند.

این مقام مسوول افزود: اطلاعات و گزارش های موجود نشان می دهد که فلفل 
دلمه ای ایران نه تنها ویروسی نبوده بلکه معدوم هم نشده است.

به گزارش ایرنا، هشتمین نمایشگاه تخصصی نهاده های کشاورزی تهران با شعار 
»رونق کشاورزی، توسعه پایدار« از امروز بیست و هشتم دی ماه آغاز و تا یکم 
بهمن ماه به مدت چهار روز در محل نمایشگاه های بوستان گفتگو برگزار می شود.

زهرا ابراهیمی گفت: این هدف از ۲ منظر در حال پیگیری است که یکی از 
آنها تلاش برای تحول در نگرش به جامعه زنان سرپرســت خانوار استان است 
که متاسفانه عمدتا به آنان نگاهی ترحم وار می شود و به صورت مشکل دیده 

می شوند.
وی افزود: در واقع زنان سرپرســت خانوار به خودی خود معضل تلقی نمی 
شــوند بلکه قسمت کلانی از جامعه یاد شده از توانمندی مطلوب برای زندگی 
استاندارد برخوردار نیست و از همین رو برنامه های دفتر با تاکید بر حفظ عزت 

و کرامت، تقویت مهارت ها و توانمندسازی آنان تدوین و در حال اجرا است.
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری سیستان و بلوچستان بیان کرد: 
توسعه کسب و کارهای خرد برای زنان سرپرست خانوار که بر اساس آمارهای 
منتشره از سوی نهادهای مسوول بسیاری از زنان سرپرست خانواده در استان 
دارای سواد پایین و عدم مهارت هستند و برای حل این مهم طرح های کارفرمایی 
کمیته امداد با ظرفیت های مختلف در ســطح سیستان و بلوچستان در حال 
اجراست که برای نمونه می توان به راه اندازی نخستین طرح پوشاک کارفرمایی 
نهادهای حمایتی، راه اندازی کارگاه های راهبری نظیر تولیدی فرش، واحدهای 
تولیدی فرآوری میوه و اجرای طرح های توانمندسازی، گسترش مهارت آموزی 

مراکز شبه خانواده و مهارت آموزی ویژه زنان زندانی رای باز اشاره کرد.
وی ادامه داد: ارائه تسهیلات با شرایط ویژه به منظور توسعه کسب و کارهای 
خرد و رفع برخی مشکلات معیشتی این جامعه نیز از دیگر اقداماتی است که 
با امضای تفاهمنامه با سازمان های مختلف فراهم شده و در این راستا می توان 
به ارائه تسهیلات روستایی به بخشی از بانوان سرپرست خانوار که کسب و کار 

خانگی داشتند اشاره کرد.
ابراهیمی گفت: با توجه به اینکه بسیاری از زنان سرپرست خانوار توانایی کافی 
برای بهره مندی از خدمات حقوقی را نداشته و از طرفی از اشکال مختلف خشونت 
رنج می برند، دفتر امور بانوان و خانواده استانداری سیستان و بلوچستان اقدام به 
تشکیل کمیته های حقوقی و احیای دفاتر حمایت از حقوق زنان و دادگستری 
در سطح شهرستان ها کرده و در این نهادها خدمات حقوقی به صورت رایگان 

توسط وکلا و مشاورین حقوقی انجام می شود.
وی افزود: همچنین با افتتاح خانه های مهارت آموزی در مناطقی مانند حاشیه 
شهر علاوه بر اینکه برای کودکان و نوجوانان فرصتی جهت بهره مندی از خدمات 
مختلف آموزشی و فرهنگی فراهم شده ،برای توانمندسازی زنان سرپرست خانوار 
که مادران این جامعه هدف هستند کلاس های آموزشی و برنامه های مختلف 

فرهنگی و اجتماعی تدوین و برگزار می شود.
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده اســتانداری سیستان و بلوچستان اظهار 
داشت: با توجه به اهمیت نقش آفرینی زنان در مدیریت و کاهش تبعات ناشی 
از بحــران های مختلف، کارگروه ویژه مقابله با بحران با هدف تغییر نگرش به 
نقــش زنان در مواجهه با بحران هایی نظیر کرونا از قربانی به عاملیتی اثرگذار 
برای کاهش آســیب و تبعات، با تعامل شورای عالی سمن های استان تشکیل 
شد که خوشبختانه علاوه بر تحول در نگرش به جامعه زنان منشا اثر نیک برای 

کاهش مشکلات آنان شد.
وی خاطرنشــان کرد: همچنین با هدف تقویت کسب و کارهای خرد بیش 
از ۳۰۰ کسب و کار به بازارهای مهم ملی معرفی شد که در این راستا با انعقاد 
هشت تفاهمنامه با مراکز مختلف مرتبط مانند انجمن ایرانیان خارج از کشور، 
تعامل با مدیران پلتفرم های فروش آنلاین نظیر دی جی کالا و باسلام، محصولات 
مختلف به آنان جهت فروش و معرفی و اتصال بازار محلی به ملی و حتی بین 

المللی انجام شد.
ابراهیمی ادامه داد: با توجه به اینکه بخشــی از این گروه توانایی کافی برای 
پرداخت هزینه هــای درمانی را ندارند، از طریق  انعقاد تفاهمنامه همکاری با 
بیمارستان پیامبر اعظم )ص(، ارائه خدمات مختلف و تخصصی درمانی به آنان 
میســر شد. وی گفت: همکاری با سازمان UNDP به منظور حمایت از طرح 
های کسب و کارهای خرد زنان سرپرست خانوار ساکن در شهرستان های شمال 

سیستان و بلوچستان نیز در حال انجام است.

 آغاز به کار ۴ پروژه خودکفایی کشور در کودهای فسفاته و پتاسه
پروژه   ۴ کار  به  آغاز  از  کشاورزی  حمایتی  خدمات  شرکت  مدیرعامل   
خودکفایی کشور در کودهای فسفاته و پتاسه به ظرفیت ۲۰۰ هزار تن در سال 
از وزارت جهاد کشاورزی، » حمید  ایرنا  به گزارش روز چهارشنبه  خبر داد. 
افزود:  آغاز دولت سیزدهم،  از  این شرکت  اقدامات شاخص  درباره  رسولی « 
نهاده های  تامین  وزارت جهاد کشاورزی در  ابلاغی  برنامه  تاکنون ۹۰ درصد 
انجام شده  شیمیایی  کودهای  انواع  تن  هزار  ذخیره سازی ۴۵۱  و  کشاورزی 

است.
مدیرعامل شرکت خدمات حمایتی کشاورزی تصریح کرد: وابستگی کشور 

به واردات کودهای ابلاغی به کمتر از ۱۵ درصد رسیده است.
وی از ورود کودهای آلی و زیستی همچون کود آلی فسفاته به سبد توزیع 
کودهای یارانه ای کشور خبر داد و گفت: بومی کردن تولید بخشی از کودهای 

فسفاته در کشور در دستور کار قرار دارد.
پایش مواد کودی و صدور  این مدت، سامانه  رسولی خاطرنشان کرد: در 

حواله الکترونیک نیز راه اندازی شده است.
مصرف  میزان  کرد:  اعلام  تازگی  به  کشاورزی  حمایتی  خدمات  شرکت 
ازته، فسفاته و پتاسه طی سال های اخیر به استناد آمار و  یارانه ای  کودهای 
اطلاعات موثق، هیچ گاه دچار پرٌمصرفی نبوده و مقادیر مصرف شده همواره 

کمتر از میزان توصیه شده توسط مؤسسه تحقیقات خاک  و آب بوده است.
همه ساله در ابتدای سال، مؤسسه تحقیقات خاک  و آب نیاز کشور به انواع 
کودهای ازته، فسفاته و پتاسه را به وزارت متبوع اعلام و وزارتخانه نیز کودهای 
حمایتی  خدمات  شرکت  به  چارچوب  همین  در  را  آنها  مقادیر  و  نیاز  مورد 

کشاورزی ابلاغ می کند.
میزان نیاز کشور به کودهای ازته، فسفاته و پتاسه را طبق ابلاغ مؤسسه 
تحقیقات خاک  و آب کشور به طور متوسط ۴.۵ میلیون تن در سال است که 
طی یک دهه اخیر، مصرف سالیانه کودهای مذکور هیچ گاه به سه میلیون 

تن نرسیده است.
از این میزان کود مصرفی بخش کشاورزی سالیانه حدود ۶۰۰ هزار تن انواع 

کودهای فسفاته و پتاسه تامین و توزیع می شود.

 دولت حریم راه های روستایی را بازتعریف کرد
 هیأت وزیران با هدف جلوگیری از تضییع حقوق کشاورزان و صیانت از 
را  راه های روستایی  تکلیف حریم  تعیین  به  اراضی کشاورزی، مصوبه مربوط 

مورد بازنگری و اصلاح قرار داد.
 به موجب اصلاح مصوبه فوق، حریم تمامی راه  های روستایی )راه های فرعی 
درجه ۳( عبارت است از اراضی بین حد نهایی بدنه راه تا فاصله )۵/۱۲( متر 
از محور راه در هر طرف، به قسمی که مجموع عرض بدنه راه و حریم طرفین 

آن )۲۵( متر شود.
در مواردی که راه روستایی )راه فرعی درجه ۳( اجباراً از داخل روستا عبور 
می کند، طبق طرح هادی روستایی مصوب، حریم آن عبارت است از اراضی 
واقع بین حد نهایی بدنه راه تا فاصله )۷/۵( متر از محور راه در هر طرف، به 

قسمی که مجموع عرض بدنه راه و حریم طرفین آن )۱۵( متر شود.
همچنین با توجه به اینکه وزارت جهاد کشاورزی به عنوان دستگاه متولی 
زیست  نقش سازمان حفاظت محیط  نیز  و  بوده  اراضی کشاورزی  از  صیانت 
از مناطق حفاظت شده، وزارتخانه های  راه های روستایی  امکان عبور  به دلیل 
به منظور  که  مصوبه  این  در  مندرج  کمیسیون  نمایندگان  ترکیب  به  مذکور 

تعیین و افزایش درجه حریم راه های روستایی تشکیل شده، اضافه می شوند.
در  نیز  روستایی  راه های  حریم  در  کشاورزی  دولت،  هیأت  نظر  اساس  بر 
و  راهداری  )سازمان  و شهرسازی  راه  وزارتخانه های  تشخیص  به  که  صورتی 
حمل و نقل جاده ای( و جهاد کشاورزی بر ساختار راه آسیب نزند، با رعایت 

قوانین و مقررات مربوط مجاز است.

    نشست وبیناری رفع مشکل صادرات فلفل دلمه ای ایران به روسیه 
برگزار شد

 نشست وبیناری مسوولان وزارت جهاد کشاورزی با سرویس فدرال حمایت 
فلفل  صادرات  ممنوعیت  رفع  منظور  به  روسیه  کنندگان  مصرف  حقوق  از 

دلمه ای ایران برگزار شد.
وبینار  این  کشاورزی،  جهاد  وزارت  از  روز  ایده  شنبه  سه  روز  گزارش  به 
وزارت جهاد کشاورزی،  باغبانی  امور  معاون  برومندی  با حضور محمدمهدی 
خدائیان  فرامرز  و  کشور  نباتات  حفظ  سازمان  رییس  مقدم  علائی  شاهپور 
وزارت  دارو  و  غذا  سازمان  آشامیدنی  و  غذایی  های  فرآورده  امور  مدیرکل 
وزارت جهاد  در محل  امروز  از ظهر  بعد  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 

کشاورزی برگزار شد.
تشکر  ضمن  کشاورزی  جهاد  وزارت  باغبانی  امور  معاون  نشست،  این  در 
از میزبانی کشور روسیه از هیات اعزامی ایران در ۲۴ ژانویه ۲۰۲۱، گزارشی 
درباره اقدامات انجام شده پس از تفاهمات در این سفر پرداخت و سپس تبادل 

اطلاعات و مذاکرات فنی صورت پذیرفت.
در این نشست ضمن تاکید دو طرف بر رفع مشکل، مقرر شد روند انجام 
امور برای صدور مجوز صادرات فلفل دلمه ای ایران به روسیه سریع تر پیگیری 

شود.

  عرضه ۱۵ هزار تن شکر سفید تنظیم بازاری برای مصارف خانوار
 معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: ۱۵ هزار تن شکر سفید فقط برای 
مصارف خانوار برای عرضه در سراسر کشور تخصیص یافته و در اختیار کارگروه 

تنظیم بازار استان قرار داده شده است.
به گزارش روز یکشنبه ایده روز از وزارت جهاد کشاورزی، »یزدان سیف« 
با ارسال نامه ای به استانداران سراسر کشور، قیمت هر کیسه ۵۰ کیلوگرمی 
شکر سفید را با احتساب ۹ درصد مالیات ارزش افزوده هر کیلوگرم به مباشرین 

معرفی شده )درب انبار(، ۱۲ هزارو ۵۳۵ تومان )۱۲۵۳۵۰ ریال( اعلام کرد.
و  شبکه  شیوه،  تعیین  افزود:  ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  مدیرعامل 
مباشرین توزیع شکر تخصیصی بر عهده کارگروه تنظیم بازار استان است تا 
از طریق شبکه های منتخب اعم از تعاونی های مصرف، اصناف منتخب، مراکز 

عرضه مستقیم کالا، میادین میوه و تره بار در سطح کشور توزیع شود.
وی تصریح کرد: شکر مذکور باید در بسته بندی های مناسب و مورد نیاز 

مصرف خانوار عرضه و از فروش به صورت فله خودداری شود.
تولیدکنندگان،  و  کنندگان  مصرف  حمایت  سازمان  داشت:  اظهار  سیف 
حکومتی  تعزیرات  سازمان  استان ها،  کشاورزی  جهاد  های  سازمان  بازرسان 
و اتاق اصناف ایران، مکلفند نسبت به کنترل و نظارت بر روند توزیع کالا و 
رعایت قیمت فروش کالاهای موضوع طرح اقدام و در صورت بروز تخلف اقدام 

قانونی را با هماهنگی مراجع ذی ربط به عمل آورند.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه مهلت جذب مقادیر تخصیصی 
تا پایان بهمن ماه سال جاری است، گفت: با توجه به لزوم کنترل قیمت شکر 
در بازار، سرعت عمل و کالارسانی در سریع ترین زمان ممکن در شبکه های 

مصرف، مورد انتظار است.
 به تازگی شرکت بازرگانی دولتی ایران از افزایش ۲۵ درصدی میزان ذخایر 
شکر کشور نسبت به سال گذشته خبر داده بود که بر این اساس از ابتدای سال 

تاکنون ۷۴۹ هزار تن شکر )خام( وارد شده است.
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محمود رضایی  -   ایده روز  | بوکســور 
سبک وزن تیم ملی ایران که با کسب مدال 
برنز رقابت های جهانی تاریخساز شد، اکنون 
در گفت و گویی مفصل سکانس جدیدی از 
زندگی ســخت خود در گذشته را روی پرده  

برده است.
 پسری ۲۳ ساله، از استان محرومی چون 
سیستان و بلوچستان،  دست به کار بزرگی زد 
تا بار دیگر به همگان ثابت کند که خواستن 
توانســتن است و همه باید رویاهای کودکی 
خود را در زندگی جســتجو کنند. حتی اگر 
رویــای آن ها خریدن ماشــینی دو در برای 
پدر باشد که اسم آن را هم نمی دانند. دانیال 
شه بخش، بوکسور جوان تیم ملی که موفق 
شد با کسب نخستین مدال بوکس ایران در 
مسابقات جهانی تاریخســازی کند، اکنون 
رویاهای بزرگ تری چون مــدال المپیک و 

کمربند بوکس حرفه ای را در سر دارد.
افتخار طایفه شــه بخش که اکنون باعث 
سربلندی و فخر پدر است، چند روز پیش به 
همــراه مربی زحمتکش خود که نقش برادر 
بزرگ تر او در این ســال ها را داشته، مهمان 
خبرگزاری ایســنا بود تا از دریچه ای جدید 
زندگی خود را با هواداران و اهالی این رشته 

در میان بگذارد.
در ادامه این مطلب گفت وگوی با دانیال 

شه بخش و محمود نهتانی را می خوانید:  

 در ابتدای گفت وگو دوست داریم 
که مربی و شاگرد در مورد نحوه ورودشان 

به بوکس صحبت کنند.
نهتانی: دانیال شــاگرد مکانیک بود و کار 
می کرد. او یک موتور داشت که با آن تا سرکار 

و باشگاه می رفتیم و می آمدیم.
نهتانی: »اینکه دانیــال چگونه بوکس را 
شــروع کرد را خودش بهتر توضیح می دهد 
چون در ابتدا دوست داشت به ژیمناستیک 
برود، اما خود من از ســال ۸۰ بوکس را آغاز 
کردم و از ۸۸ وارد مربیگری شــدم. دانیال از 
استعدادهایی بود که ما در طرح استعدادیابی 
سال ۹۳ اســتان او را کشف کردیم. آن ها ۷ 
- ۸ نونهال بودند که از مناطق مختلف جمع 

کردیم و دانیال هم با آن ها بود.
نفراتی چون ارســان عبداللهی، مهرداد 
عبداللهی، محمدجاسم و ... همگی در رده های 
نوجوانان هم قهرمان شدند. سیاوش کهرازه 
رفیق صمیمی دانیال هم قهرمان کشور شد. 
کار از آنجا استارت خورد و خوشبختانه جواب 
هم گرفتیم. دانیال بعد از ۹ ماه که وارد بوکس 
شد، در مسابقات نونهالان گرگان دوم شد که 

از آنجا دیگر او را باور کردیم.
من و دانیال خیلی با هم صمیمی بودیم و 
بچه محل هم بودیم. دانیال شاگرد مکانیک 
بود و کار می کرد. او یک دوچرخه داشت که 
با آن تا سرکار و باشگاه می رفتیم و می آمدیم. 
خیلی باهم هماهنگ بودیم تا اینکه بعدها در 
قهرمانی کشور بزرگسالان کشور درخشید و 
به تیم ملی رســید. او در مسابقات سال ۹۵ 

کاپ تکنیک هم گرفت.«
شه بخش: »تنها کسی هستم در خانواده که 
ورزش می کنم و از بچگی خیلی به این عاقه 
داشتم که دیده شوم، اما از راه درست و نه به 
هر عنوان و قیمتی. خیلی دوست داشتم موفق 
شــوم و به عنوان یک آدم موفق در رسانه ها 
دیده شــوم، یک الگو برای هم استانی های 
خودم بوده و بتوانم صدای آن ها شوم. ورزش 
بود که من را به این جایگاه رســاند و خدا را 

شکر تا حدودی چیزی که می خواستم شد.
من خیلی بیش فعال بودم و خانواده هم 
طبق معمول در استان سیستان و بلوچستان 
درآمــد آنچنانی هم نداشــت. البته شــاید 
هم اســتانی های من کم داشــته باشند، اما 
هیچوقت نمی گویند نداریم و گله نمی کنند. 
افرادی هم که کمک می کنند لطف می کنند. 
اگر کم و کاســتی در سیستان و بلوچستان 
هست به حقشان نرسیده اند. هم استانی های 
من لیاقت بســیار زیــادی دارند و کل ایران 

همینطور است.«

 اگر امکانش هست، درباره خودت 
و خانواده بیشــتر بگو تا اهالی بوکس، 

تاریخساز خود را بیشتر بشناسند.
شه بخش: بخاطر شرایط دیپلم را به صورت 
ناقص خوانده ام چون کار می کردم تا به پدرم 
کمک کنم. به درس نمی رسیدم. یک خانواده 
۶ نفــره با درآمد یک پدر که مسافرکشــی 

می کرد نمی چرخید.
شــه بخش: »متولد ۷۸ هستم و تا دیپلم 
ناقص خوانده ام چون کار می کردم تا به پدرم 
کمک کنم، به درس نمی رسیدم. یک خانواده 
۶ نفــره با درآمد یک پدر که مسافرکشــی 
می کــرد نمی چرخید. یک خواهر و دو برادر 
دارم. من بچه اول هستم. خودم خیلی دوست 
داشتم به خانواده کمک کنم چون فرزند اول 
مسئولیت پذیر است و دوست داشتم کمکی 

برای خانواده باشم.
یک دوچرخه داشــتم و در مکانیکی کار 
می کردم. بــا دوچرخه خودم را به باشــگاه 
می رســاندم. وقتی هم که وارد ورزش شدم 
اتفاقی بود. در باشگاه ۱۷ شهریور بودم که الان 
به اسم من است. آقای نهتانی گفتند بچه محل 
هستیم، من بچه مرادقلی هستم. آقا نهتانی به 
 عنوان یک برادر بزرگ تر که هیچ شناختی از او

 نداشــتم همیشــه حامی من بودند، کاش 
خودشــان اینجا نبودند تا مــن از او تعریف 

می کردم.«

رشــته  به  علاقه ات  داســتان   
ژیمناستیک چیست؟

آقا محمود همیشه من را ساپورت کردند و 
حتی زمانی که من در نوجوانی وارد تیم ملی 
می شدم ایشــان برای من از چهارراه رسولی 

کفش و لباس می گرفت.
شــه بخش: »خیلی دوســت داشــتم به 
ژیمناستیک بروم چون فکر می کردم می توانم 
پــرواز کنم، به هر حال بچه بودم و فیلم هم 
نگاه می کردم که روی من تاثیر گذاشته بود 
)باخنده(. اتفاقی وارد بوکس شــدم و آقای 
ثوری را دیدم. آن زمان رئیس هیات بودند و 
آقای نهتانی مربی بودند. آقا محمود همیشه 
من را حمایت کردنــد و حتی زمانی که در 
نوجوانی وارد تیم ملی می شــدم ایشان برای 
من از چهارراه رسولی کفش و لباس می گرفت.

در باشــگاه شهریه نمی دادم هیچ، پول تو 
جیبی هم به بنــده می دادند که خرج کنم. 
آقای نهتانی بی ریا کار می کنند و برای همین 
نمی گویند. من واقعا مدیون ایشان هستم. از 
۱۳ سالگی بالا سر بنده بوده اند. خیلی ها الان 
می گویند شه بخش شــاگرد من است،  شما 
برای دانیال چه کار کرده اید؟ من اســتعداد 
داشتم، اما باید ساخته می شد. من یک مدت  
به ایرانشهر خانه پدربزرگم رفتم و نیامدم که 
به جای من اشخاص دیگر به مسابقات اعزام 
شــدند، اما باز مجدد آقای نهتانی من را به 

سمت بوکس کشیدند.«

 خانواده با ورزش کردن تو موافق 
بودند؟

شــه بخش: »ما چون اوضاع مالی خوبی 
نداشتیم پدرم با شرایط من موافق نبود، اما من 
همیشه قول می دادم که یک زمانی قهرمان 
می شوم. به پدرم می گفتم مطمئن باش که 
به بهترین موفقیت ها دست پیدا می کنم تا به 

من افتخار کنید.«
نهتانی: »دانیال به پدرش قول خریدن یک 
ماشین خارجی دو در را داده بود )باخنده(.« 

 موضوع ماشین دو در چیست؟
شــه بخش: »مــن اســم ماشــین ها را 
نمی دانســتم و واقعا می گویــم که الان هم 
نمی دانم. پدرم می گفت: »آخه بوکس چیه که 
می ری مشت میزنی.« همانطور که می دانید 
در منطقه مــا زود ازدواج می کنند، اما من 
این کار را نکردم. به پدرم می گفتم بابا جان 
شــما صبر کن، من برای تو یک ماشین دو 
در می خرم)باخنــده(. این صحبت برای ۶ تا 
۷  سال پیش است، می گفتم من برای شما 
یک ماشین دو در خارجی می خرم که به من 

افتخار می کنید.
البته هنوز این ماشــین را نخریده ام، اما 
یک قرارداد بوکس حرفــه ای ببندم برای او 
دو تا ماشین می خرم. خدا را شکر او الان به 
من افتخــار می کند و میداند که من هر روز 
به رویای خودم نزدیک تر می شوم. ته ورزش 
المپیک است و با مدال المپیک واقعا رزومه 
کاملی خواهید داشت، در تاش هستم به این 

موفقیت نیز دست پیدا کنم.«

 قصد ازدواج نداری؟ در منطقه شما 
زود ازدواج می کنند.

شه بخش: برنامه دارم، ولی طول می کشد.
شــه بخش: رویای من بالای ســر بردن 
کمربند بوکس حرفه ای است. زمانی که این 
کار را انجــام دهم رویای خــودم را به پایان 

رسانده ام.

 رویای دانیال شه بخش در ورزش 
چیست؟ 

از بزرگان ورزشــی  شــه بخش: »خیلی 
می گویند ته ورزش حرفه ای این اســت که 
به المپیک برســید، اما من می گویم با مدال 
المپیک رویا تکمیل نمی شود. البته در رشته 
من، بوکس حرفه ای کامل کردن رزومه است. 
بوکــس حرفه ای کــه کمربندهای مختلفی 
دارد. وقتــی من کمربنــد قهرمانی بوکس 
حرفه ای را بالای ســر  ببرم آن وقت اســت 
 که رویای خودم را به پایان رســانده ام، همه

تاشم بر این است که به بوکس حرفه ای برسم 
و بهترین شوم.

ما در المپیک نه، اما الان در جهان مدال 
داریم. ارزش کمربند بوکس حرفه ای برای من 

بالاتر از المپیک است چون جهان به این مهم 
توجه می کند. همه به المپیک می روند تا وارد 
بوکس حرفه ای شوند. ما در جهان بسکتبال 
حرفه ای داریم که ســطح بالایی دارد و قبا 
هم یک نماینده در آنجا داشــته ایم که به او 
افتخار می کنیم. این برای کشــورمان افتخار 
بود که یک نفر از ایران در NBA است، بوکس 
هم همانطور است. ان شاءالله بتوانم یک روز 
کمربند بوکس حرفه ای را بالای ســر ببرم و 
واقعا لحظه شماری  می کنم. این مدال جهانی 
شــروع کار من بود برای مسابقات حرفه ای. 
برنامــه زیادی برای بوکس حرفه ای دارم که 

امیدوارم اجرا شود.«

 بــا توجه به توجه ویژه آیبا به تو، 
پیشنهادی از سازمان خاصی داشته ای ؟

شه بخش: از چند کشور پیشنهاد پناهندگی 
داشته ام ولی توجه نکرده ام. دوست دارم من 
را به عنوان یک ایرانی در میادین بین المللی 

بشناسند.
شه بخش: »همیشه حقیقت را می گویم. 
من از دو کشور پیشنهادی در حد پناهندگی 
با همه امکانات داشتم، اما باشگاه یا کمپانی 
خاصی نبوده است. پیشــنهادها صرفا ملی 
بود ولی توجه نکردم. دوســت دارم وقتی در 
کشوری هســتم به عنوان یک ایرانی من را 
بشناســند. مطمئنا آن محبتی که با مردمم 
دارم از بیــن نمی رود و نمی خواهم بگویند از 
کشور رفت. خیلی به فکر استانم هستم. من 
به عشق هم استانی هایم به روی رینگ می روم 
و مشــت میزنم. اگر همیشه از استانم حرف 

می زنم دلیلش مظلوم بودن استانم است.
من در بازیهای برون مــرزی یک ایرانی 
هســتم و نمی گویند او از استان سیستان و 
بلوچستان است، برای همین اینجا از سیستان 
و بلوچســتان می گویم چون دوســت دارم 

استعدادهای استانم دیده شوند. »

 دانیال شه بخش چگونه با شرایط 
سختی که داشت در بوکس دوام آورد؟ 

 نهتانی: »هم دوره های دانیال نیز در کشور 
مدال آوردند، اما مثل دانیال نبودند. از دور هم 
اگر نگاه می کردید ریتم بدنی و اخاق دانیال 
خیلی بهتر از بقیه بــود،  یک چیزی ذاتا در 
وجــودش بود. اینکه دانیال دوام آورد هم به 
این موضوع بستگی داشت. همه آن هایی که 
رفتند از لحاظ مالی هم بهتر از دانیال بودند. 
دانیال شــاگرد مکانیک بود و شرایط بدتری 
هم نســبت به آن ها داشــت. پشتکار دانیال 
باعث موفقیت بود. دلیل عاقمند شدن من 
به دانیال هم استعداد ذاتی و پشتکارش بود.«

شه بخش: من می گویم هر شخص باید از 
توانایی خودش برخوردار باشد و بداند که چه 
توانایی هایــی دارد. فرمودید چگونه ماندگار 
شــدم، واقعا نمی دانم. ناخــودآگاه گویا خدا 
در دل مــن می گفت در وجود تو یک چیزی 
هســت. شــاید بگویند او پیاز داغش را زیاد 
می کند، اما خدا می داند که اینطور نیســت 
و این ها حرف های دل من اســت. من واقعا 
از روز اول نمی دانستم المپیک چیست، ولی 
می گفتم یک روز به المپیک می رســم. من 
یک دوســت داشتم که بازی های المپیک را 
می دید و من می گفتم خدایا این مســابقات 
چیســت که نگاه می کند. بعدها فهمیدم که 
المپیــک را می دید. صادقانــه می گویم که 
همیشه خودم را در بالاترین سطح می دیدم 
و می گفتم بهترین ها را به دست بیاورم. البته 
بهترین ها تنهایی کسب نشــده اند. مربی و 
اشخاصی دور و اطرافم بودند که  ذهنیت من 
را می ســاختند. الان هم واقعا روحیه زیادی 
برای المپیک فرانسه، بازی های آسیایی چین 
و بوکس حرفه ای دارم. همه انرژی من از الان 

برای بوکس حرفه ای است.

 سبک منحصر به فرد دانیال بخاطر 
توجه  مورد  مبارزه هــا  در  پایین  گارد 
فدراسیون جهانی قرار گرفت. این سبک 

مبارزه از کجا آمده است؟
نهتانی: »بوکس مثل مدرسه ابتدایی است. 
در اول ابتدایی همه دســت خط ها مثل هم 
است، اما رفته رفته برخی ها تا کاس پنجم 
ابتدایی که می شوند نستعلیق می نویسند که 

نشان از تاش زیاد آن ها است.
 آموزشــی که به دانیــال دادم مثل بقیه 
بود، اما او همیشــه بیشتر تاش می کرد. به 
اصطاح بوکسورها دانیال فن دزد بود و زود 

یاد می گرفت. وقتی گاردش را پایین گرفت 
خیلی ها نقد کردند، اما کم کم در اردوهای تیم 
ملی و فیلم هایی که می دید خودش را ساخت. 
یاد گرفت، تا این شــد. من شخصا در بوکس 
از دانیال خیلی چیزها یاد گرفته ام. خیلی ها 
می گفتند عیب است. من در فینال مسابقات 
جهانی صربستان بوکسوری را ندیدم که یک 
مربی برای او گارد خاصی تعریف کند. در واقع 
ما کاری نکرده ایم و این سبک مبارزه تصمیم 

خود دانیال است.«
شه بخش: ذهنیت من خیلی روی بازی های 
آسیایی نیســت و حس می کنم ما وقتی در 
ســطح کشــورمان مدال بازی هایی آسیایی 
داشته ایم، خیلی کار بزرگی نیست اگر دوباره 
به این مدال برســیم. من دوست دارم روی 
چیزی تمرکز کنم که دســت نیافتنی بوده 
است. مثل مدال المپیک یا کمربند قهرمانی 
بوکس حرفه ای، دوســت دارم در جایگاهی 

باشم که کسی نباشد.
شه بخش: »از نظر من به اعتماد به نفسم 
برمی گردد. ببخشــید که من اینطور حرف 
می زنــم و واقعا قصد تعریف نیســت، واقعا 
روحیاتم اینطور اســت. با این سبک مبارزه 
راحت ترم و در اندیشه خودم بوکس یک هنر 
است. بوکس هنر مشت نخوردن است. شما 
باید توان مشت نخوردن داشته باشید تا بعد 
مشت بزنید. خداراشــکر من آن هنر مشت 
نخوردن را دارم. سبک شخصی خودم است و 
کسی نگفته است. خیلی ها به اختاف خوردند 
با من که این چه بوکسی است. خیلی ها گفتند 
پیشانی من بخاطر گارد باز بود که زخم شد، 
اما اینطور نیست. در همین مسابقات قهرمانی 
جهان، دارنده طای المپیک از کوبا در بازی 
اول ابرویش پاره شد و کنار رفت، گارد بسته 
هم داشــت ولی اتفاق افتــاد. ورزش بوکس 
همین است و هر اتفاقی می تواند بیفتد. من 
الان می گویم کمربند قهرمانی بوکس حرفه ای 
را بالای سر می برم، اما شاید در یک تورنمنت 
معمولی با یک مشت بیفتم. واقعا بوکس یک 
مشت است و دلیل نمی شود صحبت های من 

درست نباشد.
در حال حاضر ذهنیــت من خیلی روی 
بازی های آســیایی نیست و حس می کنم ما 
وقتی در سطح کشــورمان مدال بازی هایی 
آسیایی داشته ایم، خیلی کار بزرگی نیست اگر 
دوباره به این مدال برســیم. من دوست دارم 
روی چیزی تمرکز کنم که دست نیافتنی بوده 
است؛ مثل مدال المپیک یا کمربند قهرمانی 
بوکس حرفه ای. دوســت دارم در جایگاهی 
باشــم که کسی نباشد. الان واقعا خوشحالم 
که من اولین مدال آور بوکس ایران در جهان 
هســتم. به دنبال خوش رنگ تر کردن مدال 
جهانی هم هســتم، ولی خب الان بیشــتر 
به دنبال مدال المپیک هســتم. واقعا خیلی 
خوب اســت ذهنیت این باشد که بهترین ها 

را کسب کنیم.«

  آقای نهتانی چگونه وارد مربیگری 
شدید؟

نهتانی: »من سال ۸۰ بوکس را آغاز کردم و 
در سال های ۸۲ تا ۸۵ واقعا بوکس سیستان و 
بلوچستان زنگ تفریح بود. سال ۸۳ در شیراز 
ســوم شدم )جوانان( و بعد در سال ۸۵ سوم 
شدم)امیدها(. سال ۸۷ در مسابقات قهرمانی 
کشور بزرگسالان که به میزبانی چهارمحال 
برگزار شد به مقام اول رسیده و به تیم ملی 
دعوت شدم. چند ماه در اردوی تیم ملی بودم 
و به دلیل نامایمتی ها از سوی مربیان بوکس 
را کنار گذاشتم. سال ۸۹ هم به عنوان مربی 

به تیم ملی دعوت شدم.
نهتانــی: حــاج احمد ناطق نــوری هم 
هیچوقت بوکس سیستان و بلوچستان را رها 
نکــرد و کمک های زیادی به ما کرد. او به ما 

بها داد که ماندگار شدیم.
ســال ۸۹ به اردوی تیم ملی دعوت شدم 
تا کمک مربی باشــم و ســال ۹۶ هم دوباره 
در دوره سرپرستی آقای داوری کمک مربی 
شدم که دوباره آقای ثوری آمد و دانیال هم 
به عنوان بوکسور نخبه از من به عنوان مربی 
خود دعوت کرده بود. الان هم قرارداد دارم. 
البته باید بگویم که ناطق نوری هم هیچوقت 
بوکس سیســتان و بلوچستان را رها نکرد و 
کمک هــای زیادی به ما کرد. او به ما بها داد 

که ماندگار شدیم.
 این خاطره را هم بگویم که سال ۸۲ تیم 
 ملی جوانان به زاهدان آمد و یکی از بچه های

 ما یک بوکسوری را برد که در کشور سوم شده 
بود. با بردن آن بوکسور در کل زاهدان پیچید 
که فانی، فانی را برد، اما الان در باشگاه نگاه 
می کردم خیلی وضعیت خوب شــده است و 
همه مدال کشــوری دارند. مدال دانیال هم 
انرژی مضاعفی برای بوکسورهای شده است.«

 بدترین خاطره دانیال شه بخش در 
بوکس چیست؟

شه بخش: »جاماندن از بازی های جهانی 
بود. نمی دانم مقصر چه کســی بود. ســال 
۲۰۱۹ قرار شــد من به مســابقات قهرمانی 
جهان روســیه اعزام شــوم که آن زمان هم 
خیلــی وقت بود بــه وزن ۵۷ نیامده بودم و 
مدام وزن کم می کردم. فشار زیادی روی من 
بود که نهایتا فیکس شدم. ما تقریبا ساعت ۳ 
شب باید حرکت می کردیم. وقتی پاسپورتم 
را در گیت دوم دیدند به من گفتند خروج از 

کشور شما ثبت نشده است. 
آن زمان من سرباز بودم و نمی دانم مقصر 
چه کســی بود. هیچکس هم جواب درستی 

به من نداد. 
من و آقای اســتکی هرجــا رفتیم قبول 
نکردنــد و نهایتا به هتــل آکادمی المپیک 
بــودم. نمی خواهم  برگشــتم. من ســرباز 
فدراســیون یا ارتش را مقصر بدانم، ولی باید 
دلیل مشخص می شد که چرا این اتفاق افتاد. 
من یک هفته در شــوک بودم. پنج شنبه هم 
بود که فردایش جمعه می شــد و دیگر نشد 
که اعزام شــوم. آقــای نهتانی به من گفتند 
هواپیما بگیریم که برگردی، من گفتم فقط 
ول کنید که به حال خودم باشم و با اتوبوس 
رفتم تا سیستان و بلوچستان. ۲۴ ساعت در 
راه بــودم و به هیچ چیز فکر نمی کردم. یک 
هفته در شــوک بودم و هیچکس هم جواب 

درستی به من نداد.«
نهتانــی: »بعد از آن دانیال گفت اگر جام 
احمد کمرت هم اعزام نشوم دیگر به بوکس 
نمی آیم که خوشــبختانه اعزام شد. در جام 
احمد کمرت او سرباز بود ولی بعدها توانست 

سهمیه المپیک را کسب کند.«

 بهترین خاطره دانیال شه بخش در 
بوکس چیست؟

شه بخش: »آقای نهتانی می گویند کسب 
سهمیه المپیک خیلی به او چسبیده است، 
اما بــرای من مدال قهرمانــی جهان خیلی 
چســبید. در قهرمانی جهان اشک ریختم و 
واقعا خوشحال شــدم. در اردوهای مشترک 
من با حریف ازبکم بازی کرده بودم و خیلی 
هم دوست داشتم با این حریفم روبرو شوم. 
از ســال ۲۰۱۷ حریف من است و فقط بهم 
نرسیده ایم. ۴ سال اســت می خواهیم باهم 
روبرو شویم که نمی شود. رقیب خوبی برای 
من است. اگر بوکس حرفه ای نرویم، سال ها 

می توانیم رقبای خوبی برای هم باشیم.

  لابــی و مافیای زیاد در بوکس را 
چگونه ارزیابی می کنی؟

شه بخش: »کا در مسابقات آیبا هیچکس 
 IOC اجازه ندارد دخالت کند. در المپیک هم
تصمیم می گیرد، اما آیبا کا تصمیمات جدا 
می گیرد. آیبا فقط با برنامه ریزی خودش پیش 
می رود و هیچ کــس حق اضافه کردن کادر 
خاصی ندارد. آیبا پزشــک دارد که انتخاب 
شده است. یکی از دلایل لابی زیاد آیبا هم این 
است که نمی گذارند کسی خارج از کسانی که 
خودشان می خواهند وارد شوند. بوکس واقعا 

مافیای قدرتمندی دارد.«

 قدم بعدی دانیال شــه بخش در 
بوکس چیست؟

شه بخش: »قدم بعدی از الان باید المپیک 
فرانسه باشد و از الان استارت بزنیم. تیم ملی، 
فدراسیون و خود من باید برای المپیک فرانسه 
برنامه ریــزی کنیــم. الان در جهانی جایگاه 
داریم، به هر حال الان برنز جهانی داریم حتی 
اگر طا نباشد. وقت ورود به جمع مدال آوران 

المپیک است.«

 شرایط رده های پایه بوکس چگونه 
است؟

نهتانــی: »اگر به بوکس قزاقســتان نگاه 
کنید آمــوزش پایــه آن ها اصولی اســت. 
بوکس ازبکستان هم همینطور، اما در ایران 
برنامه ریزی خوبی نداریــم و تیم ملی را در 
نظر نمی گیریم. مربیان پایه ما خوب نیستند 
و فدراسیون خیلی جای کار دارد. بهتر است 
مربیانی مثل آناتولی بیاوریم تا در کل استان ها 
مربیــان را آموزش دهیم. باید یک روندی را 
طی کنیم تا مربیان پایه اســتان ها مثل هم 
بشوند. ولی برای تیم ملی مربیان خوبی داریم، 

اما نیاز به آموزش اولیه داریم.«

 الگوی ملی پوش بوکس ایران چه 
کسی است؟ 

شــه بخش: »رونالدو الگوی ورزشــی من 
اســت. البته من و رونالــدو بهم نمی خوریم. 
تنها پشــتکار رونالدو برای من مهم اســت.  
فوتبالی هســتم و از این به بعد طرفدار تیم 

ملی هستم.«
شه بخش: چرا نباید بوکس بانوان داشته 
باشــیم؟ ما در همه رشــته ها بانوان داریم و 
بوکس هم می تواند داشته باشد. افتخار آفرینی 

آن ها هم برای ایران است.«

به پدرم قول ماشین دو در دادم!

 واکنش فخری به ادعای دبیر: صحبت داشــتیم اما الان دیالوگ ها 
تغییر کرده است

رییــس مرکز نظارت بر تیم های ملی گفت:  ما با رییس 
فدراسیون کشــتی در مورد حضور تیم اصلی در بازی های 
آســیایی صحبت کردیم اما در این چند وقت اخیر دیالوگ 

ها تغییر کرده است. 
 پیمان فخری در مورد زمان برگزاری جلسه عالی بازی ها 
بیان کرد: جلسه آینده  ستاد عالی بازی ها شنبه دو هفته دیگر 
برگزار می شود و در مورد مابقی رشته ها امکان حضور رشته 
هایی که امکان شرکت در بازی های آسیایی داشته باشند، بررسی می شود. گزارش 
کارشناسی می دهیم بعد از آن از فدراسیون ها دعوت می شود. در این مرحله رشته های 
بدمینتون، اســکواش، تنیس و  سه گانه برنامه های خود را ارائه می دهند. در مورد 
جنسیت، ماده های شرکت کننده در جلسات بعدی ستاد تصمیم گیری خواهد شد. 
او در مورد برگزار نشدن جلسه ستاد برگزاری انتخابات کمیته ملی المپیک گفت: 
در حیطه اختیارات من نیســت، هیات اجرایی باید تصمیم گیری کند. در جلســه 

یکشنبه هیات اجرایی تصمیم گیری شود. 
 فخری در پاسخ به این پرسش که مگر با کشتی در مورد اعزام تیم اصلی به بازی 
های آسیایی صحبت نداشتید که الان دبیر آن را تکذیب می کند؟ تصریح کرد:  من 
بر اساس صحبتی که شخصا با دبیر داشتم، گفتم اما در این چند روز اتفاقاتی افتاده 
و دیالوگ ها تغییر کرده است. عاقه مند به این روند نیستیم در این خصوص واکنشی 
هم نشان ندایم. مصاحبه ای بود که دبیر کرد و امیدوارم موضوع زودتر برطرف شود. 
او در پاسخ به این پرسش که کمیته برنامه مشخصی برای بازی ها ندارد که به 
فدراسیون ها اعام کند؟ تصریح کرد: برنامه اصولی داریم. کشتی هم ۱۸ اسفند به 

بعد کارش را با کمیته دنبال می کند.
فخری در مورد عملکرد سابر در جام جهانی گرجستان گفت: فکر می کنم  آزمونی 
را پشت سر می گذارند زیرا تیم خیلی وقت بود تحت کنترل من مسابقه می داد.  به 
ویژه در بخش انفرادی باید رفته رفته نقطه اتکا به من را از دست بدهند چون خیلی 

به من عادت کرده بودند. البته در تیمی پنجم شدند که افتخار بزرگی است.
او در پاســخ به این پرسش که در مورد والیبال هم مانند کشتی ابهامی دارند یا 
خیر؟ تاکید کرد: در مورد والیبال ابهام نداشتیم. ما با هر دو رییس فدراسیون کشتی 
و والیبال برای اعزام تیم اصلی به بازی ها صحبت کردیم نمی دانم چرا می گویند 

حرفی زده نشده است. 

 داورزنی: بدهی ارومیه تسویه نشود، میزبانی آسیا را از دست می دهد
رئیس فدراسیون والیبال در مورد احتمال تغییر میزبانی 
ارومیه از مسابقات باشگاه های مردان آسیا گفت: نمی توانیم 
این میزبانی را برای ایران از دســت بدهیم و اگر تا آخر دی 

بدهی ارومیه تسویه نشود، میزبان را تغییر می دهیم.
محمدرضا داورزنی در مورد بدهی شهرداری ارومیه و تعیین 
تکلیف وضعیت میزبانی این شــهر در مسابقات باشگاه های 
مردان آسیا گفت: باشگاه شهرداری ارومیه مبلغی را به چند 
بازیکن و یک مربی شان بدهکار هستند، نامه ای را خدمت دوستان نوشته بودیم که 
باید تعیین تکلیف کنند چون بر اســاس نامه ای که فدراســیون جهانی به ما اعام 
کرده از آنجایی که این باشــگاه درخواست میزبانی مسابقات باشگاه های آسیا کرده 

بود، بدهی اش را باید تعیین تکلیف کند تا پنجره اش باز شود.  
او در ادامه گفت: در حال حاضر از میزبانی محروم است  و گفته بودیم تا  آخر دی 
ماه تعیین تکلیف کنند چون دو ماه و نیم قبل از هر رویدادی باید تکلیف میزبان، 
هتل، سالن و موارد دیگر  مشخص و به تیم های شرکت کننده و کنفدراسیون والیبال 
آسیا اعام شود. هنوز این اتفاق نیفتاده و ما مجدد دیروز به اداره کل ورزش و جوانان 
آذربایجان غربی اعام کرده ایم که اگر این اتفاق نیفتد مجبوریم محل میزبانی را جابه 
جا کنیم چون نمی توانیم این میزبانی را برای ایران از دســت بدیم. به همین دلیل 
انتظار داریم استاندار و شورای شهر ارومیه بتوانند سریع تر نسبت به تعیین تکلیف 
بدهی اقدام کنند. ما قلبا دوست داریم ارومیه از این رویداد میزبانی کند اما اگر این 

اتفاق نیفتد چاره ای جز جابه جایی محل نداریم.
داورزنی در مورد احتمال اعزام تیم ملی زنان به بازی های آســیایی گفت: یکی 
از کارای اولویت دار ما این اســت که تیم ملی زنان را در بازی های آسیایی شرکت 
بدهیم. ستاد بازی های باید  این مساله را قطعی کند اما از آقای وزیر و کمیته ملی 
المپیک این درخواست را کرده ایم. هر چند رئیس فدراسیون والیبال هستم اما این 
درخواست را کرده ام که رشته های تیمی مثل والیبال، هندبال، بسکتبال  زنان اعزام 

شوند و تمایل دارم این اتفاق خوب برای زنان بیفتد.
او در پاسخ به اینکه برنامه ای برای ریاست کمیته ملی المپیک یا هیات اجرایی 

دارید، گفت: خیر من فعا به والیبال فکر می کنم.
داورزنی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه شنیده شده علت سفر ویتال 
هینن در ایران عقد قرارداد برای سرمربیگری تیم ملی است، گفت: خیر. او فقط برای 
کار آموزشــی می آید.او در مورد اختافاتی که بین کمیته ملی و فدراسیون کشتی 
ایجاد شده است، بیان کرد: موفقیت ما در سایه همدلی است و اگر این همدلی در 
ورزش از بین برود، ورزش آسیب می بیند.داورزنی همچنین تایید کرد که تیم ملی 

اصلی والیبال به بازی های آسیایی اعزام می شود.

  استعلام نتیجه انتخابات تکواندو از معاونت حقوقی ریاست جمهوری
مدیرکل دفتر برنامه ریزی وزارت ورزش و جوانان گفت: 
تفســیری که در مورد رای مجمع انتخاباتی تکواندو وجود 
داشت را از معاونت حقوقی ریاست جمهوری استعام کردیم 

تا خودمان هیچ قضاوتی نسبت به آن نداشته باشیم.
 علی رغبتی در مورد مشــکات در انتخابات فدراسیون 
ها گفت: انتخابات ها دارد برگزار می شــود و مشکل خاصی 
نداشتیم و فقط یک مورد تفسیر رای در مورد تکواندو بود که 
از نهاد مسئول استعام کردیم و منتظریم پاسخش بیاید و بقیه فدراسیون ها هم 
احکام خود را دریافت کرده اند. بقیه انتخابات هم از شنبه آغاز می شود. وزنه برداری 

هم هنوز ثبت نامی انجام نداده که انتخابات برگزار شود.
او در مورد وضعیت مدیریت وزنه برداری بیان کرد: در اساس نامه پیش بینی شده 
در ایام غیبت رییس، نایب رییس و دبیر امورات فدراســیون را به دست بگیرند. در 
حال حاضر مرادی استعفا داده و خداحافظی کرده است. به زودی بر اساس اساس نامه 

تعیین تکلیف می شود و وارد فاز ثبت نام انتخابات می شود.
رغبتی در مورد اینکه مرادی در خواســت تشــکیل کمیســیون برای  بررسی 
بازنشستگی اش داده است نیز گفت: بازنشستگی در اختیار وزارت ورزش نیست. کسی 
که به سن بازنشستگی می رسد حکمش توسط دستگاه مربوطه سازمان بازنشستگی یا 
تامین اجتماعی صادر می شود. اگر حکم توسط این دستگاه ها تایید شود بازنشستگی 
قطعی است و ربطی به وزارت ورزش ندارد.  اسمی از کمیسیون نشنیدم احتمالا در 
رسانه ها بوده است.  هر کارمند بین ۳۰ تا ۶۰ روز زمان لازم دارد تا پاسخ در مورد 

بازنشستگی اش دریافت کند احتمالا مرادی هم در این مرحله است.
رغبتی در خصوص وضعیت انتخابات تکواندو تصریح کرد: در اساســنامه اباغ 
شده، چندین نوع اکثریت اعام وجود دارد. اکثریت مطلق، نصف بعاوه یک و نسبی. 
تفسیر آن بر عهده مرجعی است که اساسنامه را صادر کرده است. بر اساس برداشت 
اولیه پنجاه درصد بعاوه یک ، یعنی رای اعضای حاضر ماک بوده که  بر این اساس 
ســاعی یک رای کم دارد. تفسیر دیگر ممکن است متفاوت باشد. چون این مسئله 
ابهام حقوقی داشت از معاونت حقوقی نهاد ریاست جمهوری استعام کردیم  و هر 

پاسخی دهند مبنای ما خواهد بود.
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فناوریفناوری

 آسم، خطر ابتلا به تومور مغزی را كاهش می دهد!
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافته اند که ابتلا به آسم 

می تواند خطر ابتلا به تومور مغزی را کاهش  دهد.
 به نقل از ســاینس دیلی، در مورد آســم، یک بیماری تنفسی که در آن 
مجاری تنفسی باریک و ملتهب می شوند، حرف خوبی نمی توان گفت اما یک 
نکته خوب در مورد این بیماری وجود دارد. به نظر می رسد که افراد مبتلا 
به آسم، کمتر از دیگران در معرض ابتلا به تومورهای مغزی قرار می گیرند. 
پژوهشگران »دانشکده پزشکی دانشــگاه واشنگتن«)WUSM( باور دارند که 

دلیل این موضوع را کشف کرده اند.
 T این موضوع، به رفتار نوعی از ســلول های ایمنی موسوم به سلول های
مربوط می شود. هنگامی که یک انسان یا یک موش به آسم مبتلا می شود، 
سلول های T او فعال می شوند. پژوهشگران دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن 
در یک بررســی جدید روی موش ها کشــف کردند که آسم باعث می شود 
سلول های T رفتاری داشته باشند که التهاب به واسطه آن بتواند به تحریک 
ریه بپردازد اما از رشــد تومورهای مغزی جلوگیری کند. بدین ترتیب، خبر 

بد برای راه های هوایی ممکن است خبر خوبی برای مغز باشد.
یافته های این پژوهش نشــان می دهند که برنامه ریزی مجدد سلول های 
T در بیماران مبتلا به تومور مغزی برای اینکه شــبیه به ســلول های T در 
بیماران مبتلا به آســم عمل کنند، می توانــد رویکرد جدیدی برای درمان 
تومورهای مغزی باشد.دیوید گاتمن، استاد عصب شناسی دانشگاه واشنگتن 
و از پژوهشــگران این پروژه گفت: ما قرار نیست القای آسم را در کسی آغاز 
کنیم. آسم می تواند یک بیماری کشنده باشد اما اگر بتوانیم سلول های T را 
فریب دهیم تا هنگامی که وارد مغز می شــوند، فکر کنند سلول های T آسم 
هســتند و دیگر از تشکیل شــدن و رشد تومور مغزی پشتیبانی نکنند، چه 
اتفاقــی می افتد؟ یافته های این پژوهش، دری را به ســوی انواع جدیدی از 
درمان ها باز می کنند که سلول های T و تعامل آنها با سلول های مغز را هدف 
قرار می دهند.این ایده که افراد مبتلا به بیماری های التهابی مانند آســم یا 
اگزما کمتر مســتعد ابتلا به تومورهای مغزی هستند، نخستین بار بیش از 
۱۵ سال پیش براساس مشاهدات همه گیرشناسی مطرح شد اما هیچ دلیل 
واضحی وجود نداشت که نشان دهد چرا این دو نوع بیماری کاملا متفاوت، 

با هم مرتبط هستند.
 برخی از دانشمندان نیز واقعی بودن این ارتباط را زیر سؤال بردند.گاتمن، 
متخصــص نوروفیبروماتوز)Neurofibromatosis( اســت. نوروفیبروماتوز، 
مجموعه ای از اختلالات ژنتیکی پیچیده را در بر دارد که به رشد تومورها روی 
اعصاب مغز و سراســر بدن منجر می شود. کودکان مبتلا به »نوروفیبروماتوز 
نوع یک«)NF1( امکان دارد به نوعی تومور مغزی موسوم به »گلیومای مسیر 
بینایی«)Optic Pathway Glioma( مبتلا شوند. این تومورها در اعصاب بینایی 
رشــد می کنند که حامل پیام هایی میان چشــم و مغز هســتند.گاتمن که 
مدیر مرکز نوروفیبروماتوز دانشگاه واشنگتن است، بیش از پنج سال پیش، 
ارتباط معکوس میان آســم و تومورهای مغزی در بیمارانش را خاطرنشان 
کرد اما نمی دانست با آن چه کند. زمانی که پژوهش های جدیدتر آزمایشگاه 
گاتمن، نقش حیاتی ســلول های ایمنی را در ایجاد گلیومای مســیر بینایی 
نشــان دادند، او این پرسش را مطرح کرد که آیا سلول های ایمنی می توانند 
ارتباط میان آســم و تومورهای مغزی را توضیح دهند.دکتر جیت چاترجی، 
پژوهشــگر ارشــد این پروژه، چالش بررسی در مورد این موضوع را بر عهده 

گرفت. چاترجی با همکاری »مایکل هولتزمن«)Michael Holtzman(، »سلما 
سلدین«)Selma Seldin( و »هرمان سلدین« )Herman Seldin(، پژوهشگران 
این پروژه، موش هایی را که از نظر ژنتیکی اصلاح شده بودند تا حامل جهش 
در ژن های NF1 خود باشــند و به گلیومای مسیر بینایی مبتلا شوند، تا سه 
ماهگی مورد بررسی قرار دادند.چاترجی، گروه هایی از موش ها را در معرض 
محرک هایی قرار داد که به بروز آسم در سنین چهار تا شش هفتگی منجر 
می شوند و یک گروه کنترل شده را نیز برای مقایسه، با آب نمک درمان کرد. 
ســپس در سه ماهگی و شــش ماهگی موش ها، گلیومای مسیر بینایی 
را بررســی کــرد و دریافت که ایــن تومورها، در موش های مبتلا به آســم 
تشــکیل نشده اند.آزمایش های بیشتر نشان داد که القای آسم در موش های 
مســتعد تومور، رفتار ســلول های T آنها را تغییر می دهــد. پس از این که 
موش ها به آســم مبتلا شدند، سلول های T آنها، ترشح پروتئینی موسوم به 
»دکورین«)Decorin( را آغاز کردند که برای پژوهشگران حوزه آسم شناخته  

شده است.وجود دکورین در مجاری تنفسی، یک مشکل است.
 این پروتئین، بر بافت هایی که راه های هوایی را می پوشانند، اثر می گذارد 
و نشانه های آسم را تشدید می کند اما چاترجی و گاتمن دریافتند که وجود 
دکورین در مغز، مفید است. این پروتئین در مغز، بر سلول های ایمنی موسوم 
 ،»NFkappaB« به میکروگلیا تاثیر می گذارد و با تداخل در مسیر فعال سازی
جلوی فعال ســازی این ســلول ها را می گیرد. میکروگلیای فعال، به رشد و 

پیشروی تومورهای مغزی منجر می شود.
درمان با دکورین یا »فنتیل استر کافئیک اسید«)CAPE(، ترکیبی که مسیر 
 NF1 را مهار می کند، از موش های مبتلا به جهش NFkappaB فعال ســازی
در برابر ایجاد گلیومای مســیر بینایی محافظت کرد. یافته های این پژوهش 
نشــان می دهند که مسدود کردن فعال ســازی میکروگلیا ممکن است یک 

روش سودمند برای درمان تومورهای مغزی باشد.
گاتمن اضافه کرد: هیجان انگیزترین بخش پژوهش ما این است که نشان 
می دهد یک ارتباط طبیعی میان سلول های T بدن و گروهی از سلول های مغز 
وجود دارد که از تشکیل و رشد گلیومای مسیر بینایی پشتیبانی می کنند. گام 
بعدی ما این اســت که ببینیم آیا این موضوع در مورد انواع دیگر تومورهای 
مغزی نیز صدق می کند یا خیر. همچنین، ما در حال بررســی نقش اگزما و 
عفونت های دوران کودکی هستیم زیرا هر دو، سلول های T را درگیر می کنند. 
ما با درک بهتر ارتباط میان سلول های T و سلول هایی که تومورهای مغزی را 
تقویت می کنند، فرصت های بیشتری را برای توسعه درمان های هوشمندانه 

با هدف مداخله در این فرآیند پیدا خواهیم کرد.

 معامله گران بازار طلا تصویر روشنی از تحولات احتمالی این بازار در هفته 
آتی ندارند. پیش بینی ها نیز در این زمینه کاملا متناقض است.

 با توجه به نظرســنجی قیمت طلا کیتکو، یکی از مواردی که تحلیل گران 
وال اســتریت تاحدود زیادی برآن اتفاق نظر دارند، این مســاله اســت که که 
هنگامیکه فدرال رزرو ســرعت تیپرینگ را افزایش دهد، بعید اســت که فلز 

گرانبها با سقوطی ناگهانی مواجه شود.
از ۱3 تحلیلگر وال اســتریت دو بخــش نزدیک 4۵ درصدی نظراتی کاملا 
متعارض دارند، یک گروه معتقد به روند افزایشــی و یک گروه بازار را کاهشی 
ارزیابــی می کنند.  8 درصــد باقی مانده نیز روند بــازار را تا حدودی ثابت و 

کم نوسان می بینند.
وضعیت در خرده فروشی ها تا حدودی قاطعیت بیشتری داشت. در نظرسنجی 
کیتکو  ۱039 ســرمایه گذار خرد شرکت کرده اند. طبق این نظرسنجی ۵3.6 
درصــد هفته آینده طــلا را صعودی، 23.9 درصد نزولــی و 22.۵ درصد نیز 

کم نوسان ارزیابی کرده اند.
مهم ترین رویداد هفته آتی اعلام نرخ بهره فدرال رزرو در روز چهارشــنبه 
خواهد بود. طلا هفته جاری را ثابت به پایان رساند و در ماه فوریه)بهمن(، آخرین 
معاملات آتی طلا به ۱784.30 دلار رسید که 0.43 درصد در روز افزایش یافت.

داده های نوامبر نشان داد که قیمت های مصرف کننده در آمریکا با 6.8 درصد 

افزایش، با سریع ترین سرعت سالانه در نزدیک به 40 سال اخیر افزایش یافته 
اســت. با این حال، تغییر ماهانه کمتر از ماه اکتبر)آبان( بود و تنها 0.8 درصد 
افزایش یافت.فیلیپ استریبل، استراتژیست ارشد بازار بلو لاین فیوچرز، وضعیت 
طــلا در هفته آتــی را مثبت ارزیابی می کند. او می گوید:» من در هفته جاری 
نســبت به طلا خوش بین هســتم. چیزهای زیادی در حال حاضر تاثیر گذار 
خواهد بود. مردم می دانند که فدرال رزرو قرار اســت چه کاری انجام دهد. ما 
به اوج تورم رســیده ایم. انتظارات تورمی شروع به کاهش خواهند کرد. بازده 

اوراق قرضه کاهش می یابد و شاخص دلار کاهش پیدا می کند.«

هفته پرابهام برای بازار طلا!

خودروخودرو

 هیوندای ولستر 202۱ یک هاچ بک سه در عجیب و غریب است که خرید 
آن ارزان و رانندگی با آن سودمند است. نسخه معمولی این خودرو با یک موتور 

اختیاری 20۱ اسب بخاری و عملکرد تحسین برانگیز ارائه می شود.
کابین آن فاقد کیفیت رقبایی مانند مزدا 3 و فولکس واگن گلف است، اما 
حداقل هیوندای دارای ویژگی های استاندارد مطلوبی است. ویژگی های برجسته 
شامل نوربالای خودکار، ترمز اضطراری خودکار، دستیار حفظ بین خطوط و 
 Android Auto و Apple CarPlay سیستم اطلاعات سرگرمی صفحه لمسی با

است.
اگرچه فضای بار کوچک و مصرف سوخت کمتر از حد متوسط،   آن را پشت 
سر سایر خودرو های کامپکت قرار می دهد، اما ولستر 202۱ امکانات منحصر 
به فردی دارد که بسیاری از آن ها ندارند. هیوندای ولستر را بدون هیچ تغییری 
وارد مدل سال 202۱ می کند. این شرکت همچنین اعلام کرده است که کل 

خط تولید، به جز ولستر N، پس از این سال مدل متوقف خواهد شد.

ولستر اگر به موتور قدرتمندتر مجهز شود مورد استقبال قرار خواهد گرفت.  
این خودرو مقرون به صرفه ترین مدل با موتور توربوشارژ 20۱ اسب بخاری ارتقا 
یافته است. همچنین دارای یک شیفتر کوتاه، شاسی تنظیم شده اسپرت است و 
فقط با گیربکس دستی عرضه می شود. بعلاوه، R-Spec تنها نسخه ای است که 
از لاستیک های عریض تر استفاده می کند که حداکثر ترمزگیری و چسبندگی 
در پیچ ها را فراهم می کند به غیر از تعداد انگشــت شماری لوازم جانبی، این 

مدل خاص هیچ گزینه دیگری ارائه نمی دهد.

خریداران ولستر می توانند بین دو نیروگاه یکی را انتخاب کنند. موتور پایه 2.0 
لیتری چهار سیلندر است که ۱47 اسب بخار قدرت و ۱32 پوند فوت گشتاور 
تولید می کند. تمام تریم های توربو با موتور ۱.6 لیتری چهار سیلندر توربوشارژر 
ارائه می شوند که 20۱ اسب بخار قدرت و ۱9۵ پوند فوت گشتاور ارائه می کنند.

در تمامی مدل ها، نیرو به چرخ های جلو منتقل می شود و گزینه های گیربکس 
شامل گیربکس شش سرعته دستی، گیربکس شش سرعته اتوماتیک و گیربکس 

هفت سرعته اتوماتیک دوکلاچه )DCT( است.

یک ولســتر Turbo Ultimate DCT می تواند در ۵.9 ثانیه به ســرعت ۱00 
کیلومتر در ساعت برسد که برای این بخش بسیار سریع است. موتور پایه عملکرد 
مناسبی را ارائه می دهد، اما علاقمندانی که به دنبال استفاده حداکثری از طبیعت 
لذت بخش این خودرو هستند، موتور توربوشارژ اختیاری را انتخاب می کنند.

هندلینگ ولستر بسیار عملکرد خوبی دارد. کابین ولستر دارای چهار صندلی 
اســت و از مهارت های بسیار خوبی برخوردار است. مواد استفاده شده کیفیت 
مناسبی دارند،زیبایی کابین به اندازه کافی دلپذیر است، اما انتخاب های دیگری 
در این کلاس وجود دارد که طراحی داخلی مجلل تری ارائه می دهد. برخلاف 
یک هاچ بک استاندارد دو در، ولستر با یک در، در سمت راننده و دو در دیگر 

در سمت سرنشین ساخته شده است

اداره ملی محصولات پزشــکی چین استفاده از ترکیب جدید 2 آنتی بادی 
برای درمان بیماری کووید- ۱9 را تایید کرد. به نقل از ســی جی تی ان، اداره 

ملی محصولات پزشکی چین استفاده از ترکیب جدید 2 آنتی بادی برای درمان  
 )Brii Biosciences )Brii بیماری کووید ۱9 را تایید کرد.این داروی آنتی بادی
نام دارد و محققان چینی می گویند اســتفاده از آن باعث کاهش 80 درصدی 
احتمال بستری شدن مبتلایان به کرونا در بیمارستان و نیز کاهش 80 درصدی 

مرگ بیماران کرونایی که در بیمارستان بستری نشده اند، می شود.
این روش درمانی که به طور مشــترک توسط دانشگاه چینهوا، بیمارستان 
مردمی شــنژن و  شــرکت »Brii Biosciences« توسعه یافته است، با انتخاب 
دو آنتی بادی مونوکلونال که ویروس را از آلوده کردن ســلول های سالم مهار 
می کنند، انجام شد.ژانگ لینچی، استاد دانشکده پزشکی چینهوا و رهبر گروه 
تحقیقاتی،در یک کنفرانس مطبوعاتی گفت: »ما صدها آنتی بادی را از بیماران 
بهبــود یافته از کووید ۱9 جدا کردیــم و دو مورد از بهترین ها را برای مبارزه 
با همین بیماری انتخاب کردیم«.در حال حاضر حداقل هفت کشــور در حال 

تحقیق در مورد درمان کرونا به روش های این چنینی هستند.

رونمایی چین از نخستین روش اختصاصی درمان کرونا

پژوهشــگران ژاپنی در بررسی مگس های میوه، به نقش مهم یک پروتئین 
خاص در حفظ خاطرات و به یاد آوردن آنها پی بردند.

 Tokyo(»بــه نقل از وب ســایت رســمی »دانشــگاه متروپولیتن توکیــو 
Metropolitan University(، پژوهشــگران به بینش هایی در مورد بیوشــیمی 
حافظه بلندمدت دســت یافته اند.آنها با بررســی مگس های میوه دریافتند که 
پروتئین »Apterous« یا »Ap«، نقش مضاعفی در حفظ خاطرات بر عهده دارد. 
ایــن پروتئین طی آزمایش ها، نه تنها برای کمک به حفظ کردن خاطرات، به 
کوفاکتور موسوم به »Chi« متصل شد، بلکه به طور مستقل به تنظیم برخی از 
انتقال دهنده های عصبی و تثبیت بلندمدت پرداخت. بینش هایی از این دست، 
نویدبخش روش های جدیدی برای درمان اختلالات مرتبط با حافظه هستند.
خاطرات معمولا سیال هستند اما زمانی که رویدادهای خاصی تکرار می شوند 
یا تأثیر قوی دارند، خاطرات آن رویدادها می توانند در مغز ما برای ذخیره سازی 
بلندمدت تثبیت شــوند و برای زمان طولانی باقی بمانند. بیوشــیمی حافظه، 
بســیار پیچیده است و دانشــمندان در حال حاضر، فقط با نحوه عملکرد آن 
کنار می آیند.گروهی از پژوهشــگران دانشگاه متروپولیتن توکیو به سرپرستی 
پروفسور »تاکائومی ســاکای«)Takaomi Sakai(، در حال بررسی نوعی مگس 
میوه موســوم به »مگس سرکه«)Drosophila( هستند تا پاسخی را برای نحوه 

عملکرد حافظه در این موجودات پیدا کنند. آنها در جدیدترین پژوهش خود، 
نقش یک تنظیم کننده رشــد شناخته شده یعنی پروتئین Ap را کشف کردند 
که نقش مهمی در رشــد فیزیکی مگس ها بر عهده دارد. کلمه Apterous به 
معنای بدون بال اســت. مگس های دارای جهش در ژن Ap، اغلب بال ندارند. 
جالب است که Ap حتی پس از بلوغ فیزیکی نیز فعال باقی می ماند. دلیل این 

موضوع، مانند یک راز باقی مانده بود.

نقش مهم یک پروتئین در به یاد آوردن خاطرات

اخیرا یک شرکت خبر داده است که کد ژنتیکی کووید-۱9 را به موسیقی 
ترجمه کرده است و در حال فروش این آهنگ ها به مبلغ 28۵ دلار و در قالب 
ان اف تی یا رمز غیرقابل معاوضه است. به نقل از آر تی، شاید تا پیش از سال 
2020 شنیدن چنین داستانی برای هر شخصی بسیار عجیب به نظر می رسید 

اما گویا رمز غیرقابل معاوضه به راه کسب درآمد جدیدی تبدیل شده است.
اخیرا شرکتی به نام »Viromusic« راه جدیدی برای کسب درآمد از ویروس 
کرونا ایجاد کرده است. این شرکت با ایجاد آثار موسیقی امَبینت)Ambient( از 
کد ژنتیکی ویروس کرونا و فروش آنها به صورت رمز غیرقابل معاوضه)NFT( یا 
رمزکلید یکتا، راه کســب درآمد جدیدی را در پیش گرفته است.اگر بخواهیم 
کار این شرکت را به زبان ساده بیان کنیم، باید بگوییم این شرکت کد ژنتیکی 
ویروس را با استفاده از یک توالی یاب دی ان ای که یک رشته طولانی از حروف 
G، A، T و C را برمی گرداند، می خواند. این رشته سپس به بلوک ها/قطعات سه 

حرفی تقســیم می شود و به هر کدام از آنها یک نت موسیقی اختصاص داده 
می شــود. ســپس آنها از یک نرم افزار برای بررسی مجموعه ای از این قطعات 
موزیکال، استفاده می کنند و پس از آن با اضافه کردن سازهای پشتیبان به آنها، 
آهنگ تولید می کنند.بنابر گزارش ان ام ای، این شرکت سازهایی مانند ویولن 
ســل، باس، سینت سایزر یا درام را به آن قطعه اضافه کرده و آهنگ حاصل را 
روی پلتفرم Rarible به عنوان رمز غیرقابل معاوضه در دسترس قرار داده است.

گفتنی است این شرکت ۱0 هزار آهنگ به این روش ساخته است و سبک 
اهنگ ها نیز به گفته آنها متفاوت است و برخی آرام و ملودیک و برخی همانند 
ســبک راک پرشور و انرژی هستند.Viromusic  در این باره گفت: هر نت این 
ملودی بخشــی از دستورالعمل های گام به گامی است که این ویروس از آنها 
برای ایجاد نسخه های بیشتر از خود استفاده می کند. این ملودی ها برای خرید 
بــه صورت رمز غیرقابل معاوضه با قیمت 0.07 اتریوم که معادل حدود 28۵ 

دلار است در دسترس هستند.
رمزهــای غیرقابل معاوضــه، مالکیت یک دارایی دیجیتــال را به خریدار 
می دهند و این مالکیت نیز در بلاک چین ثبت می شــود اما با این حال افراد 
دیگر نیز می توانند این دارایی را مشاهده و دانلود کنند. به عنوان مثال »جک 
دورســی« مدیرعامل سابق توییتر، اوایل ســال جاری میلادی اولین توییت 
خــود را به صورت رمز غیرقابــل معاوضه به قیمت بیــش از 2 میلیون دلار 
به حراج گذاشــت و به خریدار حق عجیــب و غریب مالک یک توییت بودن 
را داد. توییتی که هر کســی می تواند به صورت رایگان آن را مشــاهده کند. 
 گفتنی است که Viromusic از زمان عرضه آهنگ هایش در اوایل این ماه، تنها 
یک آهنگ فروخته اســت و آن آهنگ نیز یک قطعه امبینت دو دقیقه ای هم 

نوزای پیانو و ساز زهی است.

فروش آهنگ کووید-۱۹ به صورت ان.اف.تی

هیوندای ولستر 2021 یک 
هاچ بک عجیب و غریب 

تورم کنترل شد، خیالت تختتورم کنترل شد، خیالت تخت  

امام علی علیه السلام :
هر چیز دنیا ]از خیر و شرّش[  
شنیدنش بزرگ تر از دیدن 
آن است ، و هر چیز آخرت 
]از پاداش ها و كیفرهایش[ ، 
دیدنش بزرگ تر از شنیدن آن 
است . پس برای دیدن ]امور 
آخرت[ به شنیدن ]اوصاف 
آنها[ بسنده كنید و برای 
]آگاهی از[ غیب ، به خبر]ی 
كه پیامبران و مُخبرانِ صادق 
در باره آن به شما داده اند[ ، 
اكتفا نمایید.
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